
Xalq qəzeti
№ 199 (30315) 15 sentyabr 2023-cü il, cümə Gündəlik ictimai-siyasi nəşr

Təsisçi: Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti1919-cu ildən çıxır

Xalqın qəzeti!

Prezident İlham Əliyev:
“Miatsum” kitabı bağlandı, separatizmin 
kitabı bağlandı. Müstəqillik xülyası statusun 
dalınca getdi. Yeganə yol qalıb – Azərbaycan 
qanunlarına tabe olmaq, Azərbaycanın loyal 
normal vətəndaşı olmaq. Hər kəs yaxşı bilir 
ki, bu gün o bölgədə istənilən əməliyyatı 
keçirmək üçün hər bir imkanımız var.

Günün sözü

veb-sayt: www.xalqqazeti.az

Paşinyanın “Politico Europe”ya 
müsahibəsindəki sərsəmləmələr

Ermənistan baş naziri Nikol Paşinyan dünyanın diqqətini əsl həqiqətlərdən 
yayındırmağa çalışır. Ölkəsinin ictimai televiziyasının efirinə çıxdıqdan 
sonra o, “köhnə qitə”nin “Politico Europe” nəşrinə müsahibə verib. Nikolun 
söylədiklərinin ayrı-ayrı detallarına toxunacaq, bəzi məqamlara isə aydınlıq 
gətirəcəyik.

N.Paşinyan “Politico Europe”ya 
müsahibəsində Ermənistanın Azərbay-
canla şərti sərhədə qoşun yığmasından 
söz açıb. Bəli, o, məsələni təsdiqləyib. 

Halbuki, indiyədək rəsmi İrəvan bunun 
üzərindən keçir, yalnız Azərbaycanın 
sərhədə hərbi birləşmələr topladığını 
qabardırdı. Sən demə, Ermənistanın 

hazırlığı təhlükənin qarşısını almaq 
istəyi imiş. 

Nikol Azərbaycanın “işğal etdiyi” Er-
mənistan ərazilərindən geri çəkiləcəyi 
təqdirdə, qoşunları geri çağırmağa ha-
zır olduğunu bildirib. Göründüyü kimi, 
ortada sarsaq məntiq var. Çünki işğal-
çılıq siyasəti yürüdən Bakı yox, İrəvan-
dır. Digər tərəfdən, Ermənistan ərazisi 
deyilən bir anlayış yoxdur. Sərhədlər 
delimitasiya və demarkasiya olunma-
yıbsa, deməli, heç bir halda deyilə bil-
məz ki, Azərbaycan işğalçıdır. Delimi-
tasiyaya və demarkasiyaya gəldikdə, 
bu, sülh prosesinin tərkib hissəsidir və 
ondan yayınan Ermənistandır. O za-
man Nikol haqlıdır. O anlamda ki, hərbi 
əməliyyatlar riski var. Ancaq vəziyyətin 
gərginləşməsinə görə məsuliyyət da-
şıyacaq adam onun özüdür. Hərçənd, 
məsuliyyətini anlamır. Müsahibədə dilə 
gətirdiyi digər fikirlər də sözümüzün 
təsdiqidir. 

(ardı 5-ci səhifədə)

Qarabağ erməniləri 
reinteqrasiyanın qaçılmaz 

olduğunu anlayırlar
Xankəndidə panikadır.  Olmayan aclıq və uydurma 

blokada nağıllarının bir fayda vermədiyini anlayan 
haylar reallığın məyusluğuna qapılıblar.  Azərbaycanın 
Rusiya sülhməramlı kontingentinin müvəqqəti 
məsuliyyəti altında olan Qarabağ iqtisadi rayonunda 
yaşayan etnik ermənilər artıq anlamağa başlayıblar ki, 
reinteqrasiya qaçınılmazdır və geriyə yol ancaq “dəmir 
yumruğ”un zərbəsi altından keçir. Bunu Xankəndidə 
yaşayan “ictimai fəallar”, blogerlər də etiraf edirlər. 

(ardı 4-cü səhifədə)

Kartof bazarında 
“qayçı” alıcıları kəsir

Kartof ən çox istehlak olunan qida məhsuludur. 
Təsadüfi deyil ki, insanların gündəlik qida rasionunda 
xüsusi yer tutan kartof çox zaman “ikinci çörək” də 
adlandırılır. Üstəlik, kartof istehlak səbətinin vacib 
ərzaq məhsulu olduğundan dükan-bazarda ona həmişə 
yüksək ehtiyac  duyulur. 
Bu səbəbdən də kartofçuluq kənd təsərrüfatının gəlirli 

sahəsi kimi xüsusi aktuallıq kəsb edir. Yəni, çörəyini “ikinci 
çörək”dən çıxaran kəndli kartofun əkib-becərilməsinə hə-
mişə diqqət göstərir, bu vacib nemətin yetişdirilməsi üçün 
minbir əziyyətə qatlaşmaqdan usanmır. Torpağa basdırdığı 
hər bir toxumun cücərib boy ataraq üzünü güldürməsinə, 
gün-güzəranını yaxşılaşdırmasına ümid edir. 

(ardı 9-cu səhifədə)

“Artsax” atın “kor nalbənd”ləri
Səhifə  4

İsrail Dövlətinin Prezidenti  
Zati-aliləri cənab İsxak Hersoqa

Hörmətli cənab Prezident,
Sizi və Sizin simanızda dost İsrail 

xalqını qarşıdan gələn yəhudi yeni ili – 
Roş ha-Şana bayramı münasibətilə öz 
adımdan və Azərbaycan xalqı adından 
ürəkdən təbrik etməkdən və ən səmimi 
arzularımı çatdırmaqdan böyük məm-
nunluq duyuram.

İnsanlara yeni ruh gətirən, gələcəyə 
dair yeni ümidlər bəxş edən bu nurlu 
bayramın Sizə və ailənizə, dost xalqını-
za və ölkənizə xoş günlər, əmin-aman-
lıq, firavanlıq və bol ruzi-bərəkət bəxş 
etməsini diləyirəm.

Əminəm ki, milli-mənəvi dəyərlərini 
daim uca tutan xalqlarımızın iradəsinə 
uyğun olaraq Azərbaycan-İsrail dost-
luğu və əməkdaşlığının daha da möh-
kəmləndirilməsi və genişləndirilməsi 
yolunda bundan sonra da birgə səylər 
göstərəcəyik.

Hörmətlə, 

İlham ƏLİYEV,  
Azərbaycan Respublikasının 

Prezidenti 

Bakı şəhəri, 12 sentyabr 2023-cü il

Azərbaycanın yəhudi icmasına
Hörmətli həmvətənlər!
Sizi – Azərbaycanın yəhudi icmasını 

yeni il bayramınız Roş ha-Şana müna-
sibətilə ürəkdən təbrik edir, hər birinizə 
ən səmimi arzu və diləklərimi yetirirəm.

Dünyada sivilizasiyalararası və 
mədəniyyətlərarası dialoqa mühüm 
töhfələr verən Azərbaycanda tarixən 
olduğu kimi, bu gün də yüksək birgə-
yaşayış mədəniyyəti, ayrı-ayrı xalqla-
rın və dinlərin nümayəndələri arasında 
nümunəvi dostluq və qardaşlıq müna-
sibətləri hökm sürür. Müasir demokra-
tik prinsiplər əsasında insan hüquq və 
azadlıqlarının təminatı, etnik azlıqların 
dil və mədəniyyətinin qorunub sax-
lanılması, multikultural dəyərlərin və 
tolerantlıq ənənələrinin təşviqi həyata 
keçirdiyimiz dövlət siyasətinin başlıca 
istiqamətlərindəndir.

Etnomədəni rəngarəngliyi ilə seçilən 
ölkəmizdə yüz illərdir məskunlaşan və 
Azərbaycanı özünə doğma vətən bilən 

yəhudi icması sülh, əmin-amanlıq şə-
raitində yaşayaraq heç vaxt antisemi-
tizmə, ayrı-seçkiliyə məruz qalmamış, 
cəmiyyətimizin ayrılmaz hissəsinə və 
bərabərhüquqlu üzvünə çevrilmişdir. 
Əlamətdar haldır ki, yəhudi əsilli vətən-
daşlarımız respublikamızın ictimai-siya-
si həyatında yaxından iştirak edir, ümu-
mi evimiz olan Azərbaycanın inkişafı və 
tərəqqisi naminə səylərini əsirgəmirlər.

Əziz dostlar!
Roş ha-Şana yeniləşmə, xoş müj-

dələr, mənəvi saflıq bayramıdır. Bu əziz 
gün münasibətilə bir daha hamınıza 
səmimi təbriklərimi çatdırır, ailələrinizə 
xoşbəxtlik, süfrələrinizə xeyir-bərəkət 
arzulayıram.

Bayramınız mübarək olsun!

İlham ƏLİYEV,  
Azərbaycan Respublikasının 

Prezidenti 

Bakı şəhəri, 14 sentyabr 2023-cü il

Nuru Paşa at belində...
1918-ci ilin 15 sentyabrında türk xalqının böyük oğlu Nuru Paşanın 

komandanlığı altında Qafqazın İslam Ordusunun səyi ilə Bakı erməni–daşnak 
işğalından azad olunub. Bu, Azərbaycan xalqının taleyində olduqca möhtəşəm 
hadisədir. Xilaskar türk orudusunun komandanı Nuru Paşa o vaxtdan 
xalqımızın qəlbində özünə əbədi abidə ucaldıb. 
Nuru Paşa at belində 
Türkiyədən – Qarsdan gəlir. 
“Azərbaycan” deyə-deyə, 
Yaralanmış aslan gəlir... 

Bu parlaq misralar sevimli şairimiz 
Nəriman Həsənzadənin “Nuru Paşa” 

poemasındandır. Sənətkar böyük xilas-
kara layiq gözəl bir sənət əsəri yaradıb. 
Nuru Paşadan yazanda gərək yaxşı ya-
zasan. Gözəl təbli, ilhamlı, vətənpərvər 
xalq şairimiz bunu bacarıb. 

(ardı 8-ci səhifədə)

Milli təhsilimiz yeni dərs ilinə 
hansı uğurlarla gəlib?

Azərbaycanda təhsil sistemi 2023–2024-cü tədris ilinə 2,1 milyon 
təhsilalanla və 300 min təhsil işçisi ilə başlayacaq. Təhsilalanların 220 mini 
məktəbəqədər, 1,6 milyonu ümumtəhsil, 33 mini peşə, 60 mini orta ixtisas, 
220 mini isə ali təhsil müəssisələrindədir. Təhsil sistemi, ümumilikdə,  2,4 
milyon insanı əhatə edən geniş bir şəbəkədir. Burada hər il ciddi dəyişikliklər 
gedir.

Bu tədris ilində işğaldan azad 
olunmuş ərazilərdə 6 məktəb fəaliy-
yət göstərəcək. Həmin məktəblərdə, 
ümumilikdə, 780 şagird təhsil alacaq 
və onlara 94 müəllim dərs deyəcək. 
Zəngilan rayon Ağalı kənd tam orta 
məktəbi bu tədris ilinə 11 sinif, 120 şa-
gird, 15 müəllimlə start verəcək. Ağalı 

kənd uşaq bağçasında 1 qrup fəaliyyət 
göstərir. Tərtər rayonunun Talış kənd 
tam orta məktəbində 7 sinifdə 19 şa-
girdə 8 müəllim təhsil və təlim verəcək. 
Kənd uşaq bağçasında 1 qrup təşkil 
olunub.

(ardı 10-cu səhifədə)

Mərkəzi Asiya dövlətləri 
Azərbaycanın mötəbər tərəfdaşıdır

Prezident İlham Əliyevin Tacikistana səfəri
Düşənbə Beynəlxalq Aeroportunda qarşılanma

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev Tacikistan Respublikasının Prezidenti Emoməli Rəhmonun dəvəti ilə Mərkəzi Asiya 
Dövlət Başçılarının 5-ci Məşvərət görüşündə fəxri qonaq qismində iştirak etmək üçün sentyabrın 14-də Tacikistana səfərə gəlib. 

Düşənbə Beynəlxalq Aeroportunda dövlətimizin  başçısının 
şərəfinə fəxri qarovul dəstəsi düzülmüşdü. 

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevi Tacikistanın Baş  naziri 

Koxir Rasulzada və digər rəsmi şəxslər qarşıladılar. 

AZƏRTAC



15 sentyabr 2023-cü l, cümə2 RƏSMİ
Prezident İlham Əliyevin Prezident  
Emoməli Rəhmon ilə təkbətək görüşü 

Sentyabrın 14-də Düşənbədə Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyevin Tacikistan Respublikasının Prezidenti Emoməli Rəhmon ilə təkbətək görüşü 
olub.

Dövlətimizin başçısı İlham Əliyevi salamla-
yan Prezident moməli əhmon dedi  

–  Hörmətli İlham Heydər oğlu, Sizi Tacikis-
tanda salamlayıram. Elə bu yaxınlarda biz bir-
likdə Sizin Tacikistana dövlət səfərinizi həyata 
keçirdik. Sizə ölkəmizdə xoş vaxt keçirməyi 
arzu edirəm. Sammitdə – Mərkəzi Asiya Dövlət 
Başçılarının Məşvərət  görüşündə iştirak etmək 
üçün dəvətimizi qəbul etdiyinizə görə sağ olun. 

Prezident lham liyev  Emoməli Şaripoviç, 
sağ olun. İlk növbədə, bu mühüm tədbirdə fəxri 
qonaq qismində iştirak etmək üçün dəvətinizə 
görə təşəkkürümü bildirmək istərdim. Mən bunu 

çox yüksək qiymətləndirirəm. Belə mühüm 
tədbirdə iştirak etmək mənim üçün böyük 
şərəfdir və xüsusilə yenidən gözəl Düşənbə 
şəhərində olmaq xoşdur.              

Prezident moməli əhmon  Sağ olun.
Prezident lham liyev  Siz mənim çox 

uğurla və yaxşı nəticələrlə keçən dövlət səfərimi 
qeyd etdiniz. Mən dialoqumuzu davam etdirmək 
məqsədilə Sizin üçün əlverişli vaxtda Azərbay-
cana dövlət səfəri etməyinizlə bağlı artıq Sizə 
rəsmi məktub göndərmişəm.  

Prezident moməli əhmon  Çox sağ 
olun. 

Düşənbədə Mərkəzi Asiya Dövlət Başçılarının 
5-ci Məşvərət görüşü keçirilib 

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev görüşdə fəxri qonaq qismində iştirak edib

Sentyabrın 14-də Düşənbədə Mərkəzi Asiya Dövlət Başçılarının 5-ci 
Məşvərət görüşü keçirilib.

Azərbaycan Respublikasının 
 Prezidenti İlham Əliyev görüşdə fəxri 
qonaq qismində iştirak edib. 

Tacikistan Prezidenti Emoməli 
Rəhmon Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyevi və digər dövlət başçılarını qar-
şıladı. 

Sonra birgə foto çəkdirildi. 
Tacikistan Prezidenti  moməli 

əhmon qonaqları salamlayaraq 
dedi  Azərbaycan Respublikasının 
 Prezidenti, hörmətli İlham Heydər oğlu 
Əliyev sammitimizin işində fəxri qonaq 
qismində iştirak edir. Sizi salamlayı-
ram. 

* * *
azaxıstan Prezidenti asım- 

omart okayev çıxışında vurğuladı  
əxri qonağımızı, Azərbaycan Res-

publikasının Prezidenti İlham Heydər 
oğlu Əliyevi xüsusi olaraq salamlamaq 
istəyirəm. ardaş Azərbaycanın lideri-
nin iştirakı xalqlarımızın çoxəsrlik dost-
luq tellərinin və qarşılıqlı anlaşmanın 
hərtərəfli möhkəmlənməsinə yönəlmiş 
səmimi səylərinin göstəricisidir.     

 Əminəm ki, bugünkü  sammit 
həqiqətən əlamətdar olacaq və 
 çoxplanlı əməkdaşlığımızın gələcək 
 dinamikasını müəyyən edəcək.   

* * *
ırğızıstan Prezidenti adır 

 a arov çıxışında qeyd etdi  ür-
sətdən istifadə edərək mən də Azər-
baycan Respublikasının Prezidenti, 
hörmətli İlham Heydər oğlu Əliyevi sa-
lamlamaq istəyirəm. 

* * *
Türkmənistan Prezidenti ərdar 

Berdiməhəmmədov çıxışında bildir-
di  İcazə verin, mən də Mərkəzi Asiya 
Dövlət Başçılarının Məşvərət görüşün-
də fəxri qonaq qismində iştirak edən 
hörmətli İlham Heydər oğlunu salam-
layım.     

* * *
zbəkistan Prezidenti avkat 

 irziyoyev dövlətimizin başçısının 
tədbirdə iştirakını yüksək qiymətlən-
dirərək dedi  Azərbaycan Respublika-

sının Prezidenti, hörmətli İlham Heydər 
oğlu Əliyevi bizim görüşümüzdə gör-
məkdən şadam. Sizin iştirakınız region 
ölkələrinin Azərbaycan ilə dərin tarixi 
qarşılıqlı əlaqələrinin və əməkdaşlığın 
hazırkı yüksək səviyyəsinin daha bir 
təsdiqidir. 

lkələrimizin gələcək nəqliyyat po-
tensialını artırmaq məqsədilə sahə na-
zirlərin görüşləri çərçivəsində Mərkəzi 
Asiyanın nəqliyyat və tranziti haqqında 
sazişlər hazırlamasını, Çin, ənubi 
Asiya və Yaxın Şərq ölkələrinə, Avropa 
İttifaqına çıxış üçün səmərəli nəqliyyat 
dəhlizlərinin konkret mexanizmlərinin 
biznes üçün sərfəli keçid tarifləri tətbiq 
edilməklə yaradılmasını, nəqliyyat xid-
mətlərinin liberallaşdırılması üzrə təd-
birlər planının tərtib edilməsini, icazə 
prosedurlarının optimallaşdırılmasını, 
beynəlxalq daşımaların inteqrasiyalı 
rəqəmsal platformalarının yaradılması 
məsələsinin nəzərdən keçirilməsini, 
azərbaycanlı tərəfdaşlarımızın birgə 
işimizə fəal qoşulmasını təklif edirəm.        

* * *
Sonra çıxış üçün söz dövlətimizin 

başçısına verildi. 

Prezident İlham  
liyevin çıxışı

– Hörmətli Emoməli Şaripoviç.
Hörmətli dövlət başçıları, əziz dost-

lar!
Əvvəlcə Mərkəzi Asiya Dövlət 

Başçılarının 5-ci Məşvərət görüşünün 
işində fəxri qonaq kimi iştirak etmək 
məqsədilə dəvətə görə Tacikistan Pre-
zidenti, hörmətli Emoməli Şaripoviç 
Rəhmona təşəkkür etmək istərdim. 
Eyni zamanda, bu tədbirdə Azərbay-
canın iştirakına verdikləri dəstəyə görə 
hörmətli həmkarlarıma minnətdarlığımı 
bildirirəm.

Mən bu il qardaş Tacikistana ikin-
ci dəfə səfər edirəm. Apreldəki dövlət 
səfərim, səfər çərçivəsində qəbul olun-
muş qərarlar və imzalanmış sənədlər 
münasibətlərimizin strateji xarakterini 
bir daha təsdiq etdi. Tacikistan Prezi-

dentinin Azərbaycana dövlət səfərini 
səbirsizliklə gözləyirik. Əminəm ki, 
səfər əlaqələrimizin daha da möhkəm-
ləndirilməsinə xidmət edəcək. Bu für-
sətdən istifadə edərək dost Tacikistan 
xalqını Müstəqillik Günü münasibətilə 
təbrik etmək istəyirəm.

Azərbaycanı və Mərkəzi Asiya 
ölkələrini xalqlarımızın çoxəsrlik qar-
daşlıq münasibətləri bağlayır. Ortaq 
mədəni köklər dövlətlərarası əlaqələrin 
möhkəm bünövrəsini təşkil edir.

Otuz ildən artıqdır ki, biz müstəqil 
dövlətlər kimi həm ikitərəfli, həm 
çoxtərəfli formatda fəal şəkildə qar-
şılıqlı fəaliyyət aparırıq, bir-birimizin 
müstəqilliyini, suverenliyini və əra-
zi bütövlüyünü dəstəkləyirik, iqtisadi 
əlaqələri fəal şəkildə inkişaf etdiririk. 
Mərkəzi Asiya və Azərbaycan artan iq-
tisadiyyatı, demoqrafiyası və geosiyasi 
potensialı ilə dünya siyasətində strateji 
əhəmiyyətə malik olan vahid tarixi-mə-
dəni coğrafi regiondur. 

Mən Məşvərət Şurasının işində ilk 
dəfədir iştirak edirəm və əminliyimi bil-
dirirəm ki, regional əməkdaşlığın bu 
formatı ölkələrimizin və xalqlarımızın 
daha da yaxınlaşmasına zəmin yara-
dacaq.

Son iki il ərzində mən Mərkəzi Asi-
ya dövlətlərinə doqquz səfər etmişəm. 
Bu müddət ərzində bütün qardaş döv-

lətlərin başçıları Azərbaycana dəfələrlə 
səfərlər ediblər. İlin sonuna qədər qar-
şılıqlı səfərlərin fəal dinamikası davam 
etdiriləcək.

İkitərəfli əməkdaşlığın mühüm me-
yarlarından biri qarşılıqlı ticarətin və 
sərmayələrin artımıdır. Sevindirici hal-
dır ki, həmin iki istiqamət üzrə göstə-
ricilər davamlı artıma malikdir. Keçən 
il Azərbaycanın Mərkəzi Asiya ölkələri 
ilə ticarət dövriyyəsi  dəfədən çox, bu 
ilin 7 ayı ərzində isə daha 50 faiz artıb.

Birgə sərmayə fondları yaradılıb, 
növbəti  il üzrə 1 milyard dollardan 
artıq qarşılıqlı sərmayələrin həcmi 
razılaşdırılıb. Biz artıq sənaye əmək-
daşlığı, maşınqayırma, avtomobil sə-
nayesi, gəmiqayırma, kənd təsərrüfa-
tı, xüsusən də pambıqçılıq, ipəkçilik, 
bağçılıq və heyvandarlıq sahələrində 
çoxsaylı layihələri həyata keçiririk. 
Mehmanxana işi və turizm sahəsində-
ki sərmayə layihələri ilk icra mərhələ-
sindədir. Biz Mərkəzi Asiyadan olan 
şirkətlərin bu yaxınlarda Azərbaycanda 
yaradılmış Ələt Azad İqtisadi Zonasına 
marağını görürük.

Nəqliyyat və logistika sahəsi müna-
sibətlərimizdə mühüm yer tutur. Azər-
baycan Mərkəzi Asiya ölkələri üçün 

Türkiyə və Avropa bazarları istiqamə-
tində etibarlı tranzit ölkəsidir. Əks is-
tiqamətdə tranzitin əhəmiyyəti də az 
deyil. Mərkəzi Asiyadakı qardaşlarımız 
bilirlər ki, Azərbaycanın bütün nəqliy-
yat–logistika infrastrukturu onlar üçün 
açıqdır.

Şərq– ərb marşrutu ilə yükdaşı-
malarına artan tələbatı təmin etmək 
məqsədilə Bakı–Tbilisi– ars dəmir 
yolu tərəfimizdən müasirləşdirilir. 
Gələn il həmin yol ilə daşınan yüklərin 
həcmi 1 milyon tondan 5 milyon tona 
qədər artırılacaq. Buna paralel olaraq, 

Bakı Ticarət imanının imkanları bu-
günkü 15 milyon tondan 25 milyon tona 
qədər artırılır. 

Azərbaycan əzərdə 50-dən artıq 
gəmidən ibarət ən iri ticarət donanma-
sına malikdir. Mərkəzi Asiya ölkələrin-
dən yük göndərənlərin artan tələbatını 
nəzərə alaraq, biz gəmiqayırma zavo-
dunun imkanlarının genişləndirilməsi 
üzərində fəal çalışırıq. Yeni sərmayə 
layihələri başa çatdıqdan sonra isteh-
sal olunan tanker və quru yükdaşıyan 
gəmilərin sayı bu gün ildə 6 gəmidən 
10-15 gəmiyə qədər artacaq.

Daha böyük həcmdə tranzit yüklə-
rini cəlb etmək üçün tariflərin optimal-
laşdırılmasını, tənzimləyici və gömrük 
prosedurlarının sadələşdirilməsini və 
ahəngdarlığını təmin etmək zəruridir. 
Tranzit daşımaların şə aflığının və 
daşımalar prosesinin iştirakçıları üçün 
bərabər şərtlərin təmin edilməsində 
mühüm meyarlardan biri Şərq– ərb 
nəqliyyat dəhlizinin rəqəmsallaşdırıl-
masıdır.

lkələrimiz arasında əməkdaşlığın 
yeni sahəsi fiber-optik infrastrukturun 
yaradılmasına yönəlmiş və üzərində 
fəal çalışdığımız “Rəqəmsal İpək Yolu” 
layihəsidir.

Hörmətli həmkarlar, bu  
il  BMT-nin Mərkəzi Asiya lkələrinin 
 İqtisadiyyatları üçün üsusi  Proqramı – 
 SPE A-nın yaradılmasının 25 ili  tamam 
olur. Mən dəyərli dövlət başçılarına rəs-
mi dəvətləri göndərmişəm və bu ilin 
noyabrında Bakıda Sammitdə sizi gör-
məkdən məmnun olaram. 

Bu gün keçirilən görüşə dəvətə 
görə bütün dövlət başçılarına bir daha 
təşəkkürümü bildirmək istəyirəm və 
Mərkəzi Asiyanın qardaş xalqlarına 
sülh, əmin-amanlıq arzu edirəm.

Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm. 
* * *

Prezident moməli əhmon çıxı-
şına görə dövlətimizin başçısı İlham 
Əliyevə təşəkkür etdi.  

* * *
Çıxışlardan sonra BMT-nin Baş ka-

tibi Antonio uterreşin videomüraciəti 

təqdim olundu. 
Daha sonra Məşvərət görüşünün 

Birgə Bəyanatı imzalandı.
* * *

eyd edək ki, Mərkəzi Asiya Döv-
lət Başçılarının Məşvərət görüşlərinin 
keçirilməsi təşəbbüsü 2017-ci ildə z-
bəkistan Prezidenti Şavkat Mirziyoyev 
tərəfindən irəli sürülüb. Birinci görüş 

azaxıstanda, ikinci görüş zbəkis-
tanda, üçüncüsü Türkmənistanda, dör-
düncüsü isə ırğızıstanda keçirilib.

AZƏRTAC
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RƏSMİ

Qurbanqulu Berdiməhəmmədovun  
təltifolunma mərasimi

Sentyabrın 14-də Düşənbədə Türkmənistan 
Parlamenti Xalq Məsləhətinin sədri Qurbanqulu 
Berdiməhəmmədovun təltifolunma mərasimi keçirilib. 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev və di-
gər dövlət başçıları tədbirdə iştirak ediblər.

AZƏRTAC

“Dostluq axşamı”  
konsert proqramı 

Sentyabrın 14-də Tacikistanın paytaxtı Düşənbə şəhərində “Dostluq 
axşamı” konsert proqramı keçirilib.  

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev və Mərkəzi Asiya Dövlət Baş-
çılarının 5-ci Məşvərət görüşündə iştirak edən prezidentlər konsertə baxıblar. 

AZƏRTAC

“EKSPO Mərkəzi  
Asiya 2023” sərgisi  

Sentyabrın 14-də Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev 
və Mərkəzi Asiya Dövlət Başçılarının 5-ci 
Məşvərət görüşündə iştirak edən digər 
prezidentlər Düşənbədəki “EKSPO Mərkəzi 
Asiya 2023” sərgisi ilə tanış olublar.
Tacikistan hökumətinin dəstəyi ilə 

təşkil olunan sərgidə aparıcı şirkətlər öz 
məhsullarını təqdim edirlər.

Sərgidən məqsəd istehsalat müəs-
sisələrinin məhsullarının təqdimatı və 
Mərkəzi Asiya ölkələri arasında ticarət 
əməkdaşlığının möhkəmləndirilməsidir.

Mərkəzi Asiya ölkələrinin salonların-
da geniş çeşiddə yüngül sənaye və ba-
ramaçılıq məhsulları, hidroenergetika və 
innovasiya avadanlıqları, məişət texnika-
sı, həmçinin ət və süd məhsulları, meyvə 
quruları, konservlər, sərinləşdirici içkilər 
və digər məhsullar təqdim olunur. 

Açıq meydanda Mərkəzi Asiya ölkələ-
rinin minik, sərnişin və yük avtomobilləri, 
hərbi-müdafiə nəqliyyat vasitələri, eləcə 

də kənd təsərrüfatı texnikası sərgilənir.
Sərgidə, həmçinin Aralı ilasetmə 

Beynəlxalq ondunun və mumdünya 
Səhiyyə Təşkilatının fəaliyyətinin nəti-
cələri və nailiyyətləri təqdim olunur.

Ekspozisiyada qədim zamanlarda 
İpək yolu vasitəsilə ticarət və müxtəlif 
dövrlərdə tacik sənətkarların fəaliyyəti 
barədə də ətraflı məlumat verilir.    

Ayrıca sahədə Tacikistanın hidroe-
nergetika resursları təqdim edilir. 

Sonra dövlət başçıları zbəkistan, 
azaxıstan və Türkmənistanın sənaye 

məhsulları sərgisində olublar. 
eyd edilib ki, belə böyük regional 

sərginin təşkili ticarət əməkdaşlığının 
genişləndirilməsinə, ölkələrdə istehsalat 
sahələrinin və müəssisələrinin fəaliyyəti-
nin inkişafına, sənaye məhsullarının çe-
şidinin və həcminin artırılmasına kömək 
edir.

AZƏRTAC

Dövlət başçılarının  
şərəfinə rəsmi qəbul

Sentyabrın 14-də Düşənbədə Tacikistan Respublikasının Prezidenti 
Emoməli Rəhmonun adından Mərkəzi Asiya Dövlət Başçılarının 5-ci Məşvərət 
görüşündə iştirak edən prezidentlərin şərəfinə rəsmi qəbul verilib. 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev tədbirdə iştirak edib.
Sonra dövlət başçıları Tacikistanın təbii sərvətlərinin nümayiş olunduğu sərgiyə 

baxıblar. 
Daha sonra prezidentlər çay süfrəsi arxasında söhbət ediblər.

AZƏRTAC

Sahibə Qafarova Budapeştdə 
Xocalı soyqırımından danışdı 

Milli Məclisin Sədri Sahibə Qafarova sentyabrın 14-də Macarıstan Prezidenti 
Katalin Novak ilə görüşüb. 

lkələrimiz arasında münasibətlərin 
yüksək səviyyədə olduğunu bildirən K. 
Novak, qarşılıqlı səfərlərin bu əlaqələ-
rin daha da inkişafına təkan verdiyini 
diqqətə çatdırıb. O, ölkələrimizin müxtə-
lif istiqamətlərdə uğurlu əməkdaşlığını  
qeyd edib. 

Parlamentin Sədri Sahibə afaro-
va Prezident İlham Əliyevin salamlarını 
Macarıstan Prezidentinə çatdırıb. Be-
şinci Budapeşt Demoqrafik Sammitinin 

çox mühüm beynəlxalq forum olduğunu 
bildirən  S. afarova əlavə edib ki, Azər-
baycan  Macarıstanın cəmiyyətin əsas 
vahidi kimi ailələri qorumaq və dəstək-
ləmək səylərini yüksək qiymətləndirir. 

Görüşdə, həmçinin ölkələrimiz ara-
sında əməkdaşlıq gündəliyinin kifayət 
qədər zəngin olduğu ifadə olunub. 

* * *
Sahibə afarova beynəlxalq sammit-

də 

Milli Məclisin Sədri Sahibə afarova 
Macarıstanda keçirilən 5-ci Budapeşt 
Demoqrafik Sammitində  iştirak edib. 

S. afarova çıxışında Ermənistanın 
Azərbaycanın ərazisində törətdiyi vəhşi-
liklərdən söhbət açıb və 12 mindən çox 
insanın bu işğalın qurbanı olduğunu bildi-
rib. Onun  sözlərinə  görə, Ermənistanın 
1992-ci ilin fevralında ocalıda törətdiyi 
soyqırımı nəticəsində bütöv ailələr məhv 
edilib, şəhər yer üzündən silinib. Ermə-
nistanın həyata keçirdiyi etnik təmizləmə 
siyasəti nəticəsində bir milyon azərbay-
canlı – 2 0 mindən çox ailə məcburi köç-
kün vəziyyətinə düşüb. 

Azərbaycanın 2020-ci ildə ərazi bü-
tövlüyünü bərpa etdiyini xatırladan Milli 
Məclisin Sədri bu kontekstdə tərəfdaş-
larımıza və dostlarımıza beynəlxalq 
hüquqa əsaslanan dəstəklərinə görə 
təşəkkürünü ifadə edib. 

Parlamentinin rəhbəri diqqətə çat-
dırıb ki, Prezident İlham Əliyevin güclü 
siyasi iradəsi, rəhbərliyi və xalqımızın 
qətiyyəti ilə işğaldan azad edilmiş əra-
zilərdə genişmiqyaslı yenidənqurma və 
abadlıq işləri aparılır. Keçmiş məcburi 
köçkün ailələri artıq öz evlərinə qayıt-
mağa başlayıblar. Yaxın  il ərzində 0 
mindən çox ailə bu torpaqlara qayıdacaq. 
Sosial qayğı Böyük ayıdış Proqramı -
nın əsas elementidir. S. afarova bu 
məsələnin Heydər Əliyev ondunun və 
onun rəhbərliyinin gündəmində çox mü-
hüm yer tutduğunu qeyd edib.

Ə Ə ƏL V 
XQ

Almaniya da Qarabağda 
qanunsuz seçkiləri tanımır
Almaniyanın Federal Hökuməti 

Qarabağın “müstəqilliyini” və orada bu 
yaxınlarda keçirilmiş “seçkiləri” tanımır.

Bu barədə AZƏRTA -ın sorğusuna 
cavab olaraq A R arici İşlər Nazirliyinin 
mətbuat xidmətindən bildirilib.

arici İşlər Nazirliyindən qeyd ediblər 
ki, Almaniya Avropa İttifaqındakı tərəfdaş-
ları ilə birlikdə Ermənistan ilə Azərbaycan 
arasında münaqişənin beynəlxalq səviy-
yədə tanınmış sərhədləri çərçivəsində 
hər iki dövlətin ərazi bütövlüyü əsasında 

uzunmüddətli tənzimlənməsinə nail ol-
ması üzrə səyləri dəstəkləyir”.

XQ
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Qarabağ erməniləri reinteqrasiyanın 
qaçılmaz olduğunu anlayırlar

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Hələ cari ilin mart ayının 10-da Er-
mənistan baş naziri Nikol Paşinyan ilə 
görüşdən sonra ankəndiyə qayıdan 
qondarma D R-in “sabiq” lideri Arayik 
Harutyunyan yaxın ətrafına bildirmişdi 
ki, erməni hökumətinin başçısı Azərbay-
canın fikrini təkrarlayır. Yəni, N.Paşinyan 

separatçı liderin nəzərinə çatdırmışdı ki, 
arabağ Azərbaycana inteqrasiya etmə-

li və orada yaşayan erməni əhali azər-
baycanlılarla dil tapmalıdır. “ raparak” 
qəzeti yazmışdı ki, A. Arutyunyan ağır 
əhval-ruhiyyə və pis təəssüratlarla ara-
bağa qayıtmış və yaxın çevrəsində daha 
“prezident” kimi qalmaq istəmədiyini bil-
dirmişdi. Nəşr A.Arutyunyanın əvvəllər 
“ arabağ qanunvericiliyinə” “prezidentlik 
müddəti” bitməmiş hakimiyyətin başqa 
şəxsə keçməsinə imkan verən düzəliş 
təşəbbüsü ilə çıxış etdiyini də xatırlat-
mışdı. 

Həmin xəbərin dərc olunmasından, 
təqribən, altı ay keçməsindən sonra – 
avqustun 1-də A.Arutyunyan həqiqətən 
də “istefa” verdi. 2020-ci il may ayının 21-
dən terrorçu-separatçılara rəhbərlik edən 
A.Arutyunyan niyə belə addım atdı  Ona 
görə ki, o, prosesin hansı istiqamətdə 
inkişaf etdiyini anladı. Sabiq separatçı 
başı dərk etdi ki, arabağ problemi ar-
tıq tarixdir və inteqrasiya qaçılmazdır. 

eyri-legitim vəzifəsini tərk etməklə bu 
“məğlubedilməz xalqın lideri” kimi tarixə 
düşmək istəmədi. A.Arutyunyan qlobal 
mənada arabağda münaqişənin başa 
çatdığını anladı. O bildi ki, bu və ya digər 
istiqamətdə dalğalanmalar, kiçik qarşı-
durmalar ola bilər, lakin bölgədə cərəyan 
edən proses tədricən sabitlik vəziyyətinə 
keçir və buna beynəlxalq hüquq əsa-
sında, Azərbaycanın suveren sərhədləri 
daxilində nail olunacaq. Buna görə də, 
perspektivsiz işin qulpundan ikiəlli yapış-
mağın mənasız olduğu dəqiqləşəndən 
sonra xuntadan getdi. 

İndi A.Arutyunyanın “həmşəhərliləri” 
arasında da belə əhval-ruhiyyə hökm 
sürür. açın yolu ətrafında yaranmış süni 
ajiotajdan istifadə etməklə beynəlxalq su-
byektivlik əldə etməyə can atan ermənilər 
bütün cəhdlərin suya düşdüyünü gördük-
dən sonra reallığa boyun əyməyə baş-
layıblar. Məsələn, arabağda yaşayan 

“ictimai fəal” və bloqer Samvel Mailyan 
bölgənin erməni əhalisinə Azərbaycan 
dilini öyrənməyi tövsiyə edir. “ acebook” 
səhifəsində S.Mailyan yazır  “Yaxşı ya-
şamaq istəyənlərə ümumi tövsiyə budur 
ki, Azərbaycan dilini xatırlamağa başla-
sınlar ən azı marketlərdəki qutulardakı 
etiketləri oxusunlar , daha çevik gənclər 
isə onu intensiv şəkildə öyrənsinlər”. Er-
məni bloqer əlavə edir ki, “Ermənistan-
dan yüklər arabağa yalnız humanitar 
yardım statusu ilə daxil olacaq, biznes 
maraqlarının istənilən təzahürü Azərbay-
can gömrükçüləri tərəfindən sərt şəkildə 
yatırılacaq”.

S.Mailyan daha sonra gömrük re-
jiminin işləmə mexanizmini açırlayır  
“Nəzarət məntəqəsinin özü aşağıdakı 
rejimdə işləyəcək  Ermənistan– ara-
bağ istiqaməti yalnız humanitar yüklər, 

arabağ–Ermənistan istiqaməti yalnız 
əhali olacaq. Şəxsi əşyaların çəkisi də 
80 kiloqrandan çox olmayacaq”. Erməni 
bloqer arabağ ermənilərinə manat əldə 
etməyi tövsiyə edir  “Məhsul almaq üçün 
sizə manat lazımdır, onunla Stepanakert-
də ankəndidə-red.  bank əmanətlərini 
artırmalı olacaqsınız”. 

S.Mailyan paylaşımında loqistika 
məsələsinə də toxunur  “ ogistikaya gə-
lincə, qarşıda Şuşa–Ağdam istiqamətin-
də və əks istiqamətdə Azərbaycan nöm-
rəli avtomobillərin nömrələrini və Rusiya 
karvanını görəndə daha az emosiya nü-
mayiş etdirməyə hazır olun. İlk dəfə gö-
zünüz alışsın deyə avtomobil karvanları-

nı ruslar müşayiət edəcəklər. Gələcəkdə 
avtomobil karvanları müstəqil xarakter 
alacaq, burada ocalıda təsadüfi daya-
nacaqlar, hər cür sürətli ticarətlər, müba-
dilələr və s. ocalı iş adamlarına bu gün 
manat toplamağı məsləhət görürəm”. 

Erməni bloqer paylaşımını bu söz-
lərlə bitirir  “Yaxşı, tez və e ektiv şəkildə 
dolanmaq istəyən hər kəsə ümumi məs-
ləhət  azərbaycanlıların dilini xatırlamağa 
başlayın və daha çevik gənclər onu in-
tensiv şəkildə öyrənin. Nə qədər tez olar-
sa, adi insani ünsiyyətdən uduşlu lotere-
ya biletini çıxaran şanslı olma ehtimalınız 
bir o qədər yüksəkdir. Reinteqrasiyanın 
əsas vektoru məhz buna yönəlib”.

Digər erməni bloger Karen Şirinyan 
isə Azərbaycanın arabağ bölgəsindən 
hərbi yaşda olan kişilərin kütləvi şəkildə 
qaçmasına münasibət bildirib. Bu barə-
də o, “ acebook” səhifəsində yazıb. 
“Şöbələrə xüsusi xəbərdarlıq edirəm. 
Hörmətli “prokurorluq”, “polis” və “MT ” 
necə olur ki, qadınlar, uşaqlar, qocalar 

arabağı tərk edə bilmir, bu “post zabit-
ləri” Bu adamların quldur birləşmələrinin 
postlarında xidmət etdiklərini nəzərdə 
tutur– red.  gedirlər  Deməyin ki, ara-
bağın “mühafizəçilərini” tənqid edirəm 
və deməyin ki, belə bir şey yoxdur. İndi 
keçid məntəqəsindən kim keçirsə, türklər 
fotolarını çəkib paylaşırlar”. 

Erməni bloqer daha sonra yazır  “Hət-
ta deməyin ki, onlar arabağı tərk edən-
lər-red.  müalicəyə gedirlər. Buna qarşı 
deyiləm, qoy getsinlər, lakin necə olur 
ki, heç də hamı gedə bilmir. Əgər mənim 
sualıma ciddi cavab verilməsə, heç bir 
idarəni rahat buraxmayacağam. Bəsdi-
rin, mənim ağzımı açdırmayın! Müharibə 
vaxtı da belə oğlanlar arvadlarının donu 
altına girərək qaçırdılar, İrəvanda əylə-
nirdilər...Bəli, mən sözümü deyəcəyəm 
və mənə ayıb deyil. 18 yaşlı əsgərləri tək 
qoyub qaçdılar, müharibədən sonra isə 
medallar aldılar”.

Göründüyü kimi, arabağdakı ermə-
ni əsilli əhali arasında narazılıq artır. Bu 
narazılıq ona görə artmır ki, separatçı 
başbilənlər vəziyyətdən çıxış yolu tapa 
bilmirlər. ankəndidəki ermənilər ondan 
narahatdırlar ki, Ermənistana hamı gedə 
bilmir və əldəqayırma rejimin nümayən-
dələri burada da ayrı-seçkiliyə yol verir-
lər. Bu, bir daha onu göstərir ki, Azərbay-
canın Rusiya sülhməramlı kontingentinin 
müvəqqəti məsuliyyəti altında olan a-
rabağ iqtisadi rayonunda yaşayan etnik 
ermənilər artıq anlamağa başlayıblar ki, 
reinteqrasiya qaçınılmazdır. İkinci yol Er-
mənistana köçməkdir və bu yolu tutanları 
artıq açın sərhəd-buraxılış məntəqəsin-
də müşahidə edirik.

Səbuhi MƏMMƏDOV  
XQ

tən əsrin son onilliyində də,  bu əsrin ilk onilliyində də kimsə üman etməzdi ki, 
çoxsaylı himayədarları olan, bütün beynəlxalq təşkilatlarda və aparıcı d vlətlərdə 
s zü keçən, monoetnik d vlət yaratmaq üçün yüz minlərlə azərbaycanlını yurd-
yuvasından didər in salaraq bütün hüquqlarını pozan, sonra isə B T üzvü olan 
bir lkənin ərazilərinin 20 faizini iş al edərək, viranəyə çevirən rmənistan nə 
vaxtsa bu ünə düşəcək  İndi beynəlxalq aləmdə rmənistanın nüfuzu ikol 
Paşinyanın nüfuzundan o qədər də çox deyil  

Azərbaycan əsgərinin 2020-ci ilin payı-
zındakı sarsıdıcı zərbəsindən sonra hamının 
gözündən düşən, meydanda tək qalan və 
sarsaq-sarsaq bəyanatlar verməkdən başqa 
əlindən heç nə gəlməyən İrəvan üçün qapı-
sını döyməli bir ünvan qalmayıb. Artıq Em-
manuel Makron  Ermənistan üçün heç nə edə 
bilmir, İran  verdiyi vədlərin çoxunun arxa-
sından qaçır, Kremli Paşinyanın özü “qo-
vub”,  Ağ Ev dünyanın gələcəyi üçün qurulan 
iqtisadi layihələri bir ovuc quldur erməninin 
maraqlarına qurban vermək istəmir, Avropa 
ölkələri isə onlara erməni konyakı yox, neft, 

qaz, son zamanlar isə həm də “yaşıl” enerji 
lazım olduğunu gizlətmirlər.   Bir cümləyə 
topladığımız bu qədər faktların hamısı Azər-
baycanın Cənubi Qafqazda yaratdığı yeni 
reallıqlardır.

Ermənistanı daha çox gözdən salan 
məqamlardan biri də 2020-ci il noyabrın 10-da 
məhz Rusiya Prezidentinin təşəbbüsü ilə – İrə-
vanın İkinci Qarabağ müharibəsindən daha az 
itki ilə çıxmasına zəmin yaradan üçtərəfli Bə-
yanatın prinsiplərinin qulaqardına vurulması, 
orada nəzərdə tutulan müddəaların icrasından 
imtina edilməsi oldu. İş o yerə çatdı ki, həm 
ölkə daxilində, həm də Azərbaycan ərazisində 
olan qondarma dövlətdə xaos və anarxiya heç 
zaman olmayan bir səviyyəyə çatdı. Qarabağ-
dakı xuntanın rəhbəri Ermənistan baş nazirini 
ittiham etdi, baş nazir isə Moskvanı, KTMT-ni  
və  BMT-ni. Nəticə göz qabağındadır. 

Baş terrorçu Araik Arutyunyanın istefa-
ya məcbur edilməsindən sonra Xankəndidə 
keçirilən saxta prezident seçkiləri “Artsax”ın 
işlərini bir az da geri saldı. Əvvəlcə xəbərlər 
gəldi ki, guya, kimlərsə bu seçkinin nəticələ-
rini tanıyacaqlar. Sonra isə məlum oldu ki...

vvəla, ABŞ  Dövlət Departamentinin 
mətbuat katibi Metyu Miller mətbuat üçün 
brifinqində dedi ki, biz Qarabağı müstəqil 
və suveren ölkə kimi tanımırıq: Biz tən 
həftə də bəyan etdik ki, araba ı müstəqil 
və suveren lkə kimi tanımırıq və eyni za-

manda, burada keçirilən qondarma pre-
zident seçkiləri ni tanımırıq

İkincisi: Avropa İttifaqının  Xarici Fəa-
liyyət Xidmətinin Xarici İşlər və Təhlükə-
sizlik siyasəti üzrə sözçüsü Nabila Massrali 
bildirib ki, 9 sentyabr 2023-cü il tarixində 
Xankəndidə keçirilən qondarma prezi-
dent seçkiləri ni nəzərə alaraq, Avropa İt-
tifaqı bir daha bəyan edir ki, o, seçki nin 
keçirildiyi konstitusiya və hüquqi çərçivə-
ni tanımır   “Eyni zamanda, Aİ hesab edir 
ki, Qarabağ ermənilərinin Bakı ilə nəticəyö-
nümlü müzakirələr aparmağa qadir və buna 

hazır olan de-fakto liderlik ətrafında cəmləş-
məsi vacibdir. Aİ bu prosesi dəstəkləməyə 
sadiqdir”.

çüncüsü: Böyük Britaniyanın Azər-
baycandakı səfiri Ferqus Auld "X" sosial 
şəbəkəsində etdiyi paylaşımda yazır ki, Lon-
don Azərbaycanın Qarabağ bölgəsində keçi-
rilən qondarma “seçkilər”i tanımır: B yük 
Britaniya sentyabrın 9-da araba da ke-
çirilən qondarma prezident seçkiləri ni 
tanımır  Biz beynəlxalq hüququn prinsip 
və normalarının əhəmiyyətini vur ulaya-
raq, Azərbaycanın suverenliyini və ərazi 
büt vlüyünü dəstəkləyirik

D rdüncüsü: İslam Əməkdaşlıq Təş-
kilatı  dünya ictimaiyyətini Ermənistanın 
destruktiv addımlar atmasının qarşısını al-
maq üçün effektiv tədbirlər görməyə çağırıb. 
Üstəlik, Avropa Şurası, Türk Dövlətlərinin 
Parlament Assambleyası və digər beynəlxalq 
strukturların nümayəndələri də “seçkiləri” ta-
nımadıqlarını bəyan ediblər.

Beşincisi: Türk Dövlətləri Təşkilatı,  Ma-
carıstan, Rumıniya, Pakistan, Gürcüstan, Uk-
rayna, Moldova və digər ölkələr Qarabağdakı 
seçkiləri tanımadıqlarını elan ediblər. Bu isə 
dünyanın haqlı ilə haqsızı seçmək yolunda 
yeni addımlar atdığının göstəricisidir. 

İttifaq MİRZƏBƏYLİ 
XQ

“Artsax” atın 
“kor nalbənd”ləri

Ermənipərəst senator bədnam əməllərindən qalmır
Haylardan daha çox pul qoparmaq istəyən yeznə – Robert Menendez heç bir mənəvi dəyər tanımır

Dünyadakı erməni lobbi-diaspor təşkilatlarının və havadarlıq edən ayrı-ayrı 
şəxslərin rmənistanla Azərbaycan arasında münasibətlərin normallaşmasına 
imkan verməmək istiqamətində fəaliyyəti davam edir  nlar araba da yaşayan 
ermənilərin Azərbaycan cəmiyyətinə reinteqrasiyasının, büt vlükdə, iki lkənin 
və xalqın yaxınlaşmasının qarşısını almaqla burada z maraqlarını təmin etməyə 
çalışırlar  Belələrindən biri AB  Senatının ( onqresin yuxarı palatası) son dərəcə anti-
Azərbaycan və anti-türk m vqeyi ilə seçilən Demokrat Partiyasından olan senatoru 
Robert enendezdir

Sentyabrın 14-də onun təşəbbüsü ilə 
Senatın Xarici əlaqələr komitəsində “Qa-
rabağdakı böhranın qiymətləndirilməsi” 
mövzusunda dinləmələr keçirilib. Din-
ləmələrdə ABŞ Dövlət katibinin Avropa və 
Avrasiya məsələləri üzrə köməkçisi vəzifəsi-
ni icra edən Yuri Kim də iştirak edib.

Qeyd edək ki, bu, ABŞ Konqresində ay 
ərzində Qarabağla bağlı keçirilən sayca ikin-
ci dinləmədir. Bundan əvvəl sentyabrın 6-da 
ABŞ Konqresinin Nümayəndələr Palatasının 
Tom Lantos adına İnsan Hüquqları Komissi-
yasında Qarabağın “blokadası” məsələsi ilə 
bağlı dinləmələr keçirilmişdi. Dinləmələr-
də Beynəlxalq Cinayət Məhkəməsinin 
 2003–2012-ci illərdə prokuroru olmuş bəd-
nam Luis Moreno Okampo da iştirak edərək, 
Qarabağdakı “böhranlı vəziyyətlə” bağlı 
ekspert rəyini təqdim etmişdi. Həmçinin 
Corctaun Universitetinin professoru Devid 
Fillipsin də çıxışı dinlənilmişdi. Hər ikisi er-
mənipərəst olan bu şəxslər xislətlərinə uyğun 
olaraq, Azərbaycan əleyhinə danışmışdılar.

İndi isə “növbə” R.Menendezindir. 
Konqresin ən yaşlı üzvü olan Menendez 
Nyu-Cersi ştatından senator olmaqla  2021-ci 
ildən strateji önəm daşıyan Senatın Xarici 
əlaqələr komitəsinə rəhbərlik edir. Yeri gəl-
mişkən, qeyd edək ki, o, bundan öncə də 
(2013-2015-ci ilərdə) sözügedən komitəyə 
rəhbərlik edib. Budəfəki dinləmələrin təşəb-
büskarı da başabəla senatordur.

Menendez hər zaman erməni lobbisinin 
maraqlarına uyğun hərəkət edib və 1995-ci 
ildən ABŞ Konqresinin erməni məsələləri 
qrupunun üzvüdür. O, ABŞ-ın Azərbaycana 
helikopter satışına icazə verən qətnaməni, 
eləcə də Metyu Brayzanın Amerikanın ölkə-
mizə səfiri vəzifəsinə təyin olunmasını blok-
layıb. Bundan əlavə, o, ABŞ-ın Azərbaycana 
hərbi yardım göstərməsinin və Türkiyəyə 
F-16 qırıcılarının, habelə onun komponentlə-
rinin satışının qarşısını alıb.

Menendez bir ay əvvəl Kaliforniyadan 
olan senator Aleks Padilla ilə birlikdə BMT 
Təhlükəsizlik Şurasından Azərbaycanı “Qa-

rabağın blokadasını” dərhal aradan qaldırma-
ğa məcbur edən qətnamə qəbul etməyi tələb 
etmişdi. Ermənipərəst təbliğatçıların səyləri 
gözlənilən nəticəni verməsə də, onlar “blo-
kada” və “humanitar fəlakət” barədə aşkar 
yalanlar yaymağa çalışırlar.

***
Onu da qeyd edək ki, Menendez ermə-

nilərə göstərdiyi bu xidmətlərin qarşılığını 
artıqlaması ilə alıb. Onun erməni lobbiçisi 
kimi hayların ABŞ-dakı diaspor təşkilatla-
rından pul aldığı heç kəsdə şübhə doğurmur. 
Bundan əlavə, R.Menendes 2022-ci ilin ma-
yında Ermənistanın “Dostluq” ordeninə layiq 
görülüb.

Ümumiyyətlə, Menendezin adı dəfələrlə 
müxtəlif çirkli əməllərdə hallanıb. Ötən ilin 
noyabrında ABŞ-ın nüfuzlu “The Wall Street 
Journal” qəzeti federal prokurorların R.Me-
nendezin həyat yoldaşı, erməni əsilli Nadi-
ne Arslanyanın müəyyən şəxslərdən rüşvət 
kimi hədiyyələr qəbul etməsini araşdırdığını 
yazmışdı. Qeyd olunmuşdu ki, Nyu-Yorkun 
Cənub Dairəsi prokurorluğu Menendezin 
2020-ci ildə evləndiyi N.Arslanyanın şərik-
lərini məhkəməyə çağırıb. Onların dediyinə 
görə, çağırış zamanı həm Arslanyan, həm də 
Menendez haqqında məlumat istənilib. Qəzet 
bildirirdi ki, bu cinayət işi Menendezə qarşı 
2015-ci ildə qaldırılan və məhkəmə prosesi 
ilə nəticələnən ictimai korrupsiya işindən ay-
rıdır.

Bundan əlavə, 2019-cu ilin sonlarında 
federal müstəntiqlər Nyu-Cersidə yerləşən 
“IS EG Halal” şirkətinin təsisçisi Vael Xana-
nın evində və ofisində axtarış aparmaq üçün 
order alıblar. Vael Xana N.Arslanyanın orta-
ğıdır. Onun şirkəti isə Misirə ixrac üçün ha-
lal ətin sertifikatlaşdırılmasına icazə verilən 
yeganə müəssisə kimi tanınır. ABŞ hökuməti 
tərəfindən müsadirə edilmiş əmlakının geri 
qaytarılmasını istəyən Xananın vəkili Lou-
rens Lustberqin 2020-ci ildə təqdim etdiyi 
məhkəmə sənədlərinə görə, prokurorlar Bir-
ləşmiş Ştatlarda açıqlanmayan mümkün xari-
ci lobbiçilik və federal qanunun digər poten-
sial pozuntusu hallarını araşdırıblar.

Prokurorlar, həmçinin Arslanyanın çox-
dankı dostu və Xananın maraqlarını təmsil 
edən Nyu-Cersilidən olan vəkil Andranik 
Aslanyanı da məhkəməyə çağırıblar. Aslan-
yan deyib ki, prokurorlar senatorun arvadı ilə 
münasibətini soruşduqda o, qadını 25 ildir 
tanıdığını və hər ikisinin erməni olduğunu 
bildirib. Eyni zamanda, vəkil bildirmişdi ki, 
prokurorların ondan nə istədikləri barədə heç 
bir fikri yoxdur.

Menendez və Arslanyan Nyu-Cersi şta-
tının Enqlevud Kliffs şəhərində yaşayırlar. 
Ermənipərəst senatorun arvadı haqqında 
onun Nyu-York Universitetində oxuduğu 
və beynəlxalq siyasət üzrə təhsil aldığı mə-
lumdur. Arslanyan 2019-cu ildə Nyu-Cersidə 
yaradılmış “Strategic International Business 
Consultants LLC” şirkətinin prezidentidir. O, 
həmçinin Nyu-Cersidə əczaçılıq şirkəti olan 
“Fusion Diagnostics Laboratories”də çalışıb. 
Şirkətin icraçı direktoru Moataz Abdallahın 
sözlərinə görə, Arslanyan bir müddət satış və 
marketinq departamentində işləyib.

Menendezə qarşı 2015-ci ildə qaldırılmış 
ictimai korrupsiya işində isə federal prokuror-
lar Florida ştatından olan oftalmoloq Salomon 
Melgenə müəyyən köməklik etmək müqabi-
lində ondan şəxsi təyyarədə uçuşlar və məzu-
niyyət pulu da daxil olmaqla, ümumilikdə, 1 
milyon dollar aldığını iddia ediblər. Buradan o 
nəticə çıxır ki, senator Menendez uzun illərdir 
ABŞ-da ermənilərə lobbiçiliyi də maddi ma-
raq müqabilində edir. Onun hazırkı canfəşan-
lığı da maraqlarının keşiyində durduğu haylar-
dan daha çox pul qoparmaq məqsədi daşıyır. 
Böyük pullar qazanmaq hesabına Azərbaycanı 
ləkələmək isə onun heç bir mənəvi dəyər tanı-
madığından xəbər verir.

Onu da qeyd edək ki, R.Menendezin 
qərəzli mövqeyi ölkəmizdə dəfələrlə tənqid 

olunub. Senatın Xarici əlaqələr komitəsinin 
sədrinə sonuncu dəfə Azərbaycan Preziden-
tinin köməkçisi – Prezident Administrasi-
yasının Xarici siyasət məsələləri şöbəsinin 
müdiri Hikmət Hacıyev cavab verib. Hikmət 
Hacıyev ermənipərəst senatorun lobbiçili-
yinin Konqresin qlobal reputasiyasına xələl 
gətirdiyini bildirib. Bununla bağlı “X” plat-
formasında (“Twitter”) etdiyi paylaşımda cə-
nab Hacıyev yazıb: “Konqresmen Menendez 
ciddi korrupsiya iddialarına cavab vermək 
əvəzinə Senatın Xarici əlaqələr komitəsinə 
yalan məlumat verir və saxta şəkillərlə böh-
tan atır. Şəkildə təqdim olunan şəxs xərçəng 
xəstəliyindən dünyasını dəyişib. Ermənilər 
özləri də tibbi sübutlar təqdim etdikdən son-
ra bu çılpaq yalandan istifadə etdikləri üçün 
utanırlar. Bu cür lobbiçilik, “pul danışır” 
yanaşması, azərbaycanlılara və başqalarına 
qarşı açıq-aşkar yalan və irqçi nifrət ABŞ 
Konqresinin imicinə və qlobal reputasiyasına 
xələl gətirir”.

Eyni zamanda, Milli Məclisin Bey-
nəlxalq münasibətlər və parlamentlərarası 
əlaqələr komitəsi Senatın Xarici Əlaqələr 
Komitəsinə açıq məktub ünvanlayıb. Mək-
tubda dinləmələrin Azərbaycanın beynəlxalq 
səviyyədə tanınmış ərazisinin bir hissəsi ilə 
bağlı keçirildiyi vurğulanır. Qeyd olunur ki, 
dinləmənin təşkili bizi heç də təəccübləndir-
məyib. Çünki bu, ABŞ Konqresindəki müəy-
yən dairələrin uzun müddətdən bəri ölkəmizə 
qarşı dəstəklədiyi bədnam qərəz, ayrı-seçki-
lik və manipulyasiyanın növbəti təzahürüdür.

Azərbaycan müstəqilliyini bərpa etdi-
yi ilk gündən etibarən radikal erməni qrup-
laşmaları və Birləşmiş Ştatlar Konqresində 
onlarla əlbir olan qüvvələr respublikamıza 
qarşı təcavüzü təşviq edən, radikalları cəza-
sız olaraq insan iztirablarına səbəb olan ağır 
cinayətlər törətməyə təhrik edən fəaliyyət 
yolu seçiblər. Nəticədə Ermənistan 250 min 
azərbaycanlını bugünkü Ermənistan ərazi-
sindəki doğma torpaqlarından zorla didərgin 
salıb, Azərbaycanın beynəlxalq səviyyədə 
tanınmış ərazisinin 20 faizini 30 il işğal altın-
da saxlayıb, müxtəlif etnik və dini mənşəyə 
mənsub olan 700 mindən çox azərbaycanlını 
etnik təmizləməyə məruz qoyub.

Bildirilib ki, dinləmənin təşkili regionda 
qeyri-sabitlik və münaqişənin alovlanması-
na xidmət edir. “Əsas məsələ budur ki, son 
30 ildə Azərbaycanın suverenliyinə və ərazi 
bütövlüyünə qarşı Ermənistanın təcavüz si-
yasətinin dəstəklənməsi və himayə edilməsi 

ABŞ-a fayda verməyib, daha çox Azərbayca-
nın aparıcı rol oynadığı strateji əhəmiyyətli 
regionda Vaşinqtonun strateji maraqlarına və 
mövcudluğuna xələl gətirib. Göstərilən bütün 
cəhdlərə baxmayaraq, Azərbaycan öz suve-
renliyinin pozulmasına yönələn hərəkətlərin 
qarşısını alacaq, dönmədən sülhə, normal-
laşmaya və öz Konstitusiyası çərçivəsində 
erməni əsilli vətəndaşlarının reinteqrasiya-
sına nail olacaqdır”, – deyə məktubda qeyd 
olunub.

ə a ət Ə İ   
XQ

ərid İ , 
 Beynəlxalq ünasibətlərin  
Təhlili ərkəzinin rəhbəri:

– Aydındır ki, Robert Menendez 
Azərbaycana qarşı fəaliyyəti ilə digər-
lərindən fərqlənir. Bu, onun təşəbbüsü 
ilə keçirilən ilk dinləmələr deyil. Yəqin 
ki, sonuncu da olmayacaq. Hazırda bu 
kontekstdə Azərbaycana böyük təzyiqlər 
var. Menendez də ənənəvi olaraq, öz fəa-
liyyətindədir.

Senatın Xarici əlaqələr komitə-
sindəki müzakirələrə Azərbaycandan 
da mütəxəssis və ya nümayəndə dəvət 
olunmalı idi. Belə olan təqdirdə hər iki 
tərəfin mövqeyi eşidilər və müzakirələr 
balanslı olardı. Əgər bu baş vermir-
sə, deməli, müzakirələr qərəzlidir və 
şou xarakteri daşıyır. Odur ki, bu din-
ləmələrə böyük əhəmiyyət vermək də 
istəməzdim.

ks ert rəyi
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Paşinyanın “Politico Europe”ya müsahibəsindəki sərsəmləmələr
Yaxud erməni avantürizmində yeni hiyləgərlik

əvvəli 1-ci səhi ədə

Bəli, N.Paşinyan ənənəvi anti-Azər-
baycan ritorikasına güc verir. Bu zaman 
“ açın dəhlizi” məntiqinə fokuslanır və 
dəhlizin, guya, Azərbaycan tərəfindən 
qeyri-qanuni bağlandığını vurğulayır. 
Nikol məsələyə diqqət yetirərkən, bir 
qayda olaraq, şərtlərinə əməl etməkdən 
boyun qaçırdığı 10 noyabr 2020-ci il ta-
rixli üçtərəfli Bəyanat üzərində dayanır. 

Əlbəttə, Paşinyan müsahibəsində 
bilavasitə həmin sənəddən söz açmır. 
Ancaq məlumdur ki, o, ölkə hökuməti-
nin iclasında çıxış edərkən, Azərbay-
canın irəli sürdüyü Zəngəzur dəhlizi 
layihəsinə zidd mövqeyi kontekstində 
“ açın dəhlizi”nə də yer ayırıb. Dediklə-
rindən belə çıxıb ki, dəhliz xüsusi status 
deməkdir və belə bir status Azərbay-
canın digər ərazilərini Naxçıvanla bir-
ləşdirən yola yox, yalnız açın yoluna 
şamil edilir. Bu isə təsdiqini üçtərəfli 
 Bəyanatda tapır. 

Əlbəttə, Paşinyan düz deyir ki, üç-
tərəfli Bəyanatda “ açın dəhlizi” ifadə-
si var. Ancaq həmin ifadə heç bir hal-
da əraziyə xüsusi status qazandırmır. 
Əgər Nikol həmin dəhlizlə arabağın 
erməni əhalisinin Ermənistanla əlaqə-
sini nəzərdə tutursa, o zaman niyə 10 
noyabr razılaşmasında bu məqsədlə 
ayrıca yolun inşasına dair müddəanın 
yer almasından söz açmır  Bakı həmin 
müddəa üzrə öhdəliyini yerinə yetirib, 
İrəvan isə sözügedən yolun öz ərazi-
sinə düşən hissəsinin çəkilişini həyata 
keçirməyib. çtərəfli Bəyanatın pozul-
masının bir göstəricisi də məhz budur. 

Deməli, Ermənistan sənədə hör-
mətsizlik edirsə, mütləq deyil ki, kim-
lərsə bunu ona bildirəcək. Hərçənd 
dəfələrlə bu barədə danışılıb, ancaq 
İrəvan deyilənlərə etinasız yanaşıb. 
Bir halda ki, bu sayaq etinasızlıq var, o 
zaman əlavə məqamlar gündəmə gələ-
cək və gəlir də. Yəni, Ermənistan indiki 
şərtlərlə razılaşmırsa, şərtlər başqa cür 
qoyulacaq. Siyasət uşaq oyunu deyil. 
Problem ondadır ki, nə Paşinyan, nə də 
Ermənistan rəhbərliyindəki digər şəxs-
lər mövcud gerçəkliyi anlayır, şıltaqlıq 
edir və elə başa düşürlər ki, hərəkətlə-
rinə sonsuzadək dözüləcək...

* * *
Maraqlıdır ki, Nikol “ açın dəhlizi” 

məntiqini Azərbaycan–Ermənistan sülh 
prosesi ilə bağlı sualı cavablandırarkən 
önə çəkir. O, açın– ankəndi yolunun 
qeyri-qanuni bağlandığını vurğula-
maqla yanaşı, arabağda humanitar 
fəlakətdən dəm vurur. Bəli, Paşinyan 
bu iki məqama, məhz sülhlə bağlı söz 
açılarkən toxunmaqla, sanki, həmin 
məqamları yada salmaqla, ölkəsinin ye-
kun barışığa demarş ritorikasını ortaya 

qoyur. Nikol yaxşı bilir ki, etdikləri, ümu-
milikdə, ənubi afqazın hazırkı barış 
gündəliyinə ziddir, mövcud reallıqları 
dəyişdirmək cəhdidir.

  
Paşinyanın sülh gündəminə əks 

çıxan baxışları arabağ ermənilərinin 
hüquq və təhlükəsizliyi məsələsinə mü-
nasibətdə özünü daha qabarıq forma-
da göstərməkdədir. Birmənalı şəkildə 
demək mümkündür ki, Nikol ölkəmizin 
bölgənin erməni əhalisi üçün müyyən-
ləşdirdiyi hüquq və təhlükəsizlik pa-
rametrlərini qəbul etməkdən uzaqdır. 
Yəni, o, heç bir halda düşünmür ki, 

arabağ erməniləri üçün imtiyazlar 
məsələsi Azərbaycan Konstitusiyasına 
əsasən müəyyənləşməlidir. Ona görə 
“Ermənistanın mövqeyinin müxtəlif 
interpretasiyası var” deyən “Politoco 
Europe”nin müxbiri dəqiqləşdirmək 
istəyir  “Sizin arabağı Azərbaycan 
ərazisi kimi tanımağınız sülh müqavilə-
si üçün əsas ola bilərmi  Siz arabağı 
Azərbaycan ərazisi kimi tanıyırsınız, 
yoxsa bu, sülh müqaviləsinin imzalan-
ması üçün şərtdir”. 

urnalistin sualından belə nəticəyə 
gəlmək mümkündür ki, əsas məsələ 
sülh müqaviləsinin imzalanmasıdır. 
Yəni, sözlə tanımanın heç bir əhəmiy-
yəti yoxdur, gərək hər şey kağız üzə-
rində təsdiqini tapsın. Paşinyan isə 
bildirir ki, İrəvan Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyünü tanıdığını açıqlasa da, 
Bakı Ermənistanın suveren hüququla-
rını tanıdığını bəyan etməyib. Ən əsa-
sı isə Nikol avantürizmə yeni motivlər 
gətirmək yolunu tutur. O, vurğulayır ki, 

arabağı Azərbaycanın tərkib hissəsi 
kimi tanımağı Ermənistanın Azərbay-
cana arabağ ermənilərini etnik təmiz-
ləməyə və soyqırımına məruz qoymaq 
mandatı verməsi deyil. 

İş burasındadır ki, Azərbaycan tərəfi 
məsələni erməni baş nazirin ifadə etdi-
yi tərzdə qəbul etmir. Yəni, ölkəmizin 
rəsmiləri düşünmürlər ki, əgər arabağ 
Azərbaycanındırsa, oradakı ermənilər-
lə istənilən kimi rəftar edilə, onlar öz 
evlərindən zorla çıxarıla bilər. Əksinə, 
Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev 
dəfələrlə arabağ ermənilərinin vətən-
daş kimi malik olduqları hüquqlardan 
söz açıb. lkəmizin irəli sürdüyü rein-
teqrasiya məntiqi də bundan qaynaqla-
nır. İrəvanda səmimiyyətimizə inanmır-
larsa, problem onların özündədir. Axı, 
vaxtilə Ermənistan ərazisində yaşayan 
azərbaycanlıları zorla ev-eşiklərindən 
qovub, departasiyaya məruz qoyublar. 
Nikol da bunu törədənlərin nəslindən 
olduğunu göstərməlidir və göstərir də. 
İnanmamağı xislətindən irəli gəlir. 

Ancaq Paşinyan göstərisi 

 təəssübkeşliyə yox, erməni avantüriz-
minin davamına hesablanıb. Azərbay-
canla razılaşmanın bir hissəsini ara-
bağ ermənilərinin hüquq və vəzifələrinin 
təminatı üçün mexanizmlərin yaradıl-
ması təşkil etdiyinə dair onun dedikləri 
bunun təsdiqidir. Müsahibəsində Bakı 
ilə ankəndi arasında dialoq mühitinin 
formalaşdırılmasından söz açması da 
həmçinin. 

Aydın olur ki, Paşinyan Ermənista-
nın keçmiş prezidentləri Robert Koçar-
yanın və Serj Sarkisyanın arabağ, 
Azərbaycanla münasibətlər məsələsin-
dəki barışmazlıq xəttinə, daha doğrusu, 
Ermənistanın Azərbaycana qarşı ərazi 
iddiasına yeni forma və məzmun qa-
zandırmaq niyyəti güdür. Elə bir niyyət 
ki, gələcəkdə, sözdən “əmələ” keçmək 
üçün zəmin formalaşdırsın. 

Bəli, Paşinyan Azərbaycan–Er-
mənistan sülh anlaşmasına arabağ 
ermənilərinin hüquq və təhlükəsizliyi 
ilə bağlı müddəanı o səbəbdən əlavə 
etmək istəyir ki, nə zamansa bu müd-
dəaya söykənib ərazinin Ermənistana 
məxsusluğunu bildirmək mümkünləş-
sin. Ona görə Bakının arabağ üzə-
rindəki yurisdiksiyasına beynəlxalq 
mexanizmli təminat əlavəsini qonda-
rır. Bəs, bu “istək” baş tutmasa, necə 
olacaq  Əslində, “Politico Europe”nin 
müxbirinin sualı yerindədir. Paşinyanın 
cavabından meydana çıxan qənaət isə 
belədir  arabağ erməniləri Azərbay-
canın mütləq və qeyd-şərtsiz hakimiy-
yəti ilə barışmayıb ərazidən çıxsalar, 
deməli, onlar etnik təmizləməyə məruz 
qalmış sayılacaqlar. İstənilən tərketmə 
beynəlxalq ictimai rəyə etnik təmizləmə 
kimi təqdim olunacaq. Paşinyanın söz-
lərinə görə, beynəlxalq aləm arabağ 
ermənilərinin öz evlərində rahat şəkildə 
yaşamalı olduqlarını deyir. Bəs, Azər-
baycan bunun əksini söyləyir  eyr. 
Amma həm Ermənistan rəhbərliyi, həm 
də dünya erməniliyi hazırkı davranışı ilə 
sıravi ermənilər üzərindən oyun qurur, 
onların talelərinə biganə yanaşır. 

* * *
Bu yerdə Paşinyana verilən daha 

bir suala diqqət yetirək. Sual belədir  
“ arabağ ermənilərinə təminat veril-
məsə, Ermənistan humanitar fəlakətin 

 qarşısını almaq üçün onlara sahib-
lənməyə hazırdır ” Nikol hay-küy qal-
dırır və onun sözlərindən gəlinən nəti-
cə budur ki, soydaşlarına yiyə durmaq 
istəmir. Əslində, bununla bağlı dünya 
erməniliyinin mənfur planı var. Həmin 
plana görə, İrəvanın “təklifləri” reallaş-
masa, arabağ erməniləri fiziki cəhət-
dən məhv edilməlidir. Yəni, sıravi ermə-
ninin dirisi arabağ xülyasına xidmət 
edə bilmirsə, ölüsü bunu etsin. Deməli, 

hazırda ortaya atılan etnik təmizləmə, 
soyqırımı məntiqinin səbəbi bəlli oldu. 
Mövcud məntiqlə Ermənistan Azərbay-
canı və dünyanı şantaj yolu tutur. Elə 
indidən ölkəmizi özünün uydurduğu 
blokadaya, aclığa, dünya ictimaiyyəti-
ni isə bu duruma biganə yanaşdığına 
görə günahlandırır. 

Digər tərəfdən, insan olmayacaq-
sa, problem də olmayacaq. Paşinyan 
da arabağ ermənilərini Ermənista-
nın digər ərazilərində saxlayıb özünə 
problem yaratmaq istəmir. Nəzərə alaq 
ki, Nikol arabağa ölkəsinin büdcə-
sindən ayrılan vəsaitin azaldılmasını 
təklif edib. Yəni, o, bölgənin erməni 
əhalisinin dövlət hesabına saxlanılma-
sına mənfi münasibətini ortaya qoymuş 
adamdır. Deməli, hadisələrin sərfəli 
şəkil almayacağı təqdirdə, Nikol üçün 
də ən yaxşı erməni, ölü erməni olacaq. 
Nəticəyə gələk  arabağdakı diri ermə-
ni avantürizmin qoyduğu şərtlərlə ömür 
sürəcək ermənidirsə, ölü, yəni “etnik 
təmizləməyə və ya soyqırımına məruz 
qalmış erməni” isə avantürizmin, necə 
deyərlər, niskilə çevrilməsinə, gələcəyə 
daşınmasına “zəmindir”. 

* * *
“Politico Europe”nin müxbiri Paşin-

yana  Ermənistanın ərbə meyilli si-
yasəti və Kollektiv Təhlükəsizlik Müqa-
viləsi Təşkilatı müstəvisində Rusiya ilə 
bağlarının qopması barədə söz aça-
raq sual ünvanlayır. Paşinyan ümumi 
ifadələrlə kifayətlənir. Rusiyaya qarşı 
əvvəllər işlətdiyi fikirləri işlədir. Amma 
ölkənin adını çəkmədən deyir ki, Er-
mənistanın təhlükəsizliyini qorumaq 
üçün kiməsə ümid bəslənilməsi doğru 
deyil. Çünki ümid bəslənilən tərəf bir 
gün ölkənin yanında dayanmaq, yaxud 
bunu bacarmaq imkanında olmaya 
bilər. urğunun Rusiyaya qoyulduğu 
birmənalıdır. 

Bu yerdə jurnalist bütün mənalarda 
Ermənistan iqtisadiyyatının Rusiyadan 
asılılığını bildirir. Yəni, demək istəyir 
ki, İrəvanın Moskvadan qopması çətin 

məsələdir. Həm də ona görə çətindir ki,  
Ermənistanın Paşinyanadək olan quru-
luşu müstəqil deyildi, Moskvanın diktəsi 
ilə oturub-dururdu... Nikolun cavabına 
diqqət yetirməzdən əvvəl bildirək ki, ha-
zırkı erməni iqtidarı Rusiyanı daha çox 
KTMT-ni “Azərbaycanın intervensiyası-
na” layiqli cavab verməməkdə günah-
landırır. Paşinyan isə müsahibəsində 
ənənəvi ittihama yeni “çalar” gətirir. O, 
“Dağlıq arabağ ərazisinə hücum” ifa-
dəsini işlədir. Ardınca bir sıra məqam-
ları sadalayır və bu nəticəyə gəlir ki, 
Rusiya sülhməramlılarının bölgədəki 
missiyası iflasa uğrayıb. Niyə  Həm də 
ona görə ki, Moskva kraynada ilişib 
qalıb, eyni zamanda, Bakı və Ankara ilə 
münasibətləri gərginləşdirmək istəmir. 
Hər halda, Paşinyan belə düşünür. 

* * *
Sonda əvvəldə vurğuladığımız fikrə 

qayıdaq. Bəli, Nikol Paşinyan mani-
pulyasiya yolu tutur. O, avantürist si-
yasətinin hansı acınacaqlı və fəlakətli 
nəticələr doğuracağının fərqində deyil. 
Nikol bu günlərdə hansısa digər media 
orqanına, yaxud media orqanlarına mü-
sahibə versə, təəccüblənmərik. Çünki 
belə müsahibələrlə, bir növ, onda im-
munitet formalaşmağa çalışır. İstəyir ki, 
mənasız fikirləri ilə beynəlxalq ictimaiy-
yəti çaşdırsın, əsl həqiqətlərdən uzaq 
tutsun. Yekun nəticədə isə Azərbaycan-
la sülhə gəlməsin, mövcud qeyri-müəy-
yənlik mühiti davamlı olsun. Ən əsası 
isə o, arabağ ermənilərini bir faktor 
kimi düşüncələrdə möhkəmləndirməyə 
çalışır. Onlara qarşı, guya, təhlükənin 
mövcudluğuna dair təsəvvürləri daim 
aktual saxladığını zənn edir. Beləlik-
lə, Azərbaycana qarşı ərazi iddiasına 
leqallıq qazandırmaq naminə şans sax-
ladığını düşünür. Əlbəttə, bu gedişlərin 
hamısı, kifayət qədər, yaxşı başa düşü-
lür. lkəmizin rəhbərliyi vəziyyəti dərk 
və təhlil edir, adekvat fəaliyyət göstərir. 

Ə CA A İR L  
XQ

Avropa Şurası Parlament Assambleyasının Hüquqi məsələlər və insan 
hüquqları komitəsinin Parisdə keçirilən iclasında Azərbaycanın Qarabağ 
iqtisadi rayonu ilə bağlı müzakirələr aparılıb. İclasda AŞPA Bürosu ilə əlaqə 
saxlamaq qərara alınıb. Qərarda AŞPA-nın oktyabr ayında keçiriləcək payız 
sessiyasında Qarabağdakı humanitar problemlərin (?) təcili müzakirəsini təşkil 
etmək öz əksini tapıb. Bundan əlavə, Avropa Şurasına üzv dövlətlər tərəfindən 
öhdəliklərin yerinə yetirilməsinə nəzarət edən monitorinq, həmçinin miqrasiya, 
qaçqınların və köçkünlərin işləri üzrə komitələrin Qarabağdakı vəziyyətlə bağlı 
birgə dinləmələrinin təşkili də nəzərdə tutulub.

eyd edək ki, ermənilər hazırda bü-
tün beynəlxalq təşkilatlardan, platfor-
malardan Azərbaycana qarşı istifadə 
etməyə çalışırlar. Onlar bəzi hallarda 
özlərinin əsassız iddialarını bu təşki-
latların gündəliyinə daxil etməyə nail 
olurlar. İndi AŞPA ilə bağlı baş verənlər 
də bunlardan biridir. AŞPA-da, Avro-
pa Parlamentində həm maddi maraq 

müqabilində, həm də xristian həmrəyli-
yindən çıxış edərək ermənilərə lobbiçi-
lik edən çoxlu deputat var. Erməni lob-
bisi hazırda satın aldığı bu cür şəxsləri 
hərəkətə gətirməyə çalışır. Onlar da 
müxtəlif tədbirlərdə çıxış etməklə, sosi-
al media hesablarında paylaşımları ilə 
haylara olan, necə deyərlər, borclarını 
ödəməyə çalışırlar. Ancaq bu zaman 

pul onların gözlərini elə tutur ki, az qala 
müzakirələrin aparılmasının nə dərə-
cədə doğru olub-olmadığını unudurlar.

AŞPA-da təmsil olunan deputatlar 
nəzərə almalıdırlar ki, söhbət Azərbay-
canın beynəlxalq səviyyədə tanınmış 
ərazisinin bir hissəsindən gedir. Bu 
ərazilərin Azərbaycana məxsus oldu-
ğunu bütün dünya, elə Ermənistanın 
baş naziri də tanıyır. arabağla bağlı 
baş verən hər şey Azərbaycanın daxili 
işidir. Təbii ki, arabağdakı ermənilə-
ri, necə deyərlər, heç kim asıb-kəsmir, 
iftiraların əksinə olaraq “etnik təmiz-
ləməyə”yə məruz qoymur. Əksinə, 
Azərbaycan ırmızı Aypara əmiyyəti 
“humanitar böhran”a məruz qalanlara 
yardım üçün iki yük maşını göndərib. 
Rəsmi Bakı Rusiya ızıl aç əmiy-
yətinin yardım daşıyan maşınının ölkə 
ərazisindən keçidini təmin edib. Ancaq 
ermənilər yenə də inad edərək, Azər-
baycandan gedən yardımı qəbul etmək 
istəmirlər. Təbii ki, bu da onların şəxsi 
seçimidir. mumiyyətlə, ermənilər a-
rabağda yaşayıb-yaşamamaq məsələ-
sində sərbəstdirlər. Heç kim onların 
Ermənistana, oradan da dünyanın istə-
nilən ölkəsinə gedişini qadağan etmir. 
Ancaq arabağda yaşayacaq haylar 
Azərbaycan vətəndaşlığını qəbul et-
məlidirlər. Dünyanın bütün ölkələri 
ərazi bütövlüyü, separatçılıq məsələ-
sində olduqca həssasdırlar. Elə 
 AŞPA-da müzakirələr aparan depu-
tatlar da ölkələrində bu cür təzahürlər 
baş verərsə, ona dözümsüz olacaqlar. 
Görünür ki, avropalı parlamentarilər də 
bir sıra qərəzli ermənipərəst şəxskər 
kimi, “yaxşı və pis separatçı” məntiqin-
dən çıxış edirlər. Ancaq onların qərar 
çıxarması, hansısa çağırışlar etməsi 
haqlı Azərbaycan dövlətinin iradəsini 
sarsıda bilməz. Azərbaycan öz ərazi 
bütövlüyünü tam bərqərar etməkdə 
və etnik separatizm ocağını tamamilə 
söndürməkdə qərarlıdır. Bunu AŞPA 
deputatlarının da anlaması lazımdır.

ə a ət Ə İ   
XQ 

Avropalı deputatlar üçün təcavüzkarla 
təcavüzə məruz qalanın heç bir fərqi yoxdur
Onlar “yaxşı və pis separatçı” üzərində baş sındırırlar

e anə H ,  
olitolo

– arabağ münaqişəsinin möv-
cud olduğu 0 ilə yaxın müddətdə 
Avropa Şurasının atdığı addımlar 
reallığa və regional təhlükəsizliyin 
prioritetlərinə uyğun deyildi. Hərçənd 
ki, şuranın təhlükəsizlik strategiyası 
təhlükəsiz Avropa qurmaq naminə 
əməkdaşlıq etmək üzərində qurulub. 
Reallıqda isə həmin strategiyanın 
tətbiqi üçün AŞPA-nın qəbul etdiyi 
qərarlar yanlışdır. AŞPA-nın siyasi 
qərarları, sənədləri obyektiv və təh-
lükəsizliyə təhdidlərlə bağlı düzgün 
qiymətləndirmə aparılmadan qəbul 
olunur. üsusilə, böhran və mü-
naqişəli zamanlarda Avropa Şurası-
nın səyləri vəziyyətin həlli üçün ümu-
miyyətlə, yararsızdır. Çünki Avropa 
Şurasının mövqeyi təcavüzkarla tə-
cavüzə məruz qalan tərəfi eyniləşdir-
mək üzərində qurulub. Bu isə ədalət-
siz yanaşma ortaya qoymaqdır.

Azərbaycan AŞPA-nı qarşılıqlı 
hörmət, faydalılıq və bərabər əsas-
larda üzv ölkələrdən olan həmkar-
larla dialoq, müzakirələr aparmaq, 
etimad səviyyəsini artırmaq, demok-
ratiya, insan hüquqları və qanunun 
aliliyi prinsiplərini inkişaf etdirmək 
üçün vacib format hesab etsə də, qu-

rumun Ermənistanın manipulyasiya-
sının girovuna çevrildiyi göz önündə-
dir. AŞPA-nın təşkilatın maraqlarına 
deyil, Ermənistanın milli maraqları-
na və erməni lobbisinin mənafeyinə 
xidmət etdiyini sübut edən xeyli 
nümunələr çəkmək mümkündür. 
Erməni lobbisinin sifarişi əsasında 
AŞPA-nın post-müharibə dövründə-
ki fəaliyyəti Ermənistan tərəfindən 
Azərbaycana yönəlik nifrətin qızışdı-
rılmasına, həmçinin nifrət zəminində 
cinayətlərin artmasına motivasiya 
verir. AŞPA Avropa Şurasında təh-
lükəsizliyin gücləndirilməsinə töhfə 
vermək, üzv dövlətlər arasında eti-
mad səviyyəsini artırmaq, demokra-
tiya, insan hüquqları, qanunun aliliyi 
prinsiplərini müdafiə etmək, bir söz-
lə, sülhə və sabitliyə xidmət missi-
yasını həyata keçirmək istəyirsə, ilk 
növbədə, obyektiv və neytral mövqe 
sərgiləməlidir.

ks ert rəyi
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Hikmət Hacıyev: Ermənistanda vəziyyətin 
dəyişməsini istəməyən güclü qüvvələr var
Ermənistanın daxilində vəziyyətin dəyişməsini istəməyən güclü qüvvələr 

var. 

Bu fikirlər Azərbaycan Prezidentinin 
köməkçisi – Prezident Administrasiya-
sının arici siyasət məsələləri şöbəsi-
nin müdiri Hikmət Hacıyevin “Politico” 
nəşrində dərc edilmiş “ afqazda sülhün 
bərqərar edilməsi üçün hər iki tərəfə 
diqqət yetirin” sərlövhəli məqaləsində yer 
alıb. 

Məqalədə diqqətə çatdırılıb ki, Azər-
baycan hökuməti arabağda yaşayan 
ermənilərə açından daha yaxın və 
sürətli yollarla qida və dərman tədarü-
künü dəfələrlə təklif edib. Azərbaycanın 
təklif etdiyi bu yollar Avropa İttifaqı, ABŞ 
və Beynəlxalq ırmızı aç Komitəsi tərə-
findən məqbul hesab olunub. Bu yaxın-
larda ABŞ Dövlət katibi Entoni Blinken də 
hər iki yolun dərhal və eyni vaxtda açıl-

masına çağırış edib. Ancaq beynəlxalq 
mediada yayılan xəbərlərin tam fərqli ol-
duğu vurğulanıb.

Diqqətə çatdırılıb ki, beynəlxalq icti-
maiyyət və media üçün yalnız Ermənista-
nın qonşu Azərbaycanda yaşayan etnik 
ermənilərə tək və monoetnik yolla təda-
rük göndərməli olduğu ideyası nədənsə 
məqbul görünür  “Bizə deyirlər, bu ona 
görədir ki, bu münaqişə digərlərindən 
fərqlidir, bizim tariximizə görə ermənilər 
eyni ölkədə azərbaycanlılarla yanaşı 
yaşaya bilmirlər. akin həm bizim keçmi-
şimiz, həm də bu günümüz bizə bunun 
doğru olmadığını öyrədir. 1990-cı illərin 
müharibəsindən əvvəl azərbaycanlılar 
və ermənilər arabağda birlikdə, dinc 
şəkildə yanaşı yaşayıblar. Bu gün Azər-

baycanda 0 minlik güclü yəhudi icması 
yaşayır. Yevangelist xristian icması böyü-
yür. Gürcülər, ruslar, ukraynalılar bugün-
kü çoxmillətli və çoxdinli ölkəni forma-
laşdırır. Bu, arabağdakı ermənilərə də 
şamil olunmalıdır. akin Ermənistanda 
güclü qüvvələr var ki, vəziyyətin dəyiş-
məsini və ya bu hekayənin tam danışıl-
masını istəmirlər”.

MDB baş prokurorları Bakıda 

Ölkəmizdə keçiriləcək MDB Dövlətlərinin Baş Prokurorlarının Əlaqələndirmə 
Şurasının 33-cü iclasında iştirak etmək üçün Baş prokuror Kamran Əliyevin 
dəvəti ilə Şuranı və qurumun İcraiyyə Komitəsini təmsil edən nümayəndə 
heyətləri ölkəmizə işgüzar səfərə gəlib. 

Kamran Əliyevlə nümayəndə heyə-
tinin rəhbərləri – İqor Malaşeviç və la-
dimir Zimin arasında keçirilən ikitərəfli 
görüşdə təşkilatın işinin təkmilləşdirilmə-
si, ona üzv olan dövlət arasında hüquqi 
müstəvidə qarşılıqlı münasibətlərin, ci-
nayətkarlığa qarşı mübarizə, eləcə də 
qarşılıqlı beynəlxalq hüquqi yardım üzrə 
birgə fəaliyyətin inkişaf etdirilməsi, əmək-
daşlığın gələcək perspektivləri üzrə mü-
zakirələr aparılıb. 

Baş prokuror Azərbaycanın Müstəqil 
Dövlətlər Birliyi çərçivəsində fəal işti-
rak etdiyini, ölkəmizin bir çox postsovet 
ölkələri ilə səmimi dostluğa və qarşılıqlı 
maraqlara əsaslanan ikitərəfli siyasi, iqti-
sadi, mədəni və humanitar əlaqələr qur-
duğunu bildirib. 

İqor Malaşeviç və ladimir Zimin 

təmsil etdikləri qurumun Azərbaycan ilə 
əlaqələrin inkişafına böyük önəm verdiyi-
ni, ölkəmizin təşkilatın fəaliyyətində fəal 
iştirak etməklə daim onun işinə töhfəsini 
verdiyini bildiriblər. 

* * *
Baş prokuror Kamran Əliyev Bakıda 

toplantıda iştirak etmək üçün ölkəmiz-
də işgüzar səfərə gələn zbəkistanın 
Baş prokuroru Niqmatulla Yuldoşevin, 
Belarus Respublikasının Baş prokuroru 
Andrey Şvedin, ırğız Respublikasının 
Baş prokuroru Kurmankul Zuluşevin, Ru-
siya ederasiyasının Baş prokuroru İqor 
Krasnovun və Türkmənistan Baş pro-
kurorunun müavini Allanazar Nyazlıyevin  
rəhbərlik etdiyi nümayəndə heyətləri ilə 
də görüşlər keçirib. 

İranın yeni Baş prokuroru ilk  
xarici səfərində Azərbaycana gəlib 

Ölkəmizdə keçiriləcək İqtisadi Əməkdaşlıq Təşkilatına üzv dövlətlərin 
Baş prokurorlarının 4-cü iclasında iştirak etmək üçün Baş prokuror Kamran 
Əliyevin dəvəti ilə İran İslam Respublikasının Baş prokuroru Mohammad Kazem 
Movahedi-Azad ölkəmizə işgüzar səfərə gəlib. 

Bu gün Baş Prokurorluqda keçirilmiş 
görüşdə Azərbaycan ilə İran prokurorluq-
ları arasında işgüzar əlaqələrin inkişaf 
etdirilməsinə yönələn tədbirlərin əhəmiy-
yətindən bəhs edən Azərbaycanın Baş 
prokuroru ikitərəfli əməkdaşlığın bundan 
sonra da davam etdiriləcəyinə ümidvar 
olduğunu bildirib. Azərbaycanın Tehran-
dakı səfirliyinə qarşı terror aktı törətmiş 
şəxsin mühakimə edilməsi ilə bağlı İran 
prokurorluq orqanlarının açıqlamasını bu 
istiqamətdə mühüm addım kimi qiymət-
ləndirib. 

Mohammad Kazem Movahedi-Azad 
hüquqi əməkdaşlıq sahəsində təmsil et-
diyi qurumun Azərbaycanla əlaqələrin in-
kişafına böyük önəm verdiyini, həmçinin 
Baş prokuror kimi ilk xarici səfərini Azər-
baycana etməsindən məmnunluğunu, 
səfirliyimizə hücumla bağlı cinayət işinin 

nəzarətində olduğunu, həmin işin məh-
kəməyə göndərildiyini və iş üzrə ədalətli 
qərar qəbul ediləcəyini bildirib.

Görüşdə iki ölkə arasında hüquqi 
əməkdaşlıq, o cümlədən, ekstradisiya, 
məhkumların verilməsi, narkotik va-
sitələrin qanunsuz dövriyyəsi, ekoloji 
hüquqpozmalar və digər maraq kəsb 
edən mövzular müzakirə edilərək bu 
sahədə məlumat mübadiləsinin vacibliyi 
vurğulanıb, faydalı fikir mübadiləsi aparı-
lıb. Eləcə də beynəlxalq platformalarda, 
o cümlədən İqtisadi Əməkdaşlıq Təşki-
latı çərçivəsində əməkdaşlığın davam 
etdiriləcəyi bildirilib. Həmçinin İran İslam 
Respublikasında məhkum edilən Azər-
baycan Respublikasının vətəndaşı ərid 
Səfərlinin barəsində cinayət işi müzakirə 
olunub.

XQ

Fikrət Məmmədov Naxçıvanda 

Dünən Azərbaycanın ədliyyə naziri Fikrət Məmmədov Naxçıvan Muxtar 
Respublikasında olub.

Bu barədə Ədliyyə Nazirliyinin mətbu-
at xidmətindən məlumat verilib. Bildirilib 
ki, Prezidentin səlahiyyətli nümayəndəsi 

uad Nəcəfli ilə görüş keçirilərək Naxçı-
vanda ədliyyə və məhkəmə orqanlarının 
fəaliyyətinin təkmilləşdirilməsi ilə bağlı 
faydalı fikir mübadiləsi aparılıb.

Sonra Ədliyyə Nazirliyində keçirilən 
qəbulda Naxçıvan, Babək, ulfa, Kən-
gərli, Ordubad, Sədərək, Şahbuz və Şə-
rur rayonlarından olan vətəndaşların mü-
raciətləri dinlənilib, qaldırılan məsələlərə 
dair aidiyyəti tapşırıqlar verilib. Bu zaman 

ətən müharibəsi iştirakçılarının və şəhid 
ailələrinin qayğılarına xüsusi həssaslıqla 
yanaşılıb.

Səfər zamanı ikrət Məmmədov na-
zirliyin iş şəraiti ilə tanış olub, ədliyyə 
işçiləri ilə görüşüb. Nazir bu il 100 illiyini 
qeyd etdiyimiz ulu öndər Heydər Əliyevin 
mənalı ömründən və zəngin dövlətçilik 
irsindən bəhs edib. 

Bildirib ki, mummilli liderin əbə-
di həyat verdiyi müstəqil Azərbaycan 
dövləti bu gün lu öndərin siyasi varisi, 
Prezident, müzə ər Ali Baş Komandan 

İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə özünün ən 
qüdrətli dövrünü yaşayır. ətən mühari-
bəsində doğma torpaqlarımız işğaldan 
azad edilərək sürətlə bərpa olunur, bu 
istiqamətdə Birinci vitse-prezident Meh-
riban xanım Əliyevanın təşəbbüsü ilə 
Heydər Əliyev ondu tərəfindən mühüm 
layihələr həyata keçirilir.

Müşavirədə, həmçinin aparılan isla-
hatlarından danışılıb, muxtar respubli-
kanın Ədliyyə Nazirliyinin strukturunun 
yeni çağırışlara uyğun təkmilləşdirilməsi, 
ədliyyə orqanlarının, o cümlədən, məh-
kəmə ekspertizası fəaliyyətinin müasir-
ləşdirilməsi və digər məsələlər müzakirə 
olunub, tapşırıqlar verilib.

XQ

Türkiyənin Baş prokuroru  
Şuşa və Füzulidə

Ölkəmizdə səfərdə olan Türkiyənin Baş prokuroru Bəkir Şahinin rəhbərlik 
etdiyi nümayəndə heyəti Şuşaya səfər edib. 
Səfər iştirakçıları Azərbaycan 

 Prezidenti, Ali Baş Komandan İlham 
 Əliyevin rəhbərliyi ilə qazanılan şanlı 

ələbə nəticəsində Şuşaya səfər etmək 
imkanı əldə etdiklərini, bu tarixi torpaq-
da olmaqdan sevinc və qürur hissi ke-
çirdiklərini bildiriblər. ıdır düzü, Yuxarı 
və Aşağı Gövhər Ağa məscidləri, ala 
divarları, Gəncə qapısı və bir sıra ta-
rixi-mədəni abidələri ziyarət edib, van-

dalizmin ağır nəticələrini təəssüf hissi ilə 
müşahidə edib, mədəniyyət paytaxtımız-
da görülmüş bərpa-quruculuq işləri ilə 
yaxından tanış olublar.

Səfər çərçivəsində qonaqlar üzuli 
rayonunda da olublar.

Türkiyənin Baş prokuroru Bəkir Şahi-
nin rəhbərlik etdiyi nümayəndə heyətinin 
ölkəmizə rəsmi səfəri davam edir.  

XQ

XİN: Ermənistan bölgədə  
qüvvə toplamasını ört-basdır edir

Ötən ilin sentyabrında, eləcə də 2021-ci ilin may və noyabr aylarında 
Azərbaycanın ərazi bütövlüyünə və suverenliyinə qarşı törədilmiş növbəti 
təxribatlara cavab olaraq ölkəmizin gördüyü tədbirlərin nəticələrini Ermənistan 
ərazilərinin işğalı kimi təqdim edilməsi Ermənistan tərəfinin siyasi avantürasının 
tərkib hissəsidir.

Bu fikirlər Azərbaycan arici İşlər Na-
zirliyinin mətbuat katibi Ayxan Hacızadə-
nin Ermənistan İN-in 1  sentyabr tarixli 
bəyanatına dair şərhində yer alıb.

Ayxan Hacızadə qeyd edib ki, Azər-
baycanın suveren torpaqlarını 0 ilə 
yaxın müddətdə işğal altında saxlayan, 
2020-ci il ətən müharibəsinin nəticələ-
rinə baxmayaraq, Azərbaycana məxsus 
8 kəndi təhvil verməyən, üçtərəfli Bəya-
nata zidd olaraq, erməni silahlı qüvvələ-
rini ərazilərimizdən hələ də çıxarmayan, 

davamlı hərbi təxribatlar törədən Ermə-
nistanın Azərbaycanı işğalda təqsirlən-
dirməsi saxtakarlıq nümunəsi olmaqla 
yanaşı, reallıqların təhrif edilməsidir.

Müharibə və hərbi əməliyyatlar za-
manı beynəlxalq humanitar hüququn 
pozuntularını müvafiq olaraq araşdıran, 
bu kimi halların törədilməsində şübhə-
li bilinən şəxslərlə bağlı istintaq aparan 
Azərbaycandan fərqli olaraq, Ermənistan 
tərəfi ocalı soyqırımı daxil, azərbay-
canlılara qarşı insanlıq əleyhinə törətdiyi 

cinayətlərdən fəxrlə danışması hər kəsə 
məlumdur.

“Azərbaycanın arabağ bölgəsinə 
istinadlarında ölkəmizin suverenliyini və 
ərazi bütövlüyünü şübhə altına alan Er-
mənistan tərəfinin bölgədə qüvvə topla-
masını ört-basdır etməsi və hər an törədə 
biləcəyi təxribat səylərindən fikir yayın-
dırmaq cəhdləri ciddi təhdid mənbəyidir. 

Bölgədə sülhün və sabitliyin əsas 
şərti Ermənistanın Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyü və suverenliyinə qarşı sözdə 
və əməldə iddialardan əl çəkməsi, bütün 
erməni silahlı qüvvələrini ərazilərimizdən 
çıxarması, revanşist siyasətə və əməl-
lərə son qoymaqdır”, – deyə A.Hacızadə 
vurğulayıb.

XQ

ərbi liseydə andiçmə 
mərasimi keçirilib

ədris ilinin başlanması münasibə-
tilə illi üda iə niversitetinin əm-
şid a ıvanski adına Hərbi iseyə 
yeni əbul olan kursantların andi mə 
mərasimi ke irilib

Andiçmə mərasimində çıxış edənlər 
gənc kursantları təbrik edərək onlara 
gələcək xidmətlərində uğurlar arzulayıb, 

ətənə, dövlətə və Ali Baş Komandana, 
şərəf andlarına sadiq olmalarını, nü-
munəvi, nizam-intizamlı xidmət etməyi, 
komandir-rəis heyətinin əmr və sərən-
camlarını dəqiq və vaxtında yerinə yetir-
mələrini tövsiyə ediblər.

Sonra hərbi liseyin kursantları sıra 
meydanında şərəf andı içiblər.

Hərbi orkestrin müşayiəti ilə kursant-
lar lisey marşını ifa ediblər, şəxsi heyətin 
təntənəli marşla tribunanın önündən ke-
çidi olub.

Sonda valideynlər hərbi təhsil müəs-
sisəsində yaradılan təlim-tədris, məişət 
şəraiti və ərazi ilə tanış olublar.

Azərbaycan rdusunun 
m vqeləri atəşə tutulub

entyabrın 14-ü saat 13 4  radələ-
rində rmənistan silahlı üvvələri-
nin bölmələri Basarke ər rayonunun 

ərə yaşayış məntə əsi isti amətində 
yerləşən möv elərindən zərbaycan 

rdusunun ədəbəy rayonunun ar-

yurd yaşayış məntə əsi isti amətin-
dəki möv elərini mü təli  a lı atıcı 
silahlardan atəşə tutub

Həmin gün saat 14 50-də Ermənistan 
silahlı qüvvələrinin bölmələri Keşişkənd 
rayonunun açik yaşayış məntəqəsi is-
tiqamətində yerləşən mövqelərindən or-
dumuzun Naxçıvanın  Şərur rayonunun 
Havuş yaşayış məntəqəsi istiqamətində-
ki mövqeləri atıcı silahlardan atəşə tutub.

Saat 19 5-də Ermənistan silahlı qü-
vvələrinin bölmələri Çəmbərək rayonu 
istiqamətində yerləşən mövqelərindən  
ordumuzun Gədəbəy rayonunun  Za-
manlı yaşayış məntəqəsi istiqamətində 
yerləşən mövqelərini  atıcı silahlardan bir 

neçə dəfə atəşə tutub.
Bundan başqa, saat 19 05-dən 

19 25-dək Rusiya sülhməramlı kontin-
gentinin müvəqqəti yerləşdiyi Azərbay-
can ərazisindəki qeyri-qanuni erməni 
silahlı dəstələri ordumuzun Ağdam rayo-
nu istiqamətində yerləşən mövqelərinə 
yaxınlaşmaq məqsədilə yeni səngər yol-
ları qazmağa cəhd göstəriblər.

Müdafiə Nazirliyinin mətbuat xidmə-
tindən -yə bildirilib ki, bütün hallarda 
ordumuzun bölmələri tərəfindən qeyd 
olunan istiqamətdə cavab tədbirləri gö-
rülüb.

XQ
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 ayda dəmir yolları ilə  
12 milyon ton yük daşınıb

u ilin yan ar a ust aylarında Azərbaycan əmir 
Y lları  apalı əhmdar Cəmiyyəti ( C) 1  mily n t n-
dan  yük da ıyıb

S -dən aldığımız məlumata görə, bu, 2022-ci ilin eyni 
dövrü ilə müqayisədə 1,7 faiz çoxdur. eyd edək ki, təkcə 
avqust ayında təyinat nöqtəsinə 2 milyon tona yaxın yük çat-
dırılıb.

e t emalı ,  aiz artıb
0 -cü ilin yan ar-a ust aylarında lkəmizdə 4,  

mily n t n neft emal edilib  Ener etika azirliyindən e-
rilən məlumata rə, 8 ay ərzində am neftin emalı ə əl-
ki ilin eyni d rü ilə mü ayisədə ,  faiz artıb  atırlada  
ki, 0 -ci ilin 8 ayında Azərbaycanda ,9 mily n t n neft 
emal edilmi di

Yeri gəlmişkən, ölkəmizdə xam neftin emalı təməli 195 -cü 
ildə qoyulmuş Heydər Əliyev adına Bakı Neft Emalı Zavodun-
da həyata keçirilir. Zavod daxili bazarın neft məhsullarına olan 
tələbatını tam ödəyir. Hazırda adıçəkilən müəssisədə bir sıra 
yenidənqurma və modernləşdirmə işləri aparılır.

Hindistan “Bir kəmər, bir yol”a 
rəqib ola biləcəkmi?

Orta Dəhlizin üstünlükləri ona 5 milyard avro 
investisiya qoyulması ilə təsdiqlənib

Bu günlərdə Yeni Dehlidə keçirilən G20 sammitində Hindistan–Yaxın 
Şərq–Avropa İqtisadi Dəhlizi elan edilib. Hindistan, BƏƏ, Səudiyyə Ərəbistanı, 
ABŞ, Fransa, Almaniya, İtaliya və Avropa İttifaqı daxil olmaqla cəmi 8 ölkə bu 
layihənin bir hissəsi olacağı bildirilib. Bu layihədən, eyni zamanda, İsrail və 
İordaniyanın da faydalanacağı vurğulanıb.  

Mumbaydan başlayacaq yeni dəhliz 
Çinin “Bir kəmər, bir yol” layihəsinə alter-
nativ kimi fəaliyyət göstərməlidir. mumi 
uzunluğu 6 min kilometr olacaq dəhlizin, 

 min 500 kilometri dəniz marşrutu ola-
caq. Bildirilir ki, dəhliz işə düşdükdən 
sonra Hindistandan Avropaya yüklərin 
daşınmasına, təxminən, 40 faiz az vaxt 
sərf oluna bilər.

Bu təşəbbüsün reallaşacağını za-
man göstərəcək. Hazırda isə Orta Dəhliz 
səmərəli fəaliyyət göstərir və onun inki-
şafı məqsədilə müəyyən layihələr həyata 
keçirilir. Məsələn, bu yaxınlarda Polşanın 
Karpaç şəhərində reallaşan 2-ci “Köh-
nə qitənin yeni dəyərləri – Avropa dəyi-
şikliklər astanasında” adlı iqtisadi forum 
çərçivəsində təşkil olunan paneldə Orta 
Dəhliz unikal coğrafi mövqeyi baxımın-
dan Avropa və Asiyanı birləşdirən həyati 
körpü rolunu oynadığı, Mərkəzi Asiyanın 
resursla zəngin regionlarını Avropanın 

sənaye mərkəzləri ilə əlaqələndirdiyi və 
bu nəqliyyat platformasından regiondakı 
bütün ölkələrin faydalandığı diqqətə çat-
dırılıb. 

Azərbaycanında “Bir kəmər, bir yol” 
layihəsinin reallaşmasına xüsusi əhə-
miyyət verilir. Ekspertlər tərəfindən də bu 
marşruta səmərəli alternativin olmadığı 
qətiyyətlə bildirilir. 

Respublikamızın azaxıstandakı 
səfiri Ağalar Atamoğlanov Bakıda “Azər-
baycan və azaxıstan arasında müna-
sibətlər azaxıstan Prezidentinin xalqa 
müraciəti prizmasından” mövzusunda 
keçirilən dəyirmi masadakı çıxışında 
Orta Dəhlizin potensialının gündən-günə 
artdığını, Zəngəzur dəhlizinin açılması-
nın isə onun gələcək inkişafı və geniş-
lənməsində mühüm amil olacağını deyib. 
Diplomat Orta Dəhliz layihəsinin təkcə 
region ölkələrinin deyil, həm də xarici 
investorların diqqətini cəlb etdiyini vurğu-
layıb.  

Bu günlərdə  azaxıstanda səfərdə 
olan Türkiyənin xarici işlər naziri Hakan 

idan qazaxlı həmkarı Murat Nurtlenu ilə 
görüşündə  Orta Dəhliz layihəsini yüksək 
dəyərləndirərək bildirib ki, Çindən Avro-
paya və əks istiqamətə daşınan yüklə-
rin Orta Asiyadakı türk respublikalarının 
ərazisindən keçərək Transxəzər dəhlizi 
ilə Azərbaycana, buradan isə Türkiyə və 
Avropaya aparılması bu marşrutun həm 
səmərəlilik, həm də vaxta qənaət baxı-
mından önəmini göstərir.  

eyd edək ki, Azərbaycan artıq bey-
nəlxalq aləmdə Şərq– ərb, Şimal– ə-
nub nəqliyyat dəhlizləri ilə yanaşı, Orta 
Dəhliz marşrutu ilə də mühüm mərkəz 
kimi tanınır. lkəmizin tərəfdaşları ilə bir-
likdə bu nəqliyyat infrastrukturunun tam 
ötürücülük gücü ilə fəaliyyətini təmin et-

mək üçün praktik işlər görülür. Məsələn, 
hökumət tərəfindən dəhlizlərin inkişafına 
mühüm vəsait ayrılması, respublikamız-
da avtomobil və dəmir yollarının müasir 
səviyyədə qurulmasına xüsusi önəm ve-
rilməsi, həmçinin əsaslı təmirinin aparıl-
ması bunun bariz ifadəsidir.  

Transxəzər Beynəlxalq Nəqliyyat 
Marşrutu TBNM və ya Orta Dəhliz  As-
sosiasiyası hazırda Sinqapurla birlikdə 
Orta Dəhlizin rəqəmsallaşması konsepsi-
yasını yaradır. Adıçəkilən assosiasiyanın 
baş katibi Haydar Abdikerimovun medi-
aya bildirdiyinə görə, hazırda dəhlizin 
detalizasiyası üzrə işlər görülür və cari 
ilin iyunundan dəhlizə qoşulan ölkələrin 
Sinqapur, Bolqarıstan və itva  bu marş-

ruta qoşulacağı nəzərdə tutulur.   
Haydar Abdikerimov bildirir ki, Orta 

Dəhlizin rəqəmsallaşması üzrə işlər 
Sinqapurun aparıcı şirkətləri ilə həyata 
keçiriləcək. Bu konsepsiya iştirakçılar 
arasında məlumat mübadiləsinin yaxşı-
laşmasına, həmçinin sərhəd keçidlərinin 
sürətləndirilməsinə səbəb olacaq. 

Sərhəd keçidlərinin sadələşdirilmə-
sindən danışan assosiasiyanın baş katibi 
qeyd edib ki, bu məsələ ilə bağlı Dəmir 
Yolları Əməkdaşlıq Təşkilatı DYƏT  və 
BMT-nin struktur bölmələri ilə birgə la-
yihələr reallaşdırılır.  

Onu da deyək ki, yaxın beş il ərzində 
Orta Dəhlizin infrastrukturuna və proses-

lərin səmərəliliyinin artırılmasına 5 mil-
yard avro investisiya qoyulacaq. Marşrut 
Mərkəzi Asiya istehsalçılarının Türkiyə, 
Şimali Afrika və ənubi Avropa ölkələri 
istiqamətindəki dünya bazarları ilə inteq-
rasiyasında mühüm rol oyna yacaq.  

Marşrutun əsas məqsədi isə Çin, a-
zaxıstan kimi ölkələrdən, əzər dənizi 
ilə Azərbaycan, Gürcüstan, Türkiyə, k-
rayna, Polşa, Rumıniya ərazisindən yük 
tranzitinin təmin olunmasından ibarətdir.

Burada diqqətçəkən bir məqamı da 
xatırlatmaq istərdik. Belə ki, Avropanın 
aparıcı logistika şirkətləri, xüsusən Da-
nimarkanın “Maersk”, Avstriyanın “Rail 

argo Group”, inlandiyanın “Nurminen 
ogistics” və Niderlandın “Rail Bridge 
argo” şirkətləri Orta Dəhlizə yüklər cəlb 

edir. Dünya İqtisadi orumunun yaydığı 
məlumatda isə Çinlə Avropa arasında 
əmtəə dövriyyəsinin ildə 600 milyard 
dollar dəyərində qiymətləndirildiyi bildi-
rilir. Həmin məlumatda, eyni zamanda, 
Mərkəzi Asiya, əzər dənizi və ənubi 

afqaz ərazisindən keçən Orta Dəhlizin 
Çinin Sakit Okean sahilindən Avropaya 
ən qısa yol olduğu, Şanxaydan Avropaya 
yüklərin daşınmasının bu marşrutla 10 
gün çəkə biləcəyi də vurğulanır. Həm-
çinin belə bir səmərəliliyə malik marşrut 
vaxta qənaətlə yanaşı, tranzit ölkələr 
arasında ticarətə təkan verə, regional 
inteqrasiyanı möhkəmləndirə və iqtisadi 
diversifikasiyaya səbəb ola bilər. 

V  AYRA V  

Aqrar islahatlar 
bolluğa meydan açıb

Son 10 ildə kənd təsərrüfatı 
istehsalı 47 faizədək çoxalıb 

Son illər Azərbaycanda iqtisadiyyatın şaxələndirilməsi istiqamətində 
həyata keçirilən tədbirlər bütün digər sahələr kimi aqrar bölmənin də 
inkişafı üçün əlverişli imkanlar yaradıb. Hazırda əhalisinin təqribən yarısının 
bölgələrdə yaşadığı Azərbaycanda aqrar sahənin inkişafı, daxili bazarın 
mühüm kənd təsərrüfatı məhsullarına olan tələbatının ödənilməsi mühüm 
əhəmiyyət kəsb edir. Məhz bunun nəticəsidir ki, kənd təsərrüfatı getdikcə ölkə 
iqtisadiyyatının prioritet sahələrindən birinə  çevrilməkdədir. 

lkədə kənd təsərrrüfatının inkişaf 
etdirilməsi, Prezident İlham Əliyevin bu 
sahəyə xüsusi diqqət və qayğısı, eləcə də 
dövlətin həyata keçirdiyi ünvanlı, konkret 
hədəflərə yönələn stimullaşdırıcı tədbir-
lər müsbət nəticələr verir. Eyni zamanda, 
dövlətin inzibati və maliyyə resurslarından 
səmərəli istifadə olunması kənd təsərrüfa-
tında təşəbbüskarlığa geniş meydan açır. 
Bütün bunlar isə ölkədə məhsul bolluğuna 
təminat yaratmaqla yanaşı, yerlərdə iqti-
sadi fəallığın artmasına səbəb olur. 

Təkcə onu qeyd etmək kifayətdir ki, 
son 10 il ərzində Azərbaycanda kənd 
təsərrüfatı məhsullarının istehsalı 46,8 
faiz artıb. tən dövrdə ölkədə bitkiçilik 
məhsullarının istehsalında 5  faiz, hey-
vandarlıq məhsullarının istehsalında isə 
42,5 faiz artım qeydə alınıb. Bu da kənd 
təsərrüfatı və ərzaq məhsullarının ixra-
cının təqribən 0 faiz artmasına imkan 
yaradıb. 

Aqrar sektorda müşahidə olunan 
müsbət dinamika bu ilin ötən dövründə 
də davam edib. Dövlət Statistika Ko-
mitəsinin məlumatına görə, 202 -cü ilin 
yanvar-avqust aylarında Azərbaycanda 
kənd təsərrüfatının ümumi məhsulu-
nun faktiki qiymətlərlə dəyəri 8 milyard 

97,2 milyon manat təşkil edib. Bunun 
da 4 milyard 492 milyon manatı bitkiçilik, 

 milyard 905,2 milyon manatı isə hey-
vandarlıq məhsullarının payına düşüb. 
Bu ilin 8 ayında əvvəlki ilin eyni dövrü 
müqayisədə kənd təsərrüfatının ümumi 
istehsalı ,  faiz artıb. Hesabat dövrün-
də  heyvandarlıq məhsulları üzrə ,4 faiz, 
bitkiçilik məhsulları üzrə isə ,2 faiz artım 
qeydə alınıb.

Kənd təsərrüfatının mühüm sahələ-
rindən sayılan bitkiçilik məhsullsrının is-
tehsalının artırılması üçün ölkədə geniş 
imkanlar mövcuddur. Bu səbəbdəndir ki, 
son illər istifadəsiz qalmış torpaqların əkin 
dövriyyəsinə cəlb edilməsi istiqamətin-
də mühüm tədbirlər həyata keçirilir. Əkin 
sahələrinin genişləndirilməsi isə məhsul 
bolluğuna təminat yaradan mühüm amil-
dir. Bu məqsədlə ötən ilin payızından 
başlayaraq 202 -cü ilin məhsulu üçün bit-
kiçilik məhsullarının əkini intensiv qayda-
da davam etdirilib. Mövsüm ərzində ölkə 
üzrə, ümumilikdə, 1 milyon 546 min 7 ,1 
hektar sahədə əkin aparılıb. Ayrı-ayrı gün-
lərdə müşahidə olunan əlverişsiz hava şə-
raitinə baxmayaraq, sahələrdə bol məhsul 
yetişdirilməsinə nail olunub. 

tən müddətdə məhsulun optimal 
vaxtda və itkisiz yığılması üçün bütün im-
kanlardan maksimum istifadə edilib. Döv-
lət Statistika Komitəsindən verilən məlu-
mata görə, bu ilin sentyabr ayının 1-dək 
qarğıdalı da daxil olmaqla tarlalardan  
milyon tondan artıq dənli və dənli-pax-
lalılar toplanılıb.  Bu da ötən ilin müvafiq 
dövrünə nisbətən 2,1 faiz çoxdur. Hesabat 
dövründə təsərrüfatlarda 868,5 min ton 
0,5 faiz çox  kartof, 1 milyon 486,8 min 

ton ,1 faiz çox  tərəvəz, 494,9 min ton 
,  faiz çox  meyvə və giləmeyvə, 7 ,6 

min ton əvvəlki ilin müvafiq dövrü ilə eyni 

səviyyədə  üzüm, 22,4 min ton 0,  faiz 
çox  günəbaxan, 9 min ton 0 faiz çox  
şəkər çuğunduru, 885,4 ton 16,4 faiz çox  
yaşıl çay yarpağı və 140,5 ton pambıq yı-
ğılıb. Bununla belə, cari ilin ötən dövrün-
də ölkə üzrə bostan məhsulları və tütün 
istehsalında azalma qeydə alınıb. Belə ki, 
bu ilin 8 ayında təsərrüfatlarda 4 0,9 min 
ton bostan məhsulları və 2,1 min ton tütün 
yığılıb ki, bu da ötən ilin eyni dövrünə nis-
bətən müvafiq olaraq 5,4 faiz və 21,5 faiz 
azdır. Hazırda ölkəmizdə kənd təsərrüfatı 
məhsullarının yığımı davam edir. 

Kənd təsərrüfatının ikinci mühüm 
sahəsi sayılan heyvandarlığın inkişaf et-
dirilməsi üçün də ölkədə təxirəsalınmaz 
tədbirlər həyata keçirilib. Bu baxımdan sü-
rünün cins tərkibinin yaxşılaşdırılması is-
tiqamətində görülən işlər mal-qaranın baş 
sayının artmasına və heyvanların məh-
suldarlığının yüksəlməsinə səbəb olub. 
Dövlət Statistika Komitəsinin məlumatına 
əsasən, 202 -cü ilin yanvar-avqust ayla-
rında ölkədə quş əti də daxil olmaqla diri 
çəkidə 75,4 min ton ət, 1 milyon 482 min 
ton süd, 1 milyard 481,2 milyon ədəd yu-
murta, 14,8 min ton yun  istehsal olunub.  
2022-ci ilin müvafiq dövrünə nisbətən ət 
istehsalı ,1 faiz, süd istehsalı 1,7 faiz, yu-
murta istehsalı 11,9 faiz artıb, yun istehsa-
lı isə  faiz azalıb. 

İqtisadiyyatın qeyri-neft sektorunun 
inkişafına mühüm töhfələr verən fer-
merlər daxili bazarda məhsul bolluğuna 
şərait yaratmaqla yanaşı, ölkənin ixrac 
potensialının artırılmasında da yaxın-
dan iştirak edirlər. Bütövlükdə isə, kənd 
təsərrüfatı məhsulları ixracının son bir 
neçə ildən etibarən başlayan yüksək ar-
tım dinamikası bu ilin ötən dövründə də 
davam edib. İqtisadi İslahatların Təhlili və 
Kommunikasiya Mərkəzinin  hazırladığı 
“İxrac icmalı”nın sentyabr sayına əsasən, 
202 -cü ilin yanvar-avqust ayları ərzində 
aqrar və aqrar-sənaye məhsulları üzrə 
birgə ixracın statistik dəyəri 10,4 faiz 
artaraq 59 ,9 milyon ABŞ dolları təşkil 
edib. eyri-neft-qaz ixracının tərkib his-
səsində əhəmiyyətli yer tutan aqrar-sə-
naye məhsullarının yaratdığı dəyər ötən 
ilin müvafiq dövrü ilə müqayisədə 2,8 
faiz artaraq 1 2,6 milyon dollara çatıb.  

Göründüyü kimi, aqrar sahədə möv-
cud potensialdan səmərəli istifadə olun-
ması, əkin sahələrinin genişləndirilməsi, 
eləcə də heyvandarlığın inkişaf etdirilmə-
si üçün göstərilən dövlət dəstəyi ölkənin 
ərzaq təhlükəsizliyinə və ixrac potensia-
lının artırılmasına mühüm töhfələr verir. 

arşıdakı illərdə isə kənd təsərrüfatının 
hər il orta hesabla 4 faiz artacağı proq-
nozlaşdırılır. Elə Azərbaycan Respublika-
sının 2022–2026-cı illərdə sosial-iqtisadi 
inkişaf strategiyasında bir çox sahələrdə 
olduğu kimi, da aqrar sektorda müasir 
texnologiyaların tətbiqi ilə məhsuldarlığın 
artacağı, həmçinin yeni iş yerlərinin yara-
dılacağı qeyd olunub. 

LİYEV  

amir H ,  
i tisad ı-eks ert

Yeni Dehlidə keçirilən G20 sam-
miti 1999-cu ildə Asiyada baş vermiş  
maliyyə böhranında sonra yaranıb 
və dünya əhalisinin 60 faizini, dünya 
məcmu istehsalının 80 faizini, dünya 
məcmu ixracının 75 faizini təşkil edən 
ən güclü 20 ölkənin təmsil olunduğu 
beynəlxalq platformadır. Daha çox 
qlobal iqtisadi problemləri həll et-
mək istiqamətində fəaliyyət göstərir. 
Demək olar ki, ən azı  hər il müxtəlif 
nazirlər və ya dövlət başçıları səviyyə-
sində dünya iqtisadiyyatı qarşısında 
duran problemləri həll etməyə çalışır. 
Eyni zamanda, qlobal iqlim dəyişikli-
yi və bir çox qlobal təhdidlər ilə bağlı 

mövzular G20 sammitinin gündəliyin-
də yer alır. 

Bu dəfəki “Ne  Delhi 202 ” sam-
miti yekun deklarasiyanın razılaşd-
rılmasına 20 gün vaxt sərf olunması 
baxımından tarixdə ən çətin sammit 
kimi yadda qalacaq. Nəticədə isə 

“Böyük 20”lər platformasının təkcə 
təhlükəsizlik və geopolitika məsələləri 
üçün deyil, həm də daha çox iqtisadi 
problemlərin həlli məqsədilə yaradılan 
bir platforma olduğu hər zaman xatır-
lanacaq. 

Sammitdə nəinki krayna ilə bağlı 
fikir ayrılığı, həmçinin qlobal maliyyə 
arixitekturasının təkmilləşdrilməsi ilə 
bağlı məsələlərin, eləcə də  alternativ 
enerji məsələlərinə keçidlə əlaqədar 
problemlərin səsləndirilməsi mühüm 
önəmi ilə yadda qalacaq.    

Bu nüfuzlu toplantıda regionu-
muza aid olan bir  məsələ – Səudiyə 
Ərəbistanı ilə ABŞ arasında sammitə 
qədər əldə oluan razılığa əsasən yeni 
beynəlxalq logistik dəhlizin əsasının 
qoyulması məsələsidir. Bu beynəlxalq 
dəhlizin Çinin müəllifi olduğu Orta 
Dəhlizə alternativ bir infrastruktur ola-
cağı vəd edilir. Bu dəhliz rentabelli ol-
duğuna görə deyil, Çinin iqtisadi inki-
şafına qarşı təməli qoyulan  alternativ 
bir  dəhlizdir. Onun aktivləşməsi üçün 
böyük vəsait və uzun illər lazımdır. O 
vaxta kimi, artıq Orta Dəhliz oz fəa-
liyyətini 100 faiz tam gücü ilə yerinə 
yetirəcək.

Geopolitik mübarizə özünü geoiq-
tisadi qlobal layihələrdə göstərir. Gö-
rünən isə odur ki, ABŞ və Avropa tərə-
findən  Çinin iqtisadi inkşafı qarşısında 
Hindistan dəstəklənir. Amma reallıq 
ondan ibarətdir ki, “Hindistan–Səu-
diyyə Ərəbistanı–Avropa beynəlxalq 
logistik dəhlizi” Orta Dəhliz kimi qısa 
məsafəli deyil və rəqabətqabiliyyətliliyi  
inandırıcı görünmür.

ks ert rəyi

Özəl sahə yüksəlişdə
Dövlət Statistika Komitəsindən aldığımız məlumata əsasən, sənaye müəssisələri və bu 

sahədə fəaliyyət göstərən fərdi sahibkarlar 2023-cü ilin yanvar-avqust aylarında 45  milyard 
manatlıq sənaye məhsulu istehsal ediblər.

Neft-qaz sektorunda məhsul istehsalı 1,4 
faiz azalıb, qeyri neft-qaz sektorunda isə 6 
faiz artıb. Sənaye məhsulunun 6 ,6 faizi mə-
dənçıxarma sektorunda, 26,2 faizi emal sekto-
runda, 4,4 faizi elektrik enerjisi, qaz və buxar 
istehsalı, bölüşdürülməsi və təchizatı sekto-
runda, 0,  faizi isə su təchizatı, tullantıların 
təmizlənməsi və emalı sektorunda istehsal 
olunub. Mədənçıxarma sektorunda əmtəəlik 

neft hasilatı 7,6 faiz azalıb, əmtəəlik qaz ha-
silatı isə 5,3 faiz artıb.

Elektrik enerjisi, qaz və buxar istehsalı, 
bölüşdürülməsi və təchizatı sektorunda isteh-
salın həcmi 1,9 faiz, su təchizatı, tullantıların 
təmizlənməsi və emalı sektorunda isə 15,6 
faiz artıb.
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15 Sentyabr Bakının paytaxt olan günüdür

Nuru Paşa at belində...
Tarixə qızıl hərflərlə yazılan zəfər

əvvəli 1-ci səhi ədə

Azərbaycan ümhuriyyətinin lider-
lərindən biri 1918-ci il mayın sonlarında 
Gəncəyə gələn Nuru Paşa haqqında belə 
yazırdı  “O zaman bir tərəfdən müdhiş bir 
anarxiyaya məruz qalan, digər tərəfdən 
də bolşevik təcavüzü ilə təhdid olunan 
Gəncə şəhəri Nuru Paşanı göydən enmiş 
xilaskar bir mələk kimi qarşılamışdı”. 

Məlumdur ki, 1918-ci il iyunun 4-də 
yenicə müstəqillik qazanmış Azərbaycan 
qonşu Gürcüstan və Ermənistanla birlik-
də Batumidə Osmanlı Türkiyəsi ilə sülh 
və dostluq haqqında müqavilə bağladı. 
Yeri gəlmişkən, “Batumi” müqaviləsi ilə 
Osmanlı Azərbaycanın müstəqilliyini tanı-
yan ilk dövlət oldu. 

Azərbaycan Milli Şurasının rəhbərliyi 
Osmanlı Türkiyəsindən hərbi yardım istə-
di. ətəli xan oyskinin rəhbərlik etdiyi 
hökumət bu haqda Türkiyə hökumətinə 
müraciət etdi. Türkiyə öz qardaşlıq bor-
cunu yerinə yetirdi. Osmanlının müdafiə 
naziri Ənvər Paşanın əmri ilə 1918-ci ilin 
iyun ayında türk qoşunları Nuru Paşanın 
komandanlığı altında Azərbaycana gön-
dərildi. 

Beləliklə, Türkiyənin iki hərbi qrupdan 
ibarət 5-ci afqaz diviziyası vaxt itirmə-
dən Gümrü–Dilican– azax istiqamətində 
hərəkət etdi. Birinci qrup iyunun 11-də, 
ikinci qrup isə iyunun  12-də azaxa çat-
dı. Türk ordusu burada böyük coşqu ilə 
qarşılandı. 

Sonra 15-ci Çanaqqala diviziyası 
Gəncəyə gəldi. Nuru Paşanın komandan-
lığı altında Azərbaycan korpusu ilə bir-
ləşən bu hissələr afqaz İslam Ordusunu 
yaratdılar. 29 yaşlı Nuru Paşa orduya ko-
mandan təyin olundu.

 afqaz İslam Ordusu 1918-ci il iyu-
nun 17-dən sentyabrın 14-dək bir-birinin 

rdınc  uğurlu döyüş əməliyyatları ke-
çirdi. İyulun əvvəllərində milli qüvvələr 
Göyçay ətrafında, əsasən, ermənilərdən 
ibarət Bakı Sovetinin hərbi qüvvələrini 
məğlub etdilər və Bakı şəhəri istiqamətin-
də irəlilədilər. 

1918-ci il iyulun sonunda afqaz İs-
lam Ordusunun igid əsgər və zabitləri Bakı 
ətrafına çatdılar. Həmin günlərdə Bakıda 
qatı millətçi, bolşevik S.Şaumyanın haki-
miyyətini “Sentrokaspi”  diktaturası əvəz 
etmişdi. 

İngilislərdən hərbi yardım alan oyun-
caq diktatura afqaz İslam Ordusunun 
hücumu qarşısında duruş gətirə bilmə-
di. Şiddətli döyüşlərdən sonra, 1918-ci il 
sentyabrın 15-də – urban bayramı günü 
Azərbaycan–Türkiyə ordu  birləşmələri 
Bakını azad etdilər. Bu, tarixə qızıl hərf-
lərlə yazılan gündür! 

Görkəmli yazıçı Manaf Süleymanov 
özünün məşhur “Eşitdiklərim, oxuduq-
larım, gördüklərim” əsərində qəhrəman 
türk ordusunun Bakıya gəlişi barədə 

 müşahidə və təəssüratlarını qələmə al-
mışdır. O, qeyd etmişdir ki, həmin gün-
lərdə Bakı sakinləri hədsiz sevinc içində 
idilər, hər evdə, küçə və meydanlarda 
böyük bayram əhval-ruhiyyəsi hökm sü-
rürdü. Nuru Paşanın adı dillərdə əzbər idi. 
Bu böyük sərkərdəyə uşaqdan-böyüyə 
hər kəs sevgi və ehtiram göstərirdi. 

kin Türkiyənin Birinci Düny  

 müharibəsində məğlubiyyəti Nuru Pa-
şanın başladığı işi yarıda qoydu. Ardın-
ca da 1920-ci ilin 28 aprelində bolşevik 
Rusiyasının qurduğu “qırmızı” imperiya  

 Azərbaycanı işğal etdi. 
... ç il bundan əvvəl, 2020-ci ilin payı-

zında Azərbaycan xalqı əzəli torpaqlarını 
işğalçı erməni silahlı qüvvələrindən azad 
etmək uğrunda şanlı ətən Müharibəsinə 
başladı, hünər və qəhrəmanlıq nümayiş 
etdirərək Zəfər dastanı yazdı. 1918-ci ildə 
olduğu kimi, qardaş Türkiyə bu dəfə də 
bizə hərtərəfli dəstək oldu. 

Hər birimizin yaxşı yadındadır ki, 
2020-ci il dekabrın 10-da Bakının  Azadlıq 
meydanında ətən müharibəsində ələ-
bəyə həsr olunmuş Zəfər paradı keçiril-
di. Azərbaycan və Türkiyə prezidentləri, 
onların xanımları Zəfər paradında iştirak 
edirdilər. İki qardaş ölkənin əsgər və za-
bitləri tədbir iştirakçılarının alqışları altın-
da mətin addımlara tribunalar önündən 
keçdilər. Dostlarımız sevinir, düşmənləri-
miz xar olurdu. 

Bizim qardaşlığımızı heç bir qüvvə 
sarsıda bilməz! Dünən belə olub, bu gün 
belədir, sabah da belə olacaq. Azərbay-
can və türk xalqlarının əzəli və əbədi 
dostluğu bizim qürur mənbəyimiz olaraq 
qalacaq!  

Bir daha vurğulamaq lazımdır ki, şanlı 
15 Sentyabr qələbəsi bu gün də iki qar-
daş xalqın birlik və həmrəylik rəmzi kimi 
yaşayır. Əsrlər, minillər keçsə də, bu zəfər 
millətimizin yaddaşından heç vaxt silin-
məyəcək. 

Nuru Paşanın komandanlığı ilə Bakı 
uğrunda döyüşlər Malazgird 1071 , İs-
tanbulun fəthi 145 , Çanaqqala 1915  
və digər tarixi zəfərlər kimi Böyük Turanın 
tarixinə qızıl hərflərlə yazılıb. 

Türk haqq və ədalət naminə tarix ya-
radan millətdir! Onun ən cəsur və mahir 
sərkərdələrindən biri də məhz Nuru Paşa 

olub! Ruhu şad olsun! 
əsaim A LLAYEV 

XQ

ehman ,   
hərbi tari i, ehtiyatda olan olkovnik 

– Nuru Paşanın komandanlığı al-
tında Bakının azad edilməsi əməliyyatı 
dünya hərb tarixinin ən şanlı səhifələ-
rindən biridir. Hücumun təşkili məqsə-
dilə 1918-ci il sentyabrın 10-da afqaz 
İslam Ordusu komandanı Nuru Paşa 
və Azərbaycan Korpusunun koman-
danı Əliağa Şıxlinski Bakı ətrafındakı 
vəziyyətlə tanış olmuş, komandirlərin 
məruzələrini dinləmişdilər. 

Nuru Paşa ayın 1 -də saat 17 11-
də Hacı Həsən kəndinin qərbindəki 
müşahidə məntəqəsində Bakı üzərinə 
həlledici hücumu başlamaq barədə 
döyüş əmrini imzaladı. Əmrə əsasən, 
həlledici hücum sentyabrın 14-nə 
keçən gecə başlamalı idi.

5-ci türk diviziyası Bayıldan baş-
layaraq, təxminən, Biləcərinin qərb 
ətəklərinə qədər olan ərazidən şəhərə 
doğru hərəkət etməli idi. Biləcəri–Sa-
bunçu–Əhmədli dairəsi boyunca isə 
15-ci türk diviziyası hücuma keçməli 
idi. Azərbaycanın milli hərbi qüvvələri-
nin böyük bir hissəsi də məhz bu is-
tiqamətdən hücuma qoşulmuşdu. 

Baxmayaraq ki, urd qapısı yük-
səklikləri ilə topları sürüyüb çıxarmaq 
elə də asan deyildi, amma göstərilən 
əzmkarlıq, qətiyyət və yüksək sürət 
hələ gecə ikən ilk müdafiə səngərlə-
rini ələ keçirməyə və orada möhkəm-
lənməyə imkan verdi. Bu hücum elə 
bir sürətlə həyata keçirildi ki, hətta 

afqaz İslam Ordusunun komandanlı-
ğı üçün də onun nəticələri xoş bir təəc-
cüblə qarşılandı. 

General Denstervil gözlərinə inana 
bilmirdi ki, onun əsgərlərinin əlverişli 
mövqelərdə durduqları müdafiə sən-
gərləri türklər tərəfindən gecə vaxtı 

belə bir sürətlə ələ keçirilmişdir... 
Sentyabrın 15-də afqaz İslam or-

dusu qüvvələri uğurlu hücumu davam 
etdirdilər və qarşıya qoyulmuş vəzifə-
nin həllinə daha da yaxınlaşdılar. Çıxış 
yolunun qalmadığını görən Sentrokas-
pi hərbi diktaturasının rəhbərliyi İranın 
Bakıdakı konsulu Saədülvüzəradan 
Bakı üzərinə hücumun dayandırılması 
üçün vasitəçilik etməyi xahiş etdi. 

Tərəflər arasında aparılan danı-
şıqlardan sonra Sentrokaspi rəhbərliyi 
Bakı şəhərini afqaz İslam Ordusu-
nun nəzarəti altına verməyi öz üzərinə 
götürdü. 

Bakının azad edilməsi xəbərini 
M.Ə.Rəsulzadə İstanbulda olarkən 
eşitdi. O, dərhal Azərbaycan hökumə-
tinin sədri . oyskiyə teleqram göndə-
rib Azərbaycan xalqını bu tarixi hadisə 
münasibətilə təbrik etdi. 

Azərbaycan alq ümhuriyyəti 
hökumətinin ilk sədri ətəli xan  oyski 
Bakının azad edilməsi uğrunda türk 
hərbçilərinin göstərdiyi xidmətləri Nuru 
paşaya xitabən belə dəyərləndirmişdi  
Millət sizə minnətdardır . 

əmistan ,   
hərbi təd i at ı,   
yazı ı ublisist

– afqaz İslam Ordusu 105 il əv-
vəl Bakını çox böyük fədakarlıqlar 
nümayiş etdirərək azad etmişdir. Ya-
yın qızmar istisində min-bir əziyyətlə 
Şirvan–Muğan düzünü keçib gələn 
türk ordusu böyük qəhrəmanlıqlara 
imza atmışdır. Əgər afqaz İslam 
Ordusunun əsgərləri Bakını işğaldan 
azad etməsəydi, bolşevik-daşnak və 
eser-menşevik qoşunları bütün əha-
lini əzər dənizinə tökə bilərdi. Düş-
mənlər böyük soyqırımları törədəcək, 
uşaq, qadın, yaşlı demədən hamını 
məhv edəcəkdilər. Onsuz da bunları 
edirdilər. 

Əgər Nuru Paşanın rəhbərlik et-
diyi afqaz İslam Ordusu şəhərə gir-
məsəydi, Bakını daha faciəli aqibət 
gözləyirdi. Nuru Paşanın rəhbərlik 
etdiyi ordunun xeyli hissəsini Azər-
baycan hərbçiləri təşkil edirdi. Onlar 
ikiqat igidliklə vuruşub, qəhrəmanlıq 
göstəriblər. General Əliağa Şıxlınski, 
həmin vaxt polkovnik olan Həmid bəy 

Səlimov və yüzlərlə zabitimiz bu qələ-
bədə böyük rol oynayıblar. 

Təsadüfi deyil ki, Nuru Paşa Azər-
baycan hərbçilərini “Məcidiyyə” orde-
ni ilə təltif edib. O zaman polkovnik 
olan, daha sonra general rütbəsinə 
yüksələn avad bəy Şıxlınski də bu 
ordenə layiq görülüb. Yəni, bizim öz 
qoşunlarımız, Əlahiddə Müsəlman 
Korpusumuz var idi. Əli silah tutanla-
rın hamısı afqaz İslam Ordusunun 
tərkibində vuruşurdu. 6 minə yaxın 
azərbaycanlı Nuru Paşanın və Əliağa 
Şıxlınskinin komandanlığı altında dö-
yüşüb. Onların nə qədəri şəhid olub. 

O zaman Bakı düşmənlərdən 
azad edilməsə idi, Azərbaycan alq 

ümhuriyyəti adlı bir dövlət davam 
gətirə bilməzdi, sonrakı tariximiz yad-
ların tam ağalığı ilə bağlı olardı. Hə-
min dövrdə bizə qardaş köməyi hava, 
su kimi lazım idi. Erməni qaniçən 
Şaumyanın ən böyük arzusu Bakını 
erməni şəhərinə çevirmək və paytax-
tımızı Rusiyanın bir vilayətinə dön-
dərmək idi. Ona görə də hər vəchlə 
türk ordusunu Bakıya buraxmamağa 
çalışırdılar. 

Amma Ənvər Paşa o ağır durum-
larda belə Azərbaycanı yalnız burax-
madı. Osmanlı torpaqları işğalla üz-
üzə ikən Azərbaycanı işğaldan azad 
etmək üçün qoşun göndərmək böyük 
risk idi, ancaq Ənvər Paşa risklərin 
adamı idi və bunu etdi. 

Ənvər Paşa və silah yoldaşları 
soydaşımız olan Azərbaycan türkləri-
ni erməni zülmündən, qırğın və təca-
vüzlərdən xilas etmək, ermənilərdən 
törətdikləri qətliamların intiqamını 
almaq üçün afqaz İslam Ordusunu 
formalaşdırdı və qardaşı Nuru Paşa-
nı Azərbaycana göndərdi. İki qardaş 
xalq birləşdi və Bakı işğaldan azad 
edildi. 

“Nuru Paşa”
(poemadan parça)

Türkün d yüş bayra ında
 d an Aya,

ilala ba
“ akı  akı ” deyənlərin
g zlərində

uala ba  
u yürüşə, bu ücuma,
u şanlı 

ca -cəlala ba .
gidlərin sırasında 

“ ücum ” deyən 
gid gəlir.

Azərbaycan  əndən trü
r ne ə min

ə id gəlir
Türkdən d ulan türk gəlir

ərbəladan ərkük gəlir.
zmirdən, i aşdan gəlir
akı d yük meydanıdı,

ələbdən –
sa aşdan gəlir.
- e met
- e met

a ırırlar bir-birini.
Yerlər-g ylər i z eləsin
me metlərin 
 ər birini.
-Annəm  Annəm  – deyib gəlir. 
Annəsini Türkiyədə 

yub gəlir – 
Azərbaycan anasının k məyinə.

ənə urban, Paşam mənim,
ənin  türk

ürəyinə

əriman Ə Ə ZA Ə,  
al  airi

ks ert rəyi

ks ert rəyi
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Kartof bazarında “qayçı” alıcıları kəsir
Yerli istehsal və ixrac artsa da, qiymətlər aşağı düşmür
əvvəli 1-ci səhi ədə

Azərbaycanda bu sahəyə maraq 
həmişə yüksək olub. lkəmizdə kar-
tofçuluq sahəsində ixtisaslaşan böl-
gələr, irili-xırdalı təsərrüfatlar daxili 
bazarda məhsul bolluğuna mühüm 
töhfələr verib, hətta bir çox hallarda isə 
Azərbaycan kartofunun şöhrətini xarici 
ölkələrdə tanıda biliblər. Elə ölkəmizdə 

kartofçuluğun inkişafına dövlət tərəfin-
dən də lazımı dəstək göstərilir. Kartof 
əkən fermerlərə həm əsas, həm də 
təkrar əkinlərə görə subsidiya ödənilir. 
Hətta bu ildən təkrar kartof əkinlərinə 
görə ödəniləcək subsidiyanın miqdarı 
artırılıb. Belə ki, Aqrar Subsidiya Şu-
rasının qərarına əsasən, 202 -cü ildə 
kartof əkən fermerlərə əsas əkinlərə 
görə bir hektara 280 manat, təkrar 
əkinlərə görə isə 100 manat subsidiya 
ödənilib. 

Bəs, hazırda Azərbaycanda bu 
sahədə vəziyyət necədir   Kartofçuluq-
la məşğul olanlar hansı qayğılarla ya-
şayır, nə kimi problemlərlə üzləşirlər

Hər şeydən əvvəl, ölkəmizdə kar-
tofçuluğun real mənzərisini əks etdirən 
statistik rəqəmlərə nəzər salaq. Kənd 
Təsərrüfatı Nazirliyi Aqrar Tədqiqat-
lar Mərkəzinin məlumatına əsasən, 
 2022-ci  ildə ölkəmizdə kartof əkini 
sahəsi 2015-ci ilə nisbətən 10,2 faiz, 
2021-ci ilə nisbətən isə 2,  faiz azala-
raq 54,8 min  hektar olub. Bunun ək-
sinə olaraq istehsal göstəriciləri yüksə-
lib. Belə ki, 2022-ci ildə kartof istehsalı 
2015-ci ilə nisbətən 27,9 faiz, 2021-ci 
ilə nisbətən 1,2 faiz artaraq 1,1 mil-
yon ton təşkil edib. Bu ilin 8 ayında isə 
ölkəmizdə 868,5 min ton 0,5 faiz çox  
kartof istehsal olunub. eyd edək ki, 
hesabat dövründə ən çox məhsul ə-
lilabad, Şəmkir və Tovuz rayonlarında 
yığılıb. 

Bununla belə, cari ildə də kartof əki-
nində azalma var. Belə ki, rəsmi statis-
tikaya əsasən, 202 -cü ilin yanvar-may 
aylarında kartof əkinləri 10,4 faiz və ya 
5 min 691 hektar azalmaqla 48 min 
990 hektar təşkil edib. Hesabat döv-
ründə  azax-Tovuz iqtisadi rayonun-
da 21 min 7 8 hektar, ənkəran-Astara 
iqtisadi rayonunda 10 min 12  hektar, 

uba- açmaz iqtisadi rayonunda 4 
min 46 hektar, Şəki-Zaqatala iqtisadi 
rayonunda isə  min 917 hektar kartof 
əkilib.

Göründüyü kimi, son illər ərzində 
kartof əkini sahələri azalsa da, isteh-
sal göstəricisinin artımında dinamiklik 
müşahidə olunub. Bu, hektarın məh-
suldarlığında da özünü göstərib. Belə 
ki, məhsuldarlıq 2022-ci ildə 2015-ci ilə 
nisbətən 40 faiz, 2021-ci ilə nisbətən 
isə ,5 faiz artaraq 190,4 sentner hek-
tara çatıb. Bu dövrdə ən yüksək göstə-
rici azax rayonunda qeydə alınıb  
hektardan 5 sentner məhsul əldə 
olunub. Belə yüksək göstərici əlila-
bad və Ağstafada da müvafiq olaraq 

07,5 və   00 sentner hektar olmaq-
la diqqət çəkib. Onu da qeyd edək ki, 
2019-cu ildə 56 min  921 hektar sahə-
dən 1 milyon 417 ton,  2021-ci ildə 56 
min 104 hektar sahədən 1 milyon 621 
ton, 2022-ci ildə isə 54,7 min hektar 
sahədən 1 milyon 74 min ton kartof yı-
ğılıb. 

Buradan aydın görünür ki, ölkədə 
daxili istehlakdan 200 min tona yaxın 
çox kartof tədarük edilir, üstəlik, hər 
il xaricdən 150-160 min ton məhsul 
alınır. Keçən il ölkəyə yığım mövsü-
mündən sonrakı dövrdə Rusiya, İran, 
Türkiyə, Pakistan, Gürcüstan və Bela-

rusdan 156  min ton kartof idxal edilib. 
Həmin vaxt bu məhsulun ixracı isə 7,8 
min ton olub. ari ilin yanvar-aprel ay-
larında isə 80 min 416 ton 22 milyon 
12 min dollar  kartof idxal edilib, 7 min 

778 ton isə  milyon 476 min dollar  
isə ixraca  yönəldilib.

Amma yerli istehsalın statistik 
göstəricilərinin yüksək olmasına, idxal 
prosesinin də diqqətdə saxlanılma-

sına baxmayaraq, mövsümlə bağlı 
bahalaşma qeydə alınıb. Məsələn, 
Aqrar Tədqiqatlar Mərkəzinin müvafiq 
araşdırmasından aydın olur ki, 2019-
2022-ci illərdə, həmçinin bu il karto-
fun 1 kiloqramının topdansatış qiyməti 
40 qəpik–1manat 10 qəpik arasında 
dəyişilib. Göründüyü kimi, mövsümi 
amillərlə bağlı olaraq bu mühüm ərzaq 
məhslunun qiymətində dəyişiklilklər 
baş verir. Belə ki, noyabr-dekabr ayla-
rında baş verən qiymət artımı, adətən, 
aprel may-aylarınadək davam edir. 

Yazını hazırlayarkən ölkənin bəzi 
rayonlarında kartofun mövcud pə-
rakəndə satış qiyməti ilə də maraqlan-
dıq. Bununla bağlı apardığımız kiçik 
araşdırmalara əsasən, kartofun 1 ki-
loqramının satış qiymətinin əlilabad-
da 60-70 qəpik, Tovuzda 70-75 qəpik, 

usarda 80-90 qəpik, Gədəbəy və e-
rikdə isə 1 manat olduğunu öyrəndik. 
Paytaxtın ticarət şəbəkələri ilə qiymət 
fərqi isə 15-20 qəpik arasında dəyişir. 
Yeri gəlmişkən, indi həm paytaxtın, 
həm də bölgələrin dükan-bazarlarında 
qiymətlər nisbətən münasib olsa da, 
qarşıdakı aylarda bahalaşma qaçıl-
mazdır.  

Bahalaşma isə, əsasən, payız-qış 
aylarında müşahidə olunan qıtlıqla ba-
ğılıdır. Bu məqamda rəsmi statistikaya 
əsaslanıb onu da deyək ki, ölkədə is-
tehsal olunan kartofun həcmi mövcud 
tələbatı üstələsə də, bu, özünütəmi-
netməni doğrultmur, yalnız 88 faizlik 
göstərici ilə iş bitmiş hesab olunur. 

tən il kartof ixracı və idxalı 2021-ci illə 
müqayisədə xeyli azalıb  92 min 50 
ton ixrac, 226 min 906 ton idxal həya-
ta keçirilib. Bu ilin altı ayında da kartof 
idxalı və ixracında 2022-ci illə müqa-
yisədə azalma qeydə alınıb. Belə ki, 
cari ilin yanvar-iyun aylarında 8  min 
168 ton 2  milyon 62 min dollar  kartof 
idxal edilib, 71 min 29 ton 0 milyon 
989 min dollar  isə ixraca  yönəldilib. 

tən ilin eyni dövründə kartof idxalı 26 
milyon 09 min dollarlıq 100 ton, ixracı 
isə 5 milyon 59 min dollarlıq 80 ton 
olub. Bu isə kartof idxalının dəyər ifa-
dəsində 12,4 faiz, həcmcə 17 faiz, ix-
racının isə müvafiq olaraq11,6 faiz və 
9 faiz azalması deməkdir.

Düzdür, istehsal edilən kartofun 
7-10 min tonu ixraca yönəldilsə də, 
yerli məhsul və idxal hesabına qıtlığı 
aradan qaldırmaq olmur. Əlbəttə, bura-
da hesablamalara görə, kartofun qida 
məhsullarının istehsalına 5-7 min ton 
yönəldilməsi, mal-qara və quş yeminə 
55-60 min ton işlədilməsi, hətta illik it-
kilərin 70 min ton ətrafında dəyişməsi 
də nəzərə alınsa, qıtlığın və nəticədə 
bahalaşmanın səbəbi haqqında müəy-
yən təsəvvür yaranır. Amma bütün 
bunlar heç də qeyd edilən bahalaşma 
amilinə əsas vermir. Çünki rəsmi ərzaq 
balansında əhalinin illik kartof isteh-
lakının 840-845 min ton təşkil etdiyini 
nəzərə alsaq, bu göstəricinin illik top-
lanan və idxal olunan kartofa “uduzma-
sı”nın, görünür, əsaslı səbəblər var...      

Rəsmi statistikada cari ilin kartof 
istehsalı ilə bağlı müvafiq göstəricilə-
ri hələ tam açıqlanmasa da, hazırda 

müəyyən rəqəmlərə əsaslanaraq bu 
il     istehsalda nəzərə çarpan azalmanı 
şərtləndirən bəzi amilləri diqqətə çat-
dırmaq mümkündür. Hələlik isə qısa-
ca onu deyək ki, cari il kartof səpini və  
becərilmə dövründə hava şəraiti əlve-
rişli olmayıb, başqa sözlə,  yağıntılı və 
soyuq keçib. Yağışların dərmanlama-
nı çətinləşdirdiyindən zərərvericilərə 
qarşı mübarizə çətinləşib. Basdırılan 
toxumların müəyyən hissəsinin çü-
rüməsi isə məhsuldarlığa mənfi təsir 
göstərib. 

Bu məsələ ilə bağlı söhbət etdiyi-
miz mütəxəssislər bildirdilər ki, daxili 
bazarın yerli kartofla təmin olunma-

sında nəzərə çarpan problemlərin bir 
sıra səbəbləri var. Bunlardan biri və 
bəlkə də əsası respublikamızda kar-
tofa yararlı əkin sahələrinin azlıq təş-
kil etməsidir. Düzdür,  respublikamızın 
qərb bölgəsində – Tovuz, Şəmkir, Gə-
dəbəy, azax və əlilabad  rayonların-
da, eləcə də müəyyən qədər  usar-
da kartofçuluğun inkişafı baxımından 
əlverişli şərait olsa da, bu, istehlakın 
tam qarşılanmasını təmin edə bilmir. 
Toxumluq kartofla bağlı mövcud şə-
rait də bol məhsul üçün əlverişli zə-
min yaratmır. Çünki əvvəla, toxumluq 
kartofa yarayan ərazi azdır. Gədəbəy, 
Tovuz və Daşkəsənin dağlıq hissələ-

ri bunun üçün əlverişli sayılsa da, bu, 
kifayət etmir, toxumçuluq coğrafiyasını 
genişləndirməyə ciddi zərurət duyulur. 
Torpaq və iqlim şəraiti isə buna imkan 
vermir. Çünki kartof toxumunu dəniz 
səviyyəsindən 1200 metr yüksəklik-
də olan əkin sahələrində yetişdirmək 
mümkündür. Amma sadalanan rayon-
larda keyfiyyətli kartofun yetişdirilmə-
sində heç bir problem yoxdur. lkə-
mizdə bu çür ərsəyə gələn məhsul isə 
dad keyfiyyətinə və kimyəvi tərkibinə 
görə təkcə yerli istehlakçılar tərəfindən 
deyil, xaricdə də yüksək dəyərləndirilir. 

Kartofçuluğun bitib-tükənməyən 
problemlərini kəndlinin öz dilindən eşi-
dək  əlilabadlı fərdi təsərrüfat sahibi 

ətiağa arayev deyir ki, son illər ra-
yonda kartofçuluq sahəsində böyük 
problemlər yaşanır. Həmin problem-
lərdən ən başlıcası su çatışmazlığı ilə 
bağlıdır. Onun sözlərinə görə, yaz ay-
larında su qıtlığı səbəbindən bostanları 
vaxtlı-vaxtında suvarmaq mümkün ol-
mur. Bu da məhsuldarlığın azalmasına 
gətirib çıxarır. Çıxış yolunu rayondakı 
çayların yaxınlığında su hövzələrinin 
yaradılmasında görən təsərrüfat rəh-
bəri deyir ki, yaz aylarında həmin sutu-
tarlarda kifayət qədər ehtiyat toplamaq 
mümkündür. 

ərci qazancını üstələyən . ara-
yev gübrələrin həddindən artıq baha ol-
masından da narazıdır. Onun dediyinə 
görə, əkin zamanı torpağın alt qatına 
verilən gübrənin 50 kiloqramlıq kisəsi-
ni 2019-cu ilədək “Aqrolizinq”in xətti ilə 
güzəştli şərtlərlə 11 manata əldə etdiyi 
halda, indi bunun üçün 60-65 manatın-
dan keçməli olur. 

ətiağa arayev kimi digər fer-
merləri və fərdi təsərrüfat sahiblərini 
narahat edən başqa bir məsələ toxum-
çuluqla bağlıdır. Belə ki, vaxtilə 1 kiloq-
ramı 60 qəpiyə olan toxumluq kartof 
bu il 1 manat 20 qəpiyədək bahalaşıb. 

əlilabadlı təsərrüfat sahiblərinin bu 
il yazlıq kartofun 1 kiloqramını 5-40 
qəpiyə satdıqlarını nəzərə alsaq, xər-
cin gəliri üstələdiyini asanlıqla söyləyə 
bilərik. 

Sirr deyil ki, bu gün əkin-biçin ada-
mı min bir əziyyətlə yetişdirdiyi məh-
sulu bazara çıxarmaqda çətinlik çəkir. 
Elə cəlilabadlı fermerlər də kartofdan 
yaxşı gəlir əldə edə bilərdilər. Necə 
deyərlər, əgər bazarları bazar olsay-
dı... Məsələn, ətiağa kişi deyir ki, bu 
il özünəməxsus sahədən bol məhsul 
əldə etsə də, bazarın olmaması səbə-
bindən təsərrüfatını inkişaf etdirmək 
məqsədilə bankdan götürdüyü kredi-
ti böyük çətinliklə qaytara bilib. er-
merlər çıxış yolu kimi, kartofun böyük 
hissəsini Rusiya bazarlarına göndərə 
bilsələr də, bu ölkənin milli valyutası-
nın dəyər itirməsi səbəbindən heç bir 
qazanc yiyəsi olmayıblar. Söhbət etdi-
yimiz fermerlər deyirlər ki, isti aylarda 
kartofu saxlamaq  çətin olduğundan 
rayon ərazisində saxlama anbarlarının 
yaradılmasına ehtiyac var.

Yeri gəlmişkən, bir sıra hallarda 
ixrac olunan kartof  xaricdə yoxlandıq-
dan sonra keyfiyyətsizliyinə görə geri 
qaytarılır, yaxud məhv edilir. Mütəxəs-
sislərin fikrincə, belə bir vəziyyətlə, 
əsasən, əmtəəlik deyil, toxumluq məh-
sulun yoxlanışı zamanı rast gəlinir. 
Çox güman ki, həmin idxal toxumluq 
kartof xaricdən gətirilən zaman xəstə 
olur, burada yenidən əkilərək ixraca 
yönəldilir. Belə zay toxumluq məhsulu 
respublikaya gətitib əkmək isə heç bir 
əndazəyə sığmır. Çünki onun tərkibin-
də elə xəstəliklər var ki, torpaqda illərlə 
qalır. Torpağa sirayət etmiş bu xəstəlik-
dən xilas olmaq isə çox çətindir. Ona 
görə də həmin məhsulların məhv edil-
məsi düzgün addımdır.

eyd edək ki, son illər Azərbayca-
na kartof toxumları, əsasən, Rusiya 

ederasiyası, krayna Respublikası, 
Gürcüstan Respublikası, Niderland 
Krallığı və Türkiyə Respublikasından 
gətirilir. eyd etdiyimiz kimi, ölkəyə kə-
nardan gətirilən kartof  isə çox zaman 
istifadəyə yarasız olur. ida Təhlükə-
sizliyi Agentliyinin məlumatına əsasən, 
laborator müayinələr zamanı kartof 
yumrularında halqavari bakterial çü-
rümə və fitopatogen bakteriyalar qo-
nur çürümə  aşkar edilib. Həmin fakt-
larla bağlı qanunvericiliyə uyğun olaraq 
müvafiq tədbirlər görülüb. Təkcə onu 
qeyd etmək kifayətdir ki, bu ilin əvvəl-
lərində İrandan və Rusiyadan ölkəmizə 
gətirilən 700 tondan artıq keyfiyyətsiz 
kartof məhv edilib. Həmin  məhsulların 
daxili bazara yol tapması isə, son nəti-
cədə, kartof təsərrüfatında ciddi prob-
lemlər yaradar, məhsuldarlığın xeyli 
aşağı düşməsinə səbəb olardı. 

Va if  AYRA V,  
irba ır YA ZA Ə  

yyub H Ü S E Y N O V , 
zad stehlak ılar Birliyinin sədri

lkənin kartof bazarında uzun 
illərdir ki, böyük çaşqınlıq, qey-
ri-müəyyənlik var. Hazırda bu sahə-
də istehlakçıları narazı salan amil-
lər çoxdur. Kartofun növ dəyişikliyi, 
əhalinin dadına, tamına öyrəşdiyi 
kartofun tədricən yoxa çıxması 
və ya məhsuldarlığın aşağı düş-
məsi, dərmanların təsirsizliyi kimi 
məsələlər bu baxımdan ciddi nara-
hatlıq yaradır. 

lkəmizin əsas kartofçuluq ra-
yonu olan Gədəbəydə növ dəyişik-
liyi Azad İstehlakçılar Birliyini daim 
narahat edir. Belə ki, vaxtilə Azər-
baycana humanitar yardım olaraq 
verilən və heç bir yoxlamadan keçi-
rilməyən kartof sortları bir çox yer-
lərdə olduğu kimi, Gədəbəydə də 
əkinçiliyə cəlb olunub. Həmin növ 
kartoflar Kolorado böcəyinə dözüm-
lü olmasına baxmayaraq, geninə 
müdaxilə edilmiş sortlardır. Məlum 
olduğu kimi, sözügedən ziyanveri-
ci kartofun yarpaqlarını yediyindən 
məhsuldarlıq aşağı düşürdü. Bunun 
qarşısını almaq üçün Kolorado bö-
cəyinə dözümlü yeni kartof sortları 
yetişdirildi. Belə sortlara isə ziyan-
verici böcəklər heç bir halda yaxın 
dura bilmir. Bununla belə,  Kolorado 
böcəklərinin yem bazası azadlığın-
dan təbiətin zəncirvari reaksiyası 
baş verib. Yəni, bu növ həşərat-
larla qidalanan canlılar da məhv 
olub. Düzdür, bunlar yalnız vizual, 
məsələnin görünən tərəfləridir.

Hazırda Azərbaycan bazarın-
da kartofun 1 kiloqramının qiyməti 
60 qəpikdən 2 manatadək dəyişir. 
2 manata satılan içi ağ Gədəbəy 
kartofudur. Rusiyadan idxal edilən 
kartofun topdansatış qiyməti 60, pə-
rakəndə satışı isə 70 qəpikdir. Heç 
şübhəsiz, istehlakçıların əksəriyyəti  
Gədəbəy kartofuna daha çox üstün-
lük verir. Bununla belə, hazırda daxi-
li bazarda kartofun 20-yə yaxın növü 
mövcuddur. eyd etmək istəyirəm 
ki, ayrı-ayrı regionlar üçün uyğun-
laşdırılmış növlər bəzən yaxşı bar 
versə də, müəyyən hallarda lazımı 
məhsuldarlıq əldə etmək mümkün 
olmur. Burada kimyəvi dərmanların 
da çox böyük rol oynamasını demə-
liyik. Elə əhalidən gələn məlumatlar 
da son illər kimyəvi dərmanların tə-
sirinin azlığını təsdiq edir. Bununla 
yanaşı, kartofçuluqda gübrələrin də 
az təsirli olmasından çox danışılır. 
Bu da son nəticədə gübrələrdən 
daha çox istifadəyə yol açır. Biz hər 
il sadə bir cihazla kartofun tərkibində 
olan nitratların miqdarını yoxlayırıq. 
Təəssüflər olsun ki, kənd təsərrüfatı 
ilə məşğul olanlar yüksək məhsul-
darlıq əldə etmək üçün gübrələrdən 

geniş istifadə edirlər. Nəticədə, kar-
tofun tərkibində nitratların miqdarı 
əksər hallarda normadan 70 faiz çox 
olur. Əlbəttə bu, yolverilməzdir. Çün-
ki belə hallar istehlakçıların tədrici 
zəhərlənməsinə gətirib çıxara bilər. 

lkənin cənub bölgəsində– erik 
və Yardımlı rayonlarında əhalinin, 
necə deyərlər, “dağ kartofu” adı ilə 
böyük məmnuniyyətlə almaq istədi-
yi kartofda da məhsuldarlığın aşağı 
düşməsi tendensiyası barədə bizə 
məlumatlar daxil olur. Düşünürəm 
ki, Kənd Təsərrüfatı Nazirliyi və 

ida Təhlükəsizliyi Agentliyi elə bir 
iş aparmalıdırlar ki, ölkədə kartof-
çuluğun inkişafı vüsət alsın. Bunun 
üçün, ilk növbədə, gen dəyişikliyinə 
uğramış kartof sortları toxumçuluq-
dan çıxarılmalıdır. 

Son illər bir çox kənd təsərrüfatı 
məhsullarının bazara çıxarılmasın-
da  möhtəkirlik hallarına da təsadüf 
olunur. Bir misal çəkim  əlilabad 
rayonunda kartofçuluq çox yaxşı 
inkişaf edirdi. Bu il problemlər ora-
da da özünü ciddi şəkildə göstərdi. 
Problem isə, əsasən, məhsulun sa-
tılması ilə bağlı idi. Belə ku, xüsu-
su bir alverçilər dəstəsi meydana 
çıxıb. Mənə verilən məlumata görə, 
onların vasitəçiliyi olmadan kartofu 
əkinçidən alıb topdansatışını həya-
ta keçirmək mümkün deyil. Kartof 
istehsalçıları bununla bağlı müvafiq 
qurumlara müraciət etsələr də, al-
verçilərin qarşısını ala bilməyiblər. 
Nəticədə, alın təri ilə yetişdirdiklə-
ri məhsul onların zərərinə olan bir 
təsərrüfat fəaliyyəti ilə yekunlaşıb.

Təəssüf hissi ilə qeyd etmək 
istəyirəm ki, son illər əkin-biçin 
adamı kənd təsərrüfatının idarə 
olunmasında elmi nailiyyətlərdən 
istifadədən xeyli uzaq düşüblər. 

üsusən də fərdi təsərrüfatlar bu 
məsələdə daha çox çətinlik çəkirlər. 
Düşünürəm ki, ölkəmizdə Koopera-
siya haqqında qanunun işlənməsi 
çox vacibdir. Bu da aqrar sahədə 
çalışan fərdi təsərrüfatların koo-
perasiyada birləşməklə suvarma 
mənbələrindən, ziyanvericilərə qar-
şı mübarizə imkanlarından, eləcə 
də elmi- tədqiqat institutlarının töv-
siyələrindən kompakt, səmərəli şə-
kildə istifadə etməyə imkan yaradar. 
Azərbaycanda kartofçuluğun inkişa-
fı yüksək səviyyəyə çatdırılmalıdır 
ki, daxili bazar Rusiyadan və digər 
ölkələrdən asılılı  olmasın.

kspert rəyi
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Milli təhsilimiz yeni dərs ilinə 
hansı uğurlarla gəlib?

əvvəli 1-ci səhi ədə

üzuli şəhər 1 nömrəli tam orta 
məktəbində 104 şagirdlə 11 sinif təş-
kil edilib. Məktəbdə 15 müəllim dərs 
keçəcək. açın şəhər 2 nömrəli tam 
orta məktəbində 1 7 şagirddən yaradı-
lan 11 sinifdə 16 müəllim tədrisi həyata 
keçirəcək. açın rayonu Zabux kənd 
tam orta məktəbində də 11 sinif təşkil 
olunub. Burada 51 şagird təhsil alacaq, 
onlara 15 müəllim dərs deyəcək. Şuşa 
şəhər 1 nömrəli tam orta məktəb 12 
sinifdə 49 şagird, 25 müəllimlə tədris 
ilinin ikinci yarısında fəaliyyətə başla-
yacaq.

 lkənin məktəb infrastrukturu yax-
şılaşır. əzalı məktəblərin sayı son 
illərdə 0 faizə qədər azalıb. Hazırda 
Azərbaycanda 654 məktəbin ya tə-
mirə, ya da yenidən tikilməsinə ehtiyac 
var. Bu sırada iri məktəblərin sayı az-
dır, hətta 100-ə qədər məktəb var ki, 
şagird sayı 0-dan aşağıdır.

* * *
Son bir il ərzində məktəbəqədər təh-

sil müəssisələrinə mərkəzləşmiş qayda-
da işə qəbul çərçivəsində 241 tərbiyəçi 
işə götürülüb. Burada da sertifikatlaşdır-
manın həyata keçiriləcəyi nəzərdə tutu-
lur. 2026-cı ilə qədər 17 min pedaqoji 
heyətin təlimlərdən keçirilməsi və serti-
fikatlaşdırılması planlaşdırılıb.  

 Yeni tədris ilində heç vaxt bağça 
olmayan kiçik kəndlərdə icma əsaslı 
qrupların yaradılması davam edəcək. 
Hazırda 800 qrupda 16 minə yaxın 
uşaq tərbiyə alır.  zəl-dövlət müəs-
sisələrinin partnyorluğuna əsaslanan 
alternativ modellər üzərində də iş ge-
dir. mumiyyətlə, bu tədris ilində mək-
təbəqədər təhsilə 220 min uşağın cəlb 
edilməsi gözlənilir.

* * *
Bu il 7,4 milyon nüsxədə 18 dərs-

lik çap olunub. 24 dərslik təkmilləşdiri-

lib, 7 yeni dərslik hazırlanıb. Dərsliklər 
artıq şəhər və rayon məktəblərindədir.   

* * *
2017–2018-ci ildə 4  məktəbdə 6,5 

min şagirdlə başlayan “Rəqəmsal ba-
carıqlar” layihəsi artıq 418 məktəbdə 
00 min şagirdi əhatə edir. Növbəti təd-

ris ilində   layihə 5  şəhər və rayondakı 
5 2 məktəbdə 410 min şagird və  min 
müəllimlə  davam edəcək. STEAM la-
yihəsi 400-dək məktəb və 0-a qədər 
STEAM mərkəzlərində 180 mindən 
çox şagirdi əhatə edəcək.

iber-optik internetə qoşulan mək-
təblərin sayı1 00-dür və bu, şagirdlərin 
75 faizi deməkdir. 2026-cı ilin sonuna 
1500 məktəb dünyaya bu şəbəkə ilə 
açılacaq.

Hazırda məktəblərdə 11 şagirdə 1 
kompüter düşür. Məktəblərə hər il 40-
50 min kompüterin verildiyini nəzərə 
alsaq, 200 min kompüterin alınması ilə  
2026-cı ildə bu rəqəm hər 6 şagirddən 
birinə olan nisbətdə dəyişəcək.

* * *
Peşə təhsili müəssisələrində ha-

zırda 25 minə qədər təhsilalan var. Ali 
təhsilə keçid imkanı verəcək yüksək 

texniki peşə təhsili üzrə 1460 nəfər təh-
sil alır. Dövlət sifarişli yerlərin sayı 0 
faiz artaraq bu tədris ilində 18 mindən 
çox olacaq. Növbəti tədris ilində peşə 
təhsili müəssisələrinə tələbə qəbulu 
sayını 26 minə çatdırmaq planlaşdırı-
lıb. Azərbaycan dünyada peşə təhsili 
üzrə ən vacib yarış olan “ orldSkils” 
üzvüdür. 

* * *
Son 10 ildə ali təhsil müəssisələ-

rinə tələbə qəbulu 40 faizdən çox artıb. 
Bu artımda dövlət sifarişli yerlərin payı 
daha çoxdur. Bu say 2 dəfə çoxalıb. 

üsusən tibb ixtisasları, müəllimlik və 
İT üzrə dövlət sifarişi əsasında təhsil 
alan tələbələrin sayı dəfələrlə çoxdur.

* * *
Magistratura səviyyəsi üzrə 202 –

2024-cü tədris ilində qəbul 1 485 nəfər 
olub ki, bu da 10 il əvvəl ilə müqayisə-
də  dəfə çoxdur. 202 –2024-cü tədris 
ilində tələbə köçürülməsi üzrə 4 16 
müraciət daxil olub və onların 80 faizi 
təsdiqlənib.

azırladı  Ə ƏLİYEV  
XQ

İxtisas təhsilinə əlçatanlıq necədir?
Yataqxana yoxdursa, qiymətlər qalxırsa...  

Yeni dərs ili ərəfəsində ən çox 
səsləndirilən suallardan biri də 
tələbələr üçün təhsil krediti, onun 
əhatə dairəsi ilə bağlı olub. 

Sirr deyil ki, orta statistik bir ailənin 
məktəb partası arxasından yenicə qalxan 
17 – 18 yaşlı yaşlı övladı təhsil haqqını 
ödəməkdə çətinlik çəkir. 

Bu çətinliklərin qarşısını müəyyən 
qədər almaq üçün, əsasən ödənişli əsas-
larla oxuyan tələbələr üçün təhsil kredi-
ti nəzərdə tutulub. Bu məqsədlə Təhsil 
Tələbə Kredit ondu yaradılıb. Azərbay-
canda rəsmi olaraq fəaliyyət göstərən 
dövlət və özəl təhsil müəssisələrində ali 
təhsil alan hər kəs müəyyən şərtlər daxi-
lində fondun verdiyi təhsil kreditindən ya-
rarlana bilər. Amma necə

Əvvəlcə bu il ali təhsil müəssisələrinə 
qəbul olunmuş tələbələrlə söhbət etdik. 
Müsahiblərim özəl təhsil müəssisəsində 
ödənişlə təhsil alacaqlar. Onların heç bi-
rinə sosial təhsil krediti düşmür. Yəni bu 
tələbələr yalnız hamının yararlana bilə-
cəyi təhsil krediti ala bilərlər. 

dının əkilməsini istəməyən 
əzər niversitetinin 1-ci kurs tələbə-

si söhbət zamanı bunları bildirdi  
– Hər il 4 min manat təhsil haqqı 

ödəməliyəm. Bakıda kirayədə qalmaq, 
kommunal xərclər, qidalanmaq və əlavə 
xərclər də çoxdur. Tələbə adını qazan-
dığıma görə sevinirəm, amma tələbə 
krediti maksimum  min manata qədər 
təhsil haqqı ödəyən tələbələrə veriləcək. 
50-dən çox bal yığmışam. Regionlardan 

birində ali təhsil müəssisəsində ödənişsiz 
təhsil ala bilərdim, əzər niversitetini 
seçdim. Bu qədər yüksək təhsil haqqı 
alan universitet niyə yataqxana tikmir  

i ər tələbə isə 2 0-dən az bal yı -
dı ı ü ün təhsil kreditindən yararlana 
bilməyəcəyini dedi  

–Düşünürəm ki, bu doğru qərar deyil. 
Təhsil haqqı ilə bağlı çətinliklər mənim 
kimi yüzlərcə tələbəni problem qarşısın-
da qoyacaq. Digər tərəfdən standart təh-
sil kreditinin faizi çox yüksəkdir. 

nsiyyət urdu umuz 3-cü tələbə 
dedi  

–Təhsil kreditləri əlçatan deyil. Nə-
yisə bəhanə edib şərtə uyğun gəlmədi-

yimizi deyəcəklər. Ona görə də müraciət 
etməyəcəyəm. 

Doğrudan da, ölkəmizdə özəl təhsil 
müəssisələrində ödənişlər kifayət qədər 
yüksək olsa da, onların yataqxanaları 
yoxdur. 

əhsil eks erti lmin uri bir ne ə 
il öncə yaradılan əhsil ələbə redit 

ondunun təhsil ha ılarını birdə əlik 
ödəməkdə əziyyət əkən  və onlara 
müraciət edən tələbələrə yardım ı ol-
du unu və rosesin bu il də davam 
etdiyini bildirdi  

– Tələbə 1-ci kursun ilk semestrində 
kredit almaq üçün qəbul imtahanlarında 
minimum 250 bal toplamalıdır. 2-ci kur-
sun 1-ci semestrində tələbə kreditindən 
faydalanmaq istəyənlərin isə heç bir aka-
demik borcu olmamalıdır. Onların ümumi 
orta qiymət göstəricisi isə 71 balı keçmə-
lidir. 

– Bu kreditin illik təhsil haqqı  min 
manatdan yuxarı olan ixtisaslara ayrılma-
ması bir çox tələbəni çətin duruma salır. 
TTK -nin nizamnaməsində və Nazirlər 
Kabinetinin müvafiq qərarında bu məsələ 
ilə bağlı heç bir qeyd yoxdur. Tələbə kre-
ditləri illik təhsil haqqının məbləğindən 
asılı olmayaraq, müəyyən şərtlərə cavab 
verən hər kəsə niyə şamil olunmur  

– ABŞ-da bununla ederal Agentlik 
məşğul olur. Agentliyin çox böyük döv-
riyyəsi var. Kreditlər  növdür  federal 
tələbə krediti, valideyn krediti və özəl 
kredit. Hər biri müxtəlif qruplara və mü-
vafiq şərtlərlə verilir, faizlər çox aşağıdır. 
Dövlət yaxşı oxuyan tələbələr üçün bir 

sıra başqa güzəştlər də tətbiq edir. Bəzi 
ştatlarda təhsildə, elmdə yüksək nəticə 
əldə edən tələbələrə kreditlər bağışlanır. 

Analoji qurumlar Almaniyada, ran-
sada, Böyük Britaniyada, Şərqi Avropa 
ölkələrində də var. 

ks ert dil əliyevin də ikirləri 
mara lı oldu   eyd etdi ki, son ün-
lər təhsil ha ı ilə ba lı narahatlı  ar-
tıb  ələbə bu il əbul olunub, amma 
təhsil ha ını ödəyə bilmir  

– Narahatlığa əsas yoxdur. Tələbələ-
rimiz təhsil kreditindən müəyyən əsaslar-
la yararlana bilərlər. Şərtlər kifayət qədər 
asandır. Yeni qəbul olunan tələbəyə ba-
lının 250-dən çox olması, növbəti illərdə 
isə ortalama balının 71-dən aşağı olma-
ması şərti ilə kredit verilir. Düşünürəm bu, 
ədalətli qərardır. 

Ekspertlərin dediklərinə onu da əlavə 
edək ki, Təhsil Tələbə ondunun da 
konkret gözləntiləri var. Onlar istəyirlər ki, 
tələbələr yaxşı oxusunlar. ondun mara-
ğı var ki, yaxşı göstəriciləri olan tələbəyə 
yatırım etsin, o yalnız dərsləri ilə məş-
ğul olsun. Gələcəkdə isə iş tapıb krediti 
ödəyə bilsin.  

Təhsilə yatırılan sərmayə uzun müd-
dətə hesablanır. Yəni onun bəhrəsini illər 
sonra görə bilərik. Bu gün təhsilalanların 
problemlərinin həllinə də bu gerçəkdən 
yanaşılmalı, bu sahədəki problem və çə-
tinliklər tezliklə aradan qaldırılmalıdır. 

Leyla R A VA  
XQ

Məktəblərdə qida nəzarəti  
Elm və Təhsil Nazirliyinin ilə Qida Təhlükəsizliyi Agentliyinin rəhbərlikləri 

təhsil müəssisələrində bufetlərin fəaliyyətinə dair məsələni ətraflı müzakirə 
ediblər.   

Agentliyin sədri oşqar Təhməzli 
jurnalistlərə açıqlamasında deyib ki, bü-

tün təhsil müəssisələrində xüsusi qida 
nəzarətinə başlanılacaq  “Bu ildən eti-

barən ida Təhlükəsizliyi İnstitutu nazi-
riliyin tabeliyindəki bütün müəssisələrdə 
xüsusi proqram və təlimlər həyata ke-
çirəcək. Keyfiyyətə nəzarət məsələlə-
rinə, həmçinin məhsulların daşınması, 
çardırılması, satılmasına xüsusi nəzarət 
prinsipləri tətbiq olunacaq. mid edirəm 
ki, gələcəkdə neqativ hallar ortadan qal-
dırılacaq”.

XQ

Sahibkarlıq fənnə çevrilir
Cari dərs ilindən “İnnovativ məktəb” layihəsi çərçivəsində bir neçə təhsil 

müəssisəsində sahibkarlıq fənni pilot şəkildə tədris ediləcək.

Elm və Təhsil Nazirliyindən verilən xə-
bərə görə, bu məqsədlə İsrailin ən böyük 
məktəb şəbəkəsi “ORT İsrail” müvafiq dərs 
vəsaiti hazırlayıb.

Sözügedən vəsait şagirdləri gələcəyin 
çağırışlarına hazırlayacaq sahibkarlıq 
təfəkkürü, yaradıcı düşüncə və XXI əsr 
bacarıqlarının aşılanması kimi mövzuları 
əhatə edir. Kitaba layihəəsaslı tapşırıqlar, 
komanda işləri və individual çalışmalar da 
daxil edilib.

Sahibkarlıq fənninin tədrisi ilə bağlı sent-
yabrın 4– -də pilot tədris aparılacaq mək-
təblərin direktor və müəllim heyətinə “ORT 
İsrail” mütəxəssisləri təlim keçiblər. Təlimdə 
layihəəsaslı tədris, müəllimlərin şagirdlərə 
yanaşması, məktəblilərin yaradıcı düşüncəyə 
təşviqi, sinif otağında müəllim-şagird rolları 
və digər mövzulara toxunulub, praktiki tap-
şırıqlar, interaktiv müzakirələr təşkil edilib.

 

“YAŞAT”ın ali məktəbə daxil olmuş  
şəhid övladlarına hədiyyəsi    

Fonddan verilən məlumata görə, Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanında 
Vətəndaşlara Xidmət və Sosial İnnovasiyalar üzrə Dövlət Agentliyinin sədri Ülvi 
Mehdiyevin 2023–2024-cü tədris ili üzrə rəsmi olaraq akkreditasiya olunmuş ali təhsil 
müəssisələrinə qəbul edilən şəhid ailə üzvləri ilə görüşü olub.  Bildirilib ki, Fond bu il də 
ilk dəfə tələbə adını qazanan hər şəhid övladına 2 min AZN pul mükafatı verəcək.
Ülvi Mehdiyev onları bu əlamətdar ha-

disə münasibətilə təbrik edib, təhsil həyatla-
rında və gələcək fəaliyyətlərində uğurlar arzu 
edib. Görüş iştirakçılarına fondun 2 min A N 

birdəfəlik pul mükafatının sertifikatları təq-
dim olunub.

XQ

  aktlar ə rə əmlər

 AL

Zamanı qabaqlayan  
gənc – 15 yaşlı tələbə

Hər sahədə zamanı qabaqlayanlar həmişə, 
hər kəsdə böyük maraq doğurur. Bu günlərdə 
isə Bakı məktəblisi – 15 yaşlı Məhəmməd 
Həsənzadənin vaxtından iki il əvvəl tələbə 
adı qazanması onun kimliyi, bu uğuru necə 
qazanması ilə bağlı suallar doğurdu.

ncə onu qeyd edək ki, Məhəmməd 
həkimlər ailəsində doğulub. Anası oftal-
moloq, atası isə cərrah–ginekoloqdur. 
Məhəmmədin asif adlı qardaşı, atimə 
adlı bacısı var. Ailənin başçısı Yaşar 
Həsənov Naxçıvanda işə göndərildiyinə 
görə onlar 5 il orada yaşayıblar. 

Bacısı atimə 1-ci sinfə gedəndə 
Məhəmmədin 5 yaşı varmış və  ingiliscə 
1000-ə qədər sayırmış. O dildə çox söz, 
hətta şeir də bilirmiş. Bir sözlə, çox  zə-
kalı uşaq imiş. atiməni dərsə aparıb-gə-
tirəndə anası Kəmalə xanım Məhəmmədi 
də özü ilə götürürmüş. Dəhlizdə bacısını 
gözləyəndə onun şeir söyləməsi, zirəkliyi 
müəllimlərin diqqətini cəlb edib. şağın 
bu qabiliyyəti barədə xəbər məktəbin di-
rektoruna da çatıb. Beləliklə, Məhəmməd 
5 yaşında  xüsusi yoxlanışla 1-ci sinfə 
qəbul edilir. 

Kəmalə Həsənova oğlunun uğurun-
dan iftixarla danışır

– Məhəmməd həmişə öndə olmağı 
sevib. Bu yaşında onun 1 saatı da boş 
deyil. axtın qədrini onun kimi bilən çətin 
tapılar. Hansı saatda idman etməyi, dost-
ları ilə görüşməyi, hətta telefonla, kom-
püterlə məşğul olmağı,  yemək yeməyi, 
dərs oxumağı öncədən sıralayır. Aşağı 
siniflərdə oxuyanda yuxarı sinfin dərsləri 
ilə maraqlanırdı. O, 9-cu sinfi  267 say-
lı məktəbdə əla qiymətlərlə bitirdi. Son-
rakı illərdə Ağdam şəhər 28 saylı köç-
kün məktəbində oxudu. O, orta təhsilini 
fərqlənmə attestatı ilə başa vurdu.

İmtahanlarda mən Məhəmməddən 
daha yüksək nəticə gözləyirdim. O, 585 
yox, 650–700 bal toplaya bilərdi. Əgər o 
qəza olmasaydı...

yrəndik ki, Məhəmməd yanvar ayın-
da skuter sürərkən yıxılıb və ciddi zədə 
alıb, 2 ay yataqda qalıb. Müalicə dərslər-
dən geri qalmasına səbəb olsa da, özün-
də güc tapıb. Arzuladığı nəticəni əldə edə 

bilməsə də, Bakı Dövlət niversitetinin 
hüquq fakültəsinə daxil olub. Məhəmməd 
bildirdi ki, arzuları çoxdur

 – Hüquq fakültəsini bitirdikdən sonra 
xarici ölkələrin birində kibercinayətkarlıq-
la bağlı təhsil almaq və o sahədə işləmək 
istəyirəm.  Kiberhücumların vurduğu zi-
yanın əhatəsi get-gedə genişlənməkdə-
dir. Mən də bu sahədə çalışmaq, cinayət-
lərin qarşısının alınması üçün lazımi 
təhsil almaq arzusu ilə yaşayıram.

 Kəmalə xanım həmişə oğlunun bö-
yük dəstəkçisi olub

– Oğlumun ali məktəbə hazırlaşan 
zaman keçirdiyi yuxusuz gecələr hədər 
getmədi.     Məhəmməd qəza keçirən-
dən sonra onu itvaya, Riqa Texniki 

niversitetinə ingilisdilli yay düşərgəsinə 
göndərdim –  həftə Riqanı, Estoniyanı, 

inlandiyanı, İtaliyanı, ransanı gəzmək 
şansı əldə etdi.  İmtahandan sonra olan 
bu gəzinti onun əhvalına yaxşı təsir etdi. 

İki qardaşını, bacısının yoldaşını 
ətənə qurban verən Kəmalə xanıma oğ-

lunun, ümumiyyətlə, övladlarının uğurları 
nə qədər xoş olsa da, ürəyindəki kədər 
üz-gözündən çəkilməyib. İtki onu daxilən 
sarsıtsa da, bu pozitiv xanıma şəhidlərlə 
bağlı yazılan, deyilən hər söz  təskinlik 
verir.

“Hələlik, Məhəmmədin təhsil uğur-
larına şahid və dəstək olun!”– diləyilə 
ailədən ayrılıram.  15 yaşlı tələbəmizi isə 
universitet, mühazirələr, seminarlar və ki-
tabxanalar gözləyir.

ğur olsun, Məhəmməd, tələbə adın 
mübarək!

Zərifə Ə İR Z  
XQ

Kirayə mənzillər  
niyə bahalaşır?

eni dərs ilinin başlanması ilə əlaqə-
dar Bakının kirayə mənzil bazarında da 
yüksəliş  yaranıb  tən aylarla müqa-

yisədə qiymətlər 50 100 manat bahalaşıb  
niversitetlərin yaxınlı ında yerləşən əra-

zilərdə evlər minimum 50 500 manata 
təklif edilir  Bütün bunlar rayonlardan 
ələn tələbələrin sərfəli mənzil tapmasını 

çətinləşdirir   
Bakı Dövlət Universitetinin mexani-

ka–riyaziyyat fakültəsinin 2-ci kurs  tələbə-
si Həsən Məmmədov da belələrindəndir. O, 
keçən il 2 nəfərlə birlikdə qaldığı evi yay 
tətilində tərk edib, geri döndükdə isə yerinə 
başqa kirayənişinin götürüldüyünü görüb. 
Həsən kirayəni tək ödəməyin çətin olduğunu, 
buna görə də özünə otaq yoldaşları axtardığı-
nı, lakin hələ tapa bilmədiyini dedi.

Digər tələbə  Əhməd İslamov Bakıda 
mənzil tapa bilmədiyi üçün Xırdalanda otaq 
kirayələyib. O, tələbə adını bu il qazansa da, 
sevinci uzun sürməyib. Şəhərdən kənarda 
qalmağı, əlavə vaxt və pul itirəcəyi onu xeyli 
qayğılandırıb. 

Texniki Universitetin 1-ci və 3-cü kurs 
tələbələri Qalib Əliyevlə Osman Hüseynov 
oğlanlar üçün ev tapmağın daha çətin oldu-
ğunu dedilər. Osman, necə deyərlər, “tüstülü” 
qiymətlərdən danışaraq, avqust ayından ev 
sahiblərinin suni şəkildə bahalaşma yaratdı-
ğını dedi.

Gənclərdən nə üçün tələbə yataqxanaları-
na müraciət etmədiklərini soruşduq. Dedilər 
ki, yataqxanalar köhnə və şəraitsizdir, bəzi ali 
məktəblərdə isə yerli-dibli yoxdur.    

Kirayə bazarındakı tələbləri öyrənmək 
üçün əmlak agentlərinə yaxınlaşdıq. Satış 
meneceri Ramin Abdulov bildirdi ki, əsasən, 
2, 3 və 4 otaqlı evlərə tələbat çoxdur, qiymət 
artımı da bu mənzillərdə müşahidə olunur: – 
Qiymətlər evin şəraiti və binanın təzəliyinə 

görə dəyişir. Belə evlərin qiyməti 450 manat-
dan başlayaraq, 00–1000 manata çatır. Ən 
baha evlər şəhərin mərkəzində və Yasamal 
rayonunda təklif edilir. Əsas səbəb evlərin 
məhdud sayda, tələbatınsa çox olmasıdır. 
Yeni tikilən binalar problemin həllinə kömək 
etmir, çünki onlardakı mənzillərin kirayə 
haqqı yüksək olur.

Ramil Abdulovun sözlərinə görə, qiymət 
artımı son 2 ildə daha çox müşahidə edilir.

Bunun bir səbəbi də istismar müddətini 
bitirmiş və qəzalı vəziyyətdə olan binaların 
sökülməsidir.

Əmlak işləri üzrə ekspert Elnur Fərzəli-
yev isə bildirdi:

– 2016-ci ildən paytaxtda onlarla köhnə, 
çoxmənizlli bina və fərdi həyət evlərindən 
ibarət yaşayış massivi sökülərək, yeni tikilən 
binalarla əvəzlənir. Bu proses hələ də davam 
edir. Sökülən evlərin sakinləri də onlara yeni 
yaşayış yeri tikilənə qədər kirayədə yaşamalı 
olurlar.

 Beləliklə, paytaxt sakinləri özləri də 
Bakıda kirayənişinə çevrilirlər. Yəni, kirayə 
bazarında tələbat artır və qiymətlər qalxır. Bu 
da, öz növbəsində, evaxtaran tələbələrin işini 
çətinləşdirir. Bu problemin həlli üçün şəhər-
dəki köhnə tələbə yataqxanaları sökülməli, 
əvəzinə, yeni və hündürmərtəbəli binalar, 
kampuslar tikilib tələbələrin istifadəsinə ve-
rilməlidir.

Rüfət Ə ƏRRƏ V
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Azərbaycan Respublikası Elm və Təhsil Nazirliyi 

Bakı Dövlət Universiteti 
aşağıdakı fakültə və kafedralarda boş olan və seçki müddəti başa çatacaq vəzifələri tutmaq üçün 

MÜSABİQƏ ELAN EDİR
a edra müdiri vəzi əsini tutma  ü ün

K af ed r alar əz ələr erlər
Əql  mülk yyət hüququ kafedrası Kafedra müd r 1
Tətb q  anal z n r yaz  üsulları kafedrası Kafedra müd r 1

z k  coğra ya kafedrası Kafedra müd r 1
Geodez ya və kartoqra ya kafedrası Kafedra müd r 1
Arxeolog ya və etnoqra ya kafedrası Kafedra müd r 1

Pro essor-müəllim vəzi əsini tutma  ü ün

K af ed r alar əz ələr erlər
Botan ka və b tk  z olog yası kafe-
drası

Müəll m x1
0 , 5

Molekulyar b olog ya və b otexnolog -
yalar kafedrası

Dosent
Müəll m

0 , 5
2x1

B o z ka və b ok mya kafedrası Müəll m 1
Zoolog ya və z olog ya kafedrası Müəll m 0 , 5
İqt sad yyat kafedrası Müəll m 1
Beynəlxalq münas bətlər kafedrası Dosent

Müəll m
1
1
0 , 5

Pol tolog ya və sos olog ya kafedrası Baş müəll m
Müəll m

0 , 5
x1

Mal yyə və menecment kafedrası Müəll m 1
0 , 5

R yaz  qt sad yyat kafedrası Dosent
Baş müəll m

1
1

Dünya qt sad yyatı kafedrası Müəll m 1
z k  coğra ya kafedrası Professor

Dosent
1
1

H drometeorolog ya kafedrası Müəll m 1
İqt sad  və sos al coğra ya kafedrası Müəll m 1

0 , 5
Geodez ya və kartoqra ya kafedrası Müəll m 2x1

ar c  ölkələr n qt sad -s yas  coğra -
yası və tur zm kafedrası

Müəll m 1

Ekoloj  k mya kafedrası Professor
Baş müəll m
Müəll m

1
1
1

Torpaqşünaslıq və daşınmaz əmlakın 
kadastrı kafedrası

Dosent
Müəll m

1
2x1

B oekolog ya kafedrası Müəll m 2x1
oğra  ekolog ya kafedrası Müəll m 2x1

Azərbaycan d lç l y  kafedrası Professor 1
Rus ədəb yyatı tar x  kafedrası Professor 1
İng l s d l  human tar fakültələr üzrə  
kafedrası

Müəll m 0 , 5

İng l s d l  təb ət fakültələr  üzrə  
 kafedrası

Müəll m 1

mum  d lç l k kafedrası Dosent 0 , 5
Rus d l  human tar fakültələr üzrə  
kafedrası

Müəll m 1

Maddə quruluşu kafedrası Baş müəll m 1
Astro z ka kafedrası Müəll m 0 , 5

mum  z ka və z kanın tədr s  meto-
d kası kafedrası

Müəll m 1

Opt ka və molekulyar z ka kafedrası Baş müəll m 1
2x0,5

Bərk c s mlər z kası kafedrası Baş müəll m 1
Yarımkeç r c lər z kası kafedrası Baş müəll m 1

z k  elektron ka kafedrası Baş müəll m 1
Nəzər  z ka kafedrası Professor

Müəll m
1
0 , 5

İnsan hüquqları və nformas ya 
hüququ NES O kafedrası

Müəll m 0 , 5

Konst tus ya hüququ kafedrası Müəll m 1
0 , 5

Əmək və ekolog ya hüququ kafedrası Baş müəll m 2x0,5
nayət proses  kafedrası Müəll m 0 , 5

Beynəlxalq ümum  hüquq kafedrası Dosent
Müəll m

1
1

Mülk  hüquq kafedrası Professor
Dosent

1
1

Kr m nal st ka və məhkəmə eksper-
t zası kafedrası

Müəll m 1

Beynəlxalq xüsus  hüquq və Avropa 
hüququ kafedrası

Dosent
Müəll m

1
0 , 5

nayət hüququ və kr m nolog ya kafe-
drası

Müəll m 1

Sənəd menecment  kafedrası Müəll m 1
K tabxanaşünaslıq kafedrası Baş müəll m

Müəll m
1
1

Redaks ya-nəşr yyat ş  kafedrası Baş müəll m 1
Yen  med a və kommun kas ya nəzə-
r yyəs  kafedrası

Müəll m 1
0 , 5

Beynəlxalq jurnal st ka və nformas ya 
s yasət  kafedrası

Professor
Dosent

1
1

K myanın tədr s  metod kası kafedrası Müəll m 4x1
0 , 5

Anal t k k mya kafedrası Dosent
Müəll m

2x1
1

zv  k mya kafedrası Dosent 1
0 , 5

mum  və qeyr -üzv  k mya kafedrası Professor
Baş müəll m

1
0 , 5

Neft k myası və k mya texnolog yası 
kafedrası

Müəll m 2x1

Yüksək molekullu b rləşmələr k myası 
kafedrası

Dosent
Baş müəll m

1
1

Al  r yaz yyat kafedrası Dosent 1
R yaz  anal z kafedrası Dosent

Müəll m
2x1
1

Nəzər  mexan ka və bütöv müh t mex-
an kası kafedrası

Müəll m 0 , 5

R yaz yyat və onun tədr s  metod kası 
kafedrası

Müəll m 1

İdarəetmə nəzər yyəs n n r yaz  
üsulları kafedrası

Baş müəll m 1

unks yalar nəzər yyəs  və funks onal 
anal z kafedrası

Müəll m 1

əbr və həndəsə kafedrası Müəll m 1
əlsəfə tar x  və mədən yyətşünaslıq 

kafedrası
Dosent 1

əlsəfə kafedrası Baş müəll m 0 , 5
Gender və tətb q  ps xolog ya 
 kafedrası

Müəll m 2x1
0 , 5

Sos al və pedaqoj  ps xolog ya 
 kafedrası

Dosent
Müəll m

1
0 , 5

Pedaqog ka kafedrası Müəll m 2x1
0 , 5

Sos olog ya kafedrası Müəll m 1
Sos al ş kafedrası Müəll m x1

zaq Şərq d llər  və ədəb yyatı 
 kafedrası

Müəll m 1
0 , 5

Ərəb lolog yası kafedrası Dosent
Baş müəll m
Müəll m

0 , 5
2x1
1

Azərbaycan tar x  təb ət fakültələr  
üzrə  kafedrası

Müəll m 1

Azərbaycan tar x  human tar 
fakültələr  üzrə  kafedrası

Müəll m 0 , 5

Türk xalqları tar x  kafedrası Müəll m 0 , 5
Mənbəşünaslıq, tar xşünaslıq və 
metod ka kafedrası

Müəll m 1
0 , 5

afqaz xalqları tar x  kafedrası Müəll m 1
0 , 5

əd m dünya və orta əsrlər tar x  
 kafedrası

Müəll m 2x1

Tətb q  r yaz yyat kafedrası Müəll m 1
İnformat ka kafedrası Professor 1
İnformas ya texnolog yaları və proq-
ramlaşdırma kafedrası

Dosent
Baş müəll m
Müəll m

0 , 5
1
2x1

İqt sad  k bernet ka kafedrası Dosent 1
Opt mallaşdırma və darəetmə 
 kafedrası

Müəll m 0 , 5

Q eyd  –  m üsab ədə şt rak etmək ü ün sənədlər se k n n 
elan olundu u ündən zərbaycan es ubl kası əhs l a-
z rl y  olle yasının 201 -c  l 1  noyabr tar l   nömrəl  

ərarı lə təsd  ed lm ş l  təhs l müəss sələr ndə ka edra 
müd r , dekan və dekan müav n  vəz ələr n n tutulması ay-
daları na əsasən 1 ay müddət ndə,  av ust 1 -cı l tar l  
401 saylı l  təhs l müəss sələr ndə ro essor-müəll m vəz -
ələr n n tutulması aydaları ha ında  əsasnaməyə uy un 
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“Azərbaycan Xəzər  
Dəniz Gəmiçiliyi” QSC

tabeliyindəki “Bibiheybət” Gəmi Təmiri Zavoduna 
sahil elektrik şitlərinin satın alınması məqsədilə

AÇIQ MÜSABİQƏ ELAN EDİR 
Müsabiqədə iştirak etmək istəyən şəxslər .asco.az səhifəsinə 

daxil olmaqla elanlar bölməsindən əlavə sənədləri və ətraflı məlumat 
əldə edə bilərlər. Müraciət üçün son müddət 25 sentyabr 202 -cü il 
saat 17.00-dəkdir.

Sənədlər Azərbaycan dilində, 2 nüsxədə əsli və surəti  tərtib 
olunmalıdır xarici dildəki tender təklifləri Azərbaycan dilinə tərcümə 
edilməlidir . Göstərilən vaxtdan gec təqdim olunan zərflər açılmadan 
geri qaytarılacaqdır.

Əlaqə telefonu- 012  404- 7-00, daxili 1177. 
nvan-AZ100 , Bakı şəhəri, Mikayıl seynov küçəsi 2.

B İ L D İ R İ Ş
“Azəristiliktəchizat” AS -nin müxtəlif armaturlar və 

polad dairələrinin satın alınması məqsədilə 202 -cü 
il avqustun 9-da elektron portal vasitəsi ilə keçirilmiş 
açıq tenderinin nəticələrinə əsasən “İnternational Pipe-
line Support” MM  qalib elan edilmiş və həmin MM  ilə 
202 -cü il sentyabrın 1 -də müvafiq satınalma müqavilə-
si bağlanılmışdır.

Tender k missiyası

B İ L D İ R İ Ş
“Azəristiliktəchizat” AS -nin kiçik və orta diametrli 

boruların və digər avadanlıqların dirsək və  siyirtmə , 
iri diametrli boruların və onların dirsəklərinin  D 6 0 9 
mm və  D 720 9 mm , müxtəlif şəbəkə nasoslarının satın 
alınması məqsədi ilə 202 -cü il iyulun 1-də təkliflər sor-
ğusu müsabiqəsi ilə keçirilmiş açıq tenderinin nəticələ-
rinə əsasən “STEE  MATERİA S” MM  və “ M” MM  
qalib elan edilmiş və 202 -cü il sentyabrın 1 -də həmin 
MM -lərlə  müvafiq satınalma müqaviləsi bağlanılmışdır.

Tender k missiyası

“Ulduz” ədəbiyyat dərgisinin 
sentyabr sayı işıq üzü görüb

Jurnal Günel Mehrinin 
“Özüylə söhbəti” və “Doğum 
günü” hekayəsi ilə açılır.

“Şeir vaxtı” rubrikasında 
Seyid Aynur, eyhun tkəm, 
Aydın Arslan, İnqilab Orxan, 

uraman Hüseyn, Süleyman 
Abdulla və Sevinc Yunuslu kimi 
müəlliflərin poeziya nümunələri 
yer alıb.

“Nəsr” rubrikasında isə Anar 
Adilin “Səmadan məktub”, Kə-
nan Hacının “Buynuz qəziyyə-
si”, Bəhruz Niftəliyevin “Bətn və 
batin”, Aysel ikrətin “Kaktus” 
və “Məscidin dəlisi”, Nurlana 
İşığın “Burulğan” hekayələri, 
eləcə də Əlizadə Nurinin “ er 
sözə ehya ki...” essesi dərc edi-
lib. “Təbriz eli” rubrikasında Əli 
Çağlanın “ iman” hekayəsi təq-
dim olunur.

“Tərcümə saatı”nda yer al-
mış ABŞ yazıçısı Barbara ol-
kerin “Dişi canavar” hekayəsini 
Bakı Dövlət niversitetinin ll 
kurs tələbəsi Alsu orijinaldan 
tərcümə edib. “Yazı masası”-
nın növbəti qonağı bu günlərdə 
60 yaşını qeyd edən tənqidçi, 
filologiya üzrə fəlsəfə doktoru, 
“Ədəbiyyat qəzeti”nin baş re-
daktoru Azər Turandır. Profes-
sor Rüstəm Kamalın “Azər Tu-
ran  Məfkurənin və Sözün işığı” 
essesi də yubilyarın çoxşaxəli 
yaradıcılğına işıq tutur.

“ lduz” jurnalı ilə “525-ci 
qəzet”in ortaq layihəsi çərçi-
vəsində ərsəyə gələn və Məti 
Osmanoğlunun təqdimatında 
hazırlanan “Gənc yazarlar üçün 
nəzəriyyə dərsi” bu dəfə Kons-
tantin Balmontun “Poeziya sehr 
kimi” traktatına, ümumilikdə isə 
simvolizm ədəbi cərəyanına 
həsr edilib. ilologiya üzrə fəl-
səfə doktoru Elnarə aragözo-
vanın “Çağdaş nəsrimizin yeni 
imzaları “ lduz”un şəfəqləri 
altında” sərlövhəli yazısında, 
“ lduz” jurnalının iyun sayında 
dərc edilmiş ədəbi nümunələr 
təhlil edilir.

Nəhayət, “Dərgidə kitab”da 
alq yazıçısı Natiq Rəsulza-

dənin “Əminə” uzun hekayəsi, 
“Dərgidə sərgi”də isə Dəniz 
Bəhruzlunun rəsm nümunələri 
yer alıb.

Ə TƏLİ  
XQ

Bakı qarışıq döyüş meydanı olacaq
Çarpışmanın əks-sədası indidən duyulur

Dünən Bakıda noyabrın 4-də 
başlayacaq Rizin Döyüş Federasiyasının 
“Landmark 7” turnirinə həsr olunmuş 
mətbuat konfransı keçirilib. 

Konfrans zamanı federasiyanın təsisçisi 
və baş icraçı direktoru Nobuyuki Sakakibara 
Yaponiyanın dünyaca məşhur qarışıq döyüş 
sənəti MMA  təşkilatı “Rizin”in “ andmark 
7” beynəlxalq turnirinin Bakıda keçirilmə-
sinin tarixi hadisə olduğunu bildirib  “Turnir 
ilk dəfədir Yaponiyadan kənarda keçirilir və 
onun bir sıra beynəlxalq idman yarışlarına ev 
sahibliyi edən Bakıda keçirilməsinə çox şa-
dıq. Tədbirin ərsəyə gəlməsində bizə dəstək 
olan təşkilatçılara – Gənclər və İdman Nazir-
liyinə və Bakı Şəhər Halqası Əməliyyat Şirkə-
tinə xüsusi təşəkkürümü bildirirəm. Əminəm 
ki, azərbaycanlı idmançıların qatıldığı turnirin 
öz vətənlərində keçirilməsi yerli azarkeşləri 
xüsusilə sevindirəcək. Burada olmaqdan çox 
məmnunuq və rizin həvəskarlarına unudul-
maz təcrübə vəd edirik”. 

Konfransda jurnalistlərin suallarını ca-
vablandıran Azərbaycan döyüşçüsü üqar 
Kərəmov rəqiblərinin həmişə güclü olduğunu 
bildirib. İdmançımız Bakıda təşkil olunacaq 
“ andmark 7” turnirində qarşılaşacağı Suzuki 
Çihiro üzərində qələbə qazanacağına əmin 
olduğunu deyib  “Rizin” təşkilatı ölkəmizə 

xoş gəlib. Kəməri icarəyə götürməmişəm. 
Doğma divarlar arasında gücümü sübut edə-
cəyəm. Kəmər ən azı bir il məndə qalacaq”. 

üqar Kərəmovun rəqibi Suzuki Çihiro 
da çempionluğa iddialı olduğunu vurğulayıb  
“Düşünürəm ki, döyüşüb qalib gələ bilərəm. 
O gücü özümdə hiss edirəm. Buraya çempi-
on olmaq üçün gəlmişəm. Çox hazırlıqlıyam”. 

Azərbaycan döyüşçüsü Tofiq Musayev 
isə bildirib ki, öz döyüşləri ilə gənclərə örnək 
olmaq istəyirlər  “Rizin” döyüşündə 2019-cu 
ildə çempion olduqdan sonra “Bellattor”da 
mübarizə aparıram. Həmişə güclü rəqiblərlə 
qarşılaşmışam. Düşünürəm ki, karyeramı elə 
“Rizin” döyüşündə başa vuracağam. Maraqlı 
qarşılaşmalar üçün əlimizdən gələni edəcə-
yik”.

Digər təmsilçilərmiz Tural Rəhimov, Meh-
man Məmmədov və Nəriman Abbasov doğ-
ma azarkeşlər qarşısında çıxış etməkdən 
fəxarət hissi duyduqlarını bildiriblər. Onlar 
Azərbaycandakı turnirdə maraqlı qarşılaş-
maların keçiriləcəyinə və yarışın yüksək sə-
viyyədə təşkil olunacağına əmin olduqlarını 
dilə gətiriblər. 

Sonra ənənəvi olaraq, tədbir zamanı dö-
yüşçümüz üqar Kərəmov ilk dəfə öz rəqibi 
Çihiro Suzuki ilə üzləşdirilib. zləşmədən 
əvvəl soydaşımız “İstəsən döyüşdən sonra 
qələbə kəmərimlə şəkil çəkdirə bilərsən ”- 
deyə rəqibinə meydan oxuyub. Əlavə edək 
ki, hazırda “Rizin” kəmərinin sahibi üqar 
Kərəmov titulunu qorumağa çalışacaq. 

Konfransda turnirin bilet satışına start ve-
rildiyi elan olunub. Həyəcan dolu tədbirə qa-
tılmaq istəyənlər biletləri “iTicket” platforması 
bilet üçün klikləyin  vasitəsilə onlayn və ya 

platformanın şəhərimizdəki kassalarından 
əldə edə bilərlər. eyd edək ki, biletlərin qiy-
məti 50– 50 AZN arasında dəyişir. arşılaş-
maya ilk bileti yaponiyalı azarkeş alıb. 

eyd edək ki, Milli Gimnastika Arenasın-
da təşkil olunacaq turnirdə idmançılarımız 

üqar Kərəmov yaponiyalı Çihiro Suzuki, 
Tofiq Musayev digər yapon Toji Takeda, Nə-
riman Abbasov rusiyalı Ali Abdulxalilov, Meh-
man Məmmədov ABŞ-li astin Skoqqins, 
Tural Rəhimov isə cənubi koreyalı Kyun Pyu 
Kim ilə üz-üzə gələcəklər.

L R A VA  
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Astronavtika konqresinə 
hazırlıq davam edir

Dünən yerli media nümayəndələri üçün oktyabrda Bakıda 
keçiriləcək 74-cü Beynəlxalq Astronavtika Konqresi ilə bağlı 
brifinq təşkil olunub. 

Rəqəmsal inkişaf və nəqliyyat 
nazirinin müşaviri Rəşad Bay-
ramov, Beynəlxalq Astronavtika 
Konqresinin layihə rəhbəri Rəna 

əfərova tədbirin məqsəd və fay-
daları, qeydiyyatdan keçmiş kos-
mik şirkətlər, həmçinin Kİ  təm-
silçilərinin tədbirdə iştirakı barədə 
məlumat veriblər.

eyd olunub ki, qlobal kosmik 
arenanın bir parçası olan Azər-
baycan oktyabrın 2–6-da “ lobal 
çağırışlar və imkanlar  kosmosa 
şans verək” mövzusunda 74-cü 

Beynəlxalq Astronavtika Konqre-
sinə ev sahibliyi edəcək. 

Tədbirin keçirilməsi üçün 
 Heydər Əliyev Mərkəzi və Bakı 
Konqres Mərkəzi ərazisində Sərgi 
pavilyonunun tikintisi davam etdi-
rilir. Bakı konqresinə bu günədək 
1 şirkətin sponsorluğu qeydə alı-

nıb. Sərgi pavilyonunda 6 ölkə-
dən 150 şirkətin stendi olacaq. 
Tədbir çərçivəsində konfranslar, 
190 texniki sessiya və sərgilər ke-
çiriləcək.

XQ
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illi idr mete r l iya idmətindən  erilən mə-
lumata rə, sentyabrın 15-də akıda ə Ab er n ya -
rımadasında ha a əraitinin dəyi kən buludlu laca ı, 
arabir tutulaca ı, əsasən ya mursuz ke əcəyi zlə -
nilir  imal- ərb küləyi əsəcək  a anın temperaturu 

ecə 1 -19  isti, ündüz 0- 5  isti laca  Atm sfer 
təzyi i 5 mm ci ə sütunu laca  isbi rütubət 55- 5 
faiz laca

Azərbaycanın rayonlarında havanın əsasən yağmursuz 
keçəcəyi, lakin gündüz bəzi yerlərdə qısamüddətli yağış ya-
ğacağı gözlənilir. Ayrı-ayrı yerlərdə şimşək çaxacağı, dolu 
düşəcəyi ehtimalı var. Gecə və səhər bəzi rayonlarda du-
man olacaq. Şərq küləyi əsəcək.

Havanın temperaturu gecə 14-17  isti, gündüz 20-25  
isti, dağlarda gecə -7  isti, gündüz 7-12  isti olacaq.

4 1  2 0-1 -44

“Zəngəzur” pley-offa yüksəlib
“Zəngəzur” minifutbol komandası Bolqarıstanda təşkil edilən Avropa 

kubokunda növbəti oyununu keçirib.

Azərbaycan təmsilçisi yer aldığı A 
qrupunda üçüncü matçında Çexiya-
nın “ eşka Olomuç”u ilə qarşılaşıb. 

Oyunda hesabı çexiyalılar açsalar 
da, Azərbaycan komandası bərabər-
lik qolunu vurub. arşılaşma 1 1 he-
sabı ilə başa çatıb. rup mərhələsini 
2-ci yerdə tamamlayan “Zəngəzur” 
pley-o a yüksəlib. 

atırladaq ki, “Zəngəzur” qrupun 
ilk iki turunda “ alaktiko ratsa”nı 
Bolqarıstan  2 0 hesabı ilə məğlub 

edib, Yunanıstan təmsilçisi TMT ilə 
 hesablı heç-heçə edib.
 

Avarçəkmə üzrə Azərbaycan çempionatı 
Mingəçevirdə avarçəkmə üzrə 

Azərbaycan çempionatı keçirilir. 

“Kür” Olimpiya Tədris-İdman 
Mərkəzində təşkil olunan çempionat-
da Bakıdan və Mingəçevirdən olan 
100-ə yaxın idmançı mübarizə apa-
rır. İştirakçılar akademik avarçəkmə, 
həmçinin kayak və kanoe növlərində 
birincilik üçün yarışır. 

Azərbaycan çempionatı bu gün 
başa çatacaq. aliblər medal və 
diplomla mükafatlandırılmaqla yana-

şı, fərqlənən idmançılar oktyabrda 
təşkil ediləcək beynəlxalq Mingəçe-
vir Reqatasında mübarizə aparmaq 
şansı qazanacaq. 

“Sabah”ın Serbiyada ilk qələbəsi

Serbiyada təlim-məşq toplanışında olan “Sabah” basketbol klubu 
yoldaşlıq görüşləri çərçivəsində ilk qələbəsini qazanıb.

Belqradda baş tutan matçda 
Azərbaycan çempionu yerli “OKK 
Belqrad”a 97 84 hesabla qalib gəlib.

eyd edək ki, ilk iki yoxlama 
oyununda “Sabah” Serbiya  klubları 

 “ rsac”a 57 62, “Radniçki”yə isə 
81 82 hesabı ilə məğlub olub. 

Leyla A İR Z   

16 ölkədə yaşlı insanlarda 
depressiya əlamətlərinin 
azaldılması üçün hansı hobbi və 
əyləncə növləri ilə məşğul olduqları 
barədə tədqiqatlar aparılıb. 

Hobbi qocanı da 
gümrah edir

Belə ki, sentyabr ayında atu-
re edicine  elmi urnalında dərc 
olunan araşdırma ü ün B , in, 

a oniya və vro a ölkələrində 
orta yaş həddi 1,  ilə ,  arasın-
da olan 3 mindən o  insandan 
asudə va tları və maddi durumları 
ilə ba lı məlumatlar əldə olunub  

üəlli ər belə nəticəyə əliblər ki, 
hobbisi olan insanlar özlərini di ər 
həmyaşıdlarına nisbətən daha ya -
şı hiss edirlər  

əlum olub ki, həmin ahıl şə s-
lər təklikdə və ya baş aları ilə 
birlikdə incəsənət və sənətkarlı  
nümunələri yaratma , o uma , id-
man etmək, ba ılı , könüllülük və 
di ər  sahələrlə məş ul olma dan 
zöv  alırlar

eyd edək ki, sor u nəticəsin-
də lmaniyada yaşlı vətəndaşların 
0 aizdən o u hobbilərinin oldu-
unu bildirib  taliyada isə əksinə, 

bu rə əm cəmi 4 aiz, dünyanın 
ən oşbə t ölkələrindən sayılan 

animarkada isə bu rə əm  a-
izdir

 AL A VA 

İdman xəbərləri

Ma aq a

Sarıkök–təbii ağrıkəsici
Baş ağrıları bir çoxumuzun davamlı problemidir. Çətin 

həyat şəraiti, fiziki yorğunluq və stress kimi amillər buna 
səbəb olur. Əgər baş ağrıları kəsmirsə, bu, ciddi sağlamlıq 
problemidir. Ağrılar təkrar olunanda, həkimə müraciət etmək 
vacibdir.

Mütəxəssislərin fikrincə, 
yüngül baş ağrıları zamanı 
dərmanlardan istifadə əvə-
zinə, təbii vasitələrə müraciət 
edilməlidir. 

Həkimlər sarıkökün baş 
ağrısına faydalı olduğunu 

bildirirlər. eyd edirlər ki, 
sarıkök təbii ağrıkəsicidir. 
Bədəndəki bir çox ağrıları, 
xüsusilə miqren ağrılarını 
aradan qaldırır. 

Bunun üçün bir stəkan 
ilıq südə yarım çay qaşığı 

sarıkök əlavə edib yaxşıca 
qarışdırmaq lazımdır. Sa-
rıköklü südü yavaş-yavaş 
içmək məsləhətdir. Təx-
minən, 10–15 dəqiqədən 

sonra baş ağrıları tədricən 
azalır və tamamilə dayanır.

Z EY Lİ  
 

Sa lamlıq

Qar kimi ağ planetlər
Ekzoplanetlər çox müxtəlifdir. Onların arasında qaz cırtdanlarından 

tutmuş Yer kürəsinə bənzər super ekzoplanetlər var. Ulduza o qədər yaxın 
uçan planetlər var ki, ulduz da onları yavaş-yavaş “udur”. Heç bir ulduza 
bağlı olmayan yaramaz planetlər də az deyil. 

Bəzi planetlərin orbitləri, demək olar 
ki, dairəvidir, digərlərinin orbitləri isə ko-
metaların orbitləri kimi uzanır. Bundan 
başqa, 100 kilometr dərinlikdə okeanla 

örtülmüş planetlərlə yanaşı, daim uldu-
za baxan tərəfi okean olan planetlər də 
az deyil. Yalnız lava və ya tamamilə də-
mirdən, həmçinin sıxlığı suyun sıxlığın-
dan 10 dəfə az olan planetlər  də möv-
cuddur. Planetlər var ki, qar kimi ağdır, 
bəziləri isə kömürdən daha qaradır. On-
ların sayı isə tezliklə teleskopların sayə-
sində daha da artacaq. Hələ Günəş 
zonasının hüdudlarından kənarda kəşf 
edilən planetlərlə bağlı çox məlumatlar-
la qarşılaşacağıq.

İlon Mask Bakıya gələ bilər
“Bakıda 74-cü “Beynəlxalq 

Astronovtika Konqresi”nin 
keçirilməsi planlaşdırılır. Yeri 
gəlmişkən, “Space x” şirkətinin 
rəhbəri İlon Mask da burada 
iştirak edə bilər”. 

Bu fikirləri “Azərkosmos”un əmək-
daşı idan Behbudova brifinqdə de-
yib. O bildirib ki, “Space x” şirkətinin 
bu konqresə marağı çox böyükdür. 
Onlar özləri də burada iştirak üçün 
can atırlar  “Bizim bu məsələ ilə bağ-
lı gözləntilərimiz çoxdur. İlon Mas-
kın Azərbaycana gəlməsi gözlənilir, 
amma bu barədə dəqiq informasiya 
vermək hələ tezdir”.

Rəqəmsal inkişaf və nəqliyyat 
nazirinin müşaviri Rəşad Bayra-
mov təsdiq edib ki, bu istiqamətdə 

 nazirlik ilə şirkət rəhbərliyi arasında 
 məsləhətləşmələr aparılır.
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Xavi “Barselona”da qalır 
“Barselona”nın baş məşqçisi Xavi 

Kataloniya klubu ilə müqaviləsini 2025-ci 
ilə qədər uzadacaq. İspaniya mətbuatı 
yazır ki, tərəflər arasında yeni müqavilə 
yaxın günlər ərzində imzalanacaq. Bu 
barədə nüfuzlu insayder Nikolo Skira öz 
Twitter səhifəsində məlumat verib.

atırladaq ki, avi 2021-ci ilin no-
yabrından “Barselona”nı çalışdırır, 
komanda ilə 2024-cü ilin yayına qə-
dər müqavilə imzalayıb. akin ispan 
mütəxəssisin klubla hazırkı müqaviləsi 
2024-cü ilin yayında başa çatır. 

Komandanın rəhbərli isə avi ilə 

yollarını ayırmaq fikrində deyil. Axı ötən 
mövsüm “Barselona” onun rəhbərliyi al-
tında ölkə çempionu olub və superkubo-
ku qazanıb.

“Whatsapp”ın  
kanal funksiyası 

“WhatsApp” “Telegram”ın uzun 
müddətdir ki, malik olduğu kanal 
funksiyasını işə salıb. Hazırda bu 
funksiya 150 ölkədə əlçatandır.
Kanallar sayəsində istifadəçilər geniş 

auditoriyaya məlumat yaymaq imkanı 
əldə edəcəklər. Bu xüsusiyyət biznes-
menlər, özəl təşkilatlar üçün çox faydalı 
ola bilər. Yenilik ilkin olaraq, Kolumbiya 
və Sinqapurdan olan istifadəçilər üçün 
əlçatandır.
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Bu dəfə də dolu…
“Sevinc piyaləsi” Daşkənddə

Dünən Özbəkistan Rəssamlıq Akademiyasında 
Mədəniyyət Nazirliyi və Milli İncəsənət Muzeyinin 
təşəbbüsü, Rəssamlar İttifaqının və Dövlət 
Rəssamlıq Akademiyasının tərəfdaşlığı ilə 
Azərbaycanın tanınmış rəssamı, Əməkdar 
incəsənət xadimi, Özbəkistan Rəssamlıq 
Akademiyasının fəxri xarici akademiki Çingiz 
Fərzəliyevin “Sevinc piyaləsi” adlı fərdi sərgisi 
açılıb.

Milli İncəsənət Muze-
yindən bildirilib ki, ulu ön-
dər Heydər Əliyevin ana-
dan olmasının 100 illiyinə 
həsr olunan sərgi, eyni 
zamanda, iki dövlət ara-

sındakı mədəni əlaqələrin 
inkişafına xidmət edir.

Rəssamın ilk yaradı-
cılıq illərindən başlayaraq 
ərsəyə gətirdiyi əsərlərin-
dən 40-a yaxını sərgidə 

nümayiş olunacaq.
ayihənin koordinatoru 

Könül Rəfiyevadır.

Avropa çempionatında möhtəşəm nəticə 

Rumıniyanın Mamaya şəhərində şahmat üzrə yeniyetmə oğlan və qızlar 
arasında Avropa çempionatında Azərbaycan komandası böyük uğurla çıxış 
edib. 

Təmsilçilərimiz Məhəmməd Kazım-
zadə, Mehriban Əhmədli hər ikisi -8 , 
Əhməd aqan -12 , Rüstəm Rüstə-
mov -14  bütün rəqiblərini qabaqlaya-
raq öz yaş kateqoriyalarında qızıl meda-
la layiq görülüblər. 18 yaşlılar arasında 
çıxış edən Ayan Allahverdiyeva və əzər 
Babazadə gümüş medal əldə ediblər. 
12 yaşlı qızların mübarizəsində Səadət 
Bəşirli çempionatı bürünc medalla başa 
vurub. 

Beləliklə, Azərbaycan şahmatçıları 
Avropa çempionatından 4 qızıl, 2 gümüş 
və 1 bürünc olmaqla, ümumilikdə 7 me-
dal qazanıblar. 

eyd edək ki, ümumilikdə Avropa 
çempionatında 47 ölkədən 928 şahmat-
çı mübarizə aparıb.
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